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LJUBLJANA

V novo leto stopa Delavska enotnost nekoliko'pomlaje
nega duha in videza, kot bi temu lahko rekli s prispodobo. O 
tem smo v uredništvu že dlje razmišljali; to je bila nuja, na 
katero nas je vedno bolj odločno opozarjal čas, v katerem 
živimo, razmere, v katerih ustvarjamo in upravljamo, pa tudi 
položaj delavca v naši družbi.

Ko smo se odločali o spremembah, sta nas vodili pred
vsem naslednji spoznanji:

- Družbenopolitično organiziran delavec mora imeti v 
slehernem trenutku na voljo učinkovito informacijo, da bi 
lahko uresničil svoj z ustavo opredeljen položaj. Zato morajo 
tudi vse informacije izhajati iz delavca in se spet vračati k 
njemu.

- Ustava zagotavlja delavcu, da čedalje bolj neposredno 
odloča na vseh področjih družbenega življenja. To pa 
pomeni, da mora postajati njegova beseda čedalje bolj 
glasna, čedalje bolj pričujoča v našem življenju. Tudi v 
sredstvih javnega obveščanja.

To bo poslej tudi osnovno vodilo našemu časniku. V vsem 
drugem ostajamo Zvesti izročilu iz minulih triintrideset let 
Delavske enotnosti. Vsega novega pa seveda ni mogoče 
uresničiti že v eni sami številki. Toda ideja je postala 
stvarnost. In razvijala se bo tako naglo, kot jo bo sprejemal 
za svojo katerikoli delavec, katerikoli delegat, katerikoli 
sindikalni delavec ... pa tudi časnikar v našem uredništvu. 
To pa pomeni, da bo tisto novo sad naših skupnih prizade
vanj.

Ob koncu minulega leta so delavci tekstilne, usnjarske in usnjarsko- 
predelovalne stroke ustanovili svoji posebni izobraževalni skup
nosti, ki sta hkrati prvi posebni izobraževalni skupnosti na pod
ročju slovenske industrije. O tem pišemo na 11. strani DE. Na naši

sliki: učenci prvega razreda tehniške tekstilne šole v Kranju. Šolski 
center v Kranju, kjer delujeta srednjetehniška tekstilna in čevljar
ska šola ter tekstilna in čevljarska poklicna šola, je tudi eden pod- 
pisnjko^sporazuma, o katerem pišemo. — Foto: A. A.

ZASEDAL JE CENTRALNI KOMITE ZK SLOVENIJE

JASNO ZAČRTANA AKCIJA
Sedanji trenutek terja okrepljeno delovanje Z K znotraj drugih družbenopolitičnih organizacij

Neposredno po novoletnih 
praznikih, 6. in 7. januarja seje 
sestal na 5. sejo centralni ko
mite Zveze komunistov Slove
nije, da bi obravnaval in ocenil 
uresničevanje dosedanje in bo
doče družbene vloge zveze ko
munistov v naši republiki v boju 
za razvoj socialističnih samo- 
upraQ|ih odnosov. Vzdušje te 
seje je bilo čutiti že veliko po

prej, v času intenzivnih priprav 
nanjo, preverjanja osnovnega 
gradiva in predlaganih napotkov 
za akcijo. Ze iz teh razprav, zla
sti pa iz uvodnega referata na
mestnika sekretarja IK Vlada 
Janžiča in številnih razprav, 
skratka iz dela celotne 5. seje 
CK ZKS pa je izzvenel osnovni 
napotek za bodočo akcijo: sta
rih odnosov in sedanjih proti-

Kraigherjevi
nagrajenci

V minulem tednu so že osmič zapored 
^delili nagrade Borisa Kraigherja petim 
ovenskim gospodarstvenikom, ki so se 
ilikovali z izjemnimi dosežki trajnejšega 
Dmena v slovenskem gospodarstvu, 
raigherjeve nagrade so letos prejeli: dr. 
vet ko Doplihar (PP kombinat, Ptuj), dr. 
arin Gabrovšek (železarna Jesenice), 
tanko Krumpak (IMP Ljubljana), Janez 
igraje (Primat Maribor) in Franc Zupan
ič (Kartonažna Ljubljana). Na slovesno- 
i ob podelitvi nagrad je Andrej Verbič, 
edsednik Gospodarske zbornice Slove- 
je, poudaril, da vsakoletna podelitev na- 
ad zgovorno potrjuje, da vse več organi- 
icij združenega dela dosega dobre rezul- 
Ite v vsej svoji dejavnosti.

SKLIC PREDSEDSTVA RS ZSS

Ocena in 
program dela
Za 20. sejo predsedstva republiškega 

sveta Zveze sindikatov Slovenije, ki je 
sklicana za sredo, 14. januarja, je predvi
den obsežen in nadvse aktualen dnevni 
red. Osrednja pozornost bo vsekakor 
veljala poročilu o delu RS ZSS in njego
vih organov ter služb v letu 1975 in let
nem delovnem načrtu za letos. Člani 
predsedstva bodo obravnavali še poročilo 
o družbenopoličnem usposabljanju v sin
dikatih v minulih dveh letih in poročilo o 
spremljanju izvajanja družbenega dogo
vora o nalogah pri o blikovanju in izvaja
nju kadrovske politike v SR Sloveniji, ob 
koncu seje pa se bodo seznanili še z infor
macijo o uresničevanju nalog pri spreje
manju družbenega plana za o bdobje 
1976-1980.

KRANJ

NAJLEPŠE
DARILO

Občinski sindikalni sveti na Gorenj
skem so podprli zamisel, da bi v delovnih 
organizacijah na Gorenjskem del denarja, 
ki ga porabijo za praznovanje 8. marca, 
združili in z njim kupili rentgenski aparat 
za zgodnje odkrivanje raka na dojki. To 
bi bilo najlepše skupno darilo gorenjskim 
ženam za njihov praznik.

Medobčinski svet ZSS je imenoval po
seben odbor, ki že nekaj časa vodi pripra
ve na akcijo. Akcija bo stekla prek osnov
nih sindikalnih organizacij, ki naj bi iz 
svojih proračunov ali iz drugih virov, iz 
katerih dobijo denar za praznovanje 8. 
marca, prispevali po 50 dinarjev na zapo
slenega. Kot računajo, se zaradi tega ne 
bo treba odpovedati praznovanju dneva 
žena, le da bodo manj razsipna.

slovij materialnega in družbene
ga razvoja se bomo otresli to
liko hitreje, kolikor hitreje 
bomo mobilizirali samoupravno 
socialistično akcijo delovnih 
ljudi, organiziranih v družbeno- 
političnUi organizacijah, ki so 
sestavni del socialistične samo
upravne demokracije kot poseb
ne oblike diktature proletariata.

Sedanji družbeni trenutek terja 
širjenje idejnopolitične akcije zveze 
komunistov predvsem znotraj socia
listične zveze, sindikatov, mladine 
in drugih družbenopolitičnih organi
zacij. To je nuja, saj je celotna druž
ba sredi procesa socialistične samo
upravne preobrazbe družbenoeko
nomskih odnosov. To pa je tudi po
goj, da dokončno uresničimo novi 
ustavni položaj delavcev v združe
nem delu in pogoj, da družbenopoli
tične organizacije uresničijo svoje z 
ustavo in statuti opredeljene naloge.

Zato si morajo komunisti še 
posebej prizadevati, da bodo o 
vseh aktualnih vprašanjih časa 
in okolja razpravljali in odločali 
delavci, organizirani v sindi
katih kot najširši organizaciji 
delavskega razreda. Zlasti 
osnovne organizacije sindikata 
morajo postati politični sub
jekti, ki se bojujejo za tak po
ložaj delavskega razreda, kot ga 
je opredelila nova ustava. Zato 
je 5. seja CK ZKS med drugim 
vnovič • poudarila izredno po
membno nalogo komunistov,

da kar najbolj usmerijo svoje 
delovanje v sindikate.

Temeljne značilnosti sindikalne 
organizacije v Sloveniji so se v ob
dobju po 29. seji CK ZKS temeljito 
spremenile - je dejal v svoji razpravi 
na 5. seji CK ZKS — Janez Barborič 
— in to predvsem glede vsebine in 
večje politične aktivnosti. Čeprav je 
seveda po drugi strani treba ugoto
viti, da nova družbena vloga sindika
tov še ni v celoti uveljavljena, ker jo 
še vedno preprečuje še vedno preveč 
forumsko delovanje. Po besedah 
predsednika slovenskih sindikatov 
pa je spodbudno čedalje bolj 
skupno delo z zvezo komunistov, 
čedalje tesnejša povezanost v sociali
stični zvezi kot enotni fronti vseh 
organiziranih političnih sil. Dokaz 
za to je tudi podatek, da seje v zad
njem obdobju podvojil odstotek čla
nov ZK v vseh Sindikalnih vodstvih.

Vendar pa z doseženim še ne 
moremo biti zadovoljni. Janez 
Barborič je opozoril: med člani 
sindikatov je v poprečju še ved
no premalo komunistov, zlasti 
iz vrst delavcev. Ena pomemb
nih nalog je zato povečana skrb 
sindikatov za sprejem novih čla
nov v zvezo komunistov.!ako 
bodo tudi osnovne organizacije 
sindikata prispevale k uresniče
vanju kongresnega sklepa o 
ustvarjanju delavske večine v 
zvezi komunistov in k čim tes
nejši povezanosti te organizacije 
z delavskim razredom.
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PREOBRAZBA TEČE - 
I DO KOD

SEGA TA PROCES?
V resoluciji za leto 1976 so predvidene usmeritve in začrtana 

ika politika, da se družbene dejavnosti ne morejo razvijati, skratka 
i skupna in splošna poraba ne moreta naraščati prek realnih 
ložnosti; torej lahko rasteta le počasneje od rasti družbenega 
toizvoda. Osebna in splošna ter skupna poraba skupaj ne smejo 
hanjševati deleža dohodka, ki ga ima gospodarstvo za obnovo in 
1 razširitev proizvodne baze in infrastrukture. To so zakonitosti 
tužbenega razvoja. Samo s prispevkom k povečanju dohodka 
pko povečamo sredstva za te namene, zato je v najglobljem 
[teresu družbenih dejavnosti njihova usmeritev in dejanski prispe- 

k zboljšanju družbenega standarda delavcev in občanov in k 
isti naše gospodarske moči. S tega stališča je treba gospodariti z 
takim namensko usmerjenim dinarjem in tem ciljem prilagajati 
tograme dela.

Ogledalo naše zavzetosti
Pred petimi leti smo v Slove- turno razvitejših okoljih še velik

niji sindikati, SZDL in ZKPO del delavcev živi odmaknjeno
podpisali dogovor o kulturni od vseh kulturnih dogajanj, da
akciji. Zasnovali smo ga na mu niso dostopne niti najosnov-
osnovi- raziskave o kulturnem nejše kulturne dobrine, da v
življenju delavcev. Le-ta nam je prostem času le redko seže po
namreč pokazala, da pri nas ne dobri knjigi, obišče kulturno
le v manj, temveč tudi v kul- prireditev.

Ko udari kamen ob kamen,
se iskri...

Največkrat slišimo za 
„eksplozivno“ razpoloženje v 
delovnem kolektivu takrat, 
kadar začne krivulja gospodar
jenja strmo padati in se tanjšajo 
osebni dohodki. V ljubljanskem 
IGO ni podobnega, saj gospo
darsko še kar dobro teče, ven
dar se vse polno zapletov rojeva 
na področju samoupravljanja in 
medsebojnih odnosov. Vse 
preveč dolgo se vleče praksa, da 
se sprejeti sklepi ne izvršujejo, 
delavci beže od opravljanja 
funkcij v samoupravnih organih 
in družbenopolitičnih organiza
cijah .. . Sindikalna organi
zacija se je tako znašla pred 
velikim izpitom . ..
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KAJ SMO STORILI...

V VEČJO 
UČINKOVITOST
Te dni v sindikalnih organizacijah na vseh ravneh organizi

ranosti poteka nadvse živahna aktivnost. Letne konference 
so se namreč krepko prevesile v svojo drugo polovico. Nad
vse naglo se približuje čas, ko bo tudi republiški svet Zveze 
sindikatov Slovenije ocenil uspešnost lanskoletnega lastnega 
in skupnega delovanja za revolucionarno preobrazbo družbe 
ter sprejel program dela in nalog za letos.

Tako doslej opravljene letne konference kot predlog poro
čila o delu RS ZSS in njegovih organov opozarjajo na več 
skupnih značilnosti. Izvedena je bila dosledna delitev dela, 
nalog in odgovornosti. To pomeni, daje bila dejavnost sindi
katov na posameznih ravneh organiziranosti od osnovnih in 
občinskih organizacij do vseh 19 sindikatov in zveze sindi
katov — usmerjena predvsem v razreševanje vseh tistih vpra
šanj, pri katerih — upoštevaje seveda vse posebnosti — lahko 
neposredno vplivajo na preoblikovanje družbenoekonomskih 
in drugih razmer ter odnosov v okoljih, kjer delujejo.

Zavzeto delovanje v novih organizacijskih oblikah, ki so se 
bolj ali manj utrdile in uveljavile v minulem letuje že obro
dilo lepe sadove. Na prvem mestu velja omeniti napore pri 
razvijanju takih samoupravnih odnosov na vseh ravneh in v 
vseh okoljih, kot smo jih opredelili z ustavo in s sklepi kon
gresov ZK in sindikatov. Ne glede na to, da ta preobrazba ne 
poteka povsod enako intenzivno in da marsikje zaostajamo, 
je vendarle dejstvo, da so sindikati v minulem letu skupaj z 
drugimi družbenopolitičnimi organizacijami močno razgibali 
politično življenje v slehernem okolju in tako utrli pot spo
znanju in praksi, da smo sami nosilci preobrazbe odnosov, 
kot jih 'na osnovi nove ustave vzpostavljamo tam, kjer de
lamo, in tam, kjer živimo.

Marsikaj bi lahko zapisali tudi o uspehih prizadevanj za 
stabilizacijo našega gospodarstva, o naporih za njegovo 
hitrejše povezovanje, uspehih in težavah pri dograjevanju 
sistema samoupravnega sporazumevanja o razporejanju do
hodka in sredstev za osebne dohodke, povezovanju gospo
darskih dejavnosti posebnega družbenega pomena v samo
upravne interesne skupnosti in nemara še o čem. Venadar 
naj bo zgolj to dovolj za misel, ko jo velja poudariti v tem 
trenutku: postavljeni so bili temelji za globljo ustavno pre
obrazbo naše družbe.

Kaj in kako delati vnaprej? Osnovne, recimo jim strateške 
smeri delovartja sindikatov se seveda v ničemer ne spre
minjajo, saj pač moramo nadaljevati tam, do kamor smo 
prišli. Seveda pa bo treba še zlasti okrepiti dejavnost na tistih 
področjih, kjer smo doslej bodisi zaostajali bodisi storili 
manj, kot bi lahko pa tudi kot bi morali. V mislih imamo 
napore za učinkovitejše delovanje delegatskega sistema in 
nekatere zadeve s področja socialne politike. Doslej pri
dobljene izkušnje in novi sistemski zakoni, ki jih soobliku
jemo, bodo nedvomno ne le olajšali že začeto delo, marveč 
ga tudi bodo usmerili k še večji učinkovitosti.

M, GOVEKAR

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

PLENARNA SEJA RO SINDIKATA DELAVCEV VZGOJE IN 
IZOBRAŽEVANJA

POSTOPNO K CILJEM
Delegatski sistem je oživel — Problemov ni mogoče reševati mimo 
delegatskih odnosov

Prvi so se v novem letu zbrali na plenarni seji delegati RO Sindi
kata delavcev vzgoje in izobraževanja. Razpravljali so o svojem delu 
v minulem letu in o nalogah v novem letu. Poseben poudarek je 
veljal uresničevanju stabilizacijskih programov.

Dejavnost v minulem letu so 
delegati ocenili dokaj ugodno. 
Organizacijsko so se utrdih, to 
je zelo pomembno. Delegatski 
sistem je zaživel, mnoge 
osnovne in občinske organiza
cije so bile zelo aktivne. To še 
posebej velja za oblikovanje 
stabilizacijskih programov, 
kakršne je sprejela domala 
sleherna slovenska šola. Kri
tično pa so delegati ocenili tiste 
osnovne organizacije, ki se v 
delo ne vključujejo, le svojo kri
tiko naslavljajo vedno nekam 
navzven.

Med nedokončanimi politič
nimi nalogami je še vedno 
vztrajno prizadevanje za po
polno družbenoekonomsko 
izenačitev delavcev vzgoje in 
izobraževanja z drugimi delavci. 
Prav delegatski sistem in svo-

NAJ OSTANE 
MED NAMI
Dušan Porenta, sindikalni 

telefonist št. 1 in znani skla
datelj, je pridno igral harmo
niko v ansamblu, kije skrbel 
za ples na novoletni sloves
nosti v Domu sindikatov. Ko 
se je utrudil in si privoščil 
okrepčilo, je njegovo harmo
niko vzela v roke Ivanka 
Vrhovčak, generalna sekre
tarka RS ZSS.

,,Mejdun, dobro igra,“ je 
nekdo glasno povedal mne
nje vseh.

Najbrž pa je bila zadovolj
na tudi tovarišica Ivanka.

Kajti njeni sodelavci in so
delavke so tokrat plesali na
tanko tako, kot je igrala.

bodna menjava dela pa dajeta 
praktični uveljavitvi tega ustav
nega načela najboljše možnosti. 
Zaradi take ocene pa ne bi 
smeh spregledati dejstva, da so 
se osebni dohodki prosvetnih 
delavcev lani povečali najmanj 
za 24 %, kar pomeni mnogo 
večje približevanje gospodarstu 
kot leto poprej. Rezultat poli
tičnega delovanja je tudi to, da 
je že zelo izrinjena miselnost, 
po kateri sta vzgoja in izobraže
vanje le družbena režija. Med 
delavci ni bilo nikogar, ki bi, 
proglašal programe vzgoje in 
izobraževanja, v katerih so že 
zajeta konkretna stabilizacijska 
prizadevanja za modernizacijo 
pouka, za zmanjšan osip, boljše 
vzgojne in učne rezultate, za 
večje podružabljanje skrbi za 
vzgojo in napredovanje otrok, 
za razbremenitev zaposlenih 
staršev itd.

Velika pa je seveda zaskrblje
nost zaradi tega, ker se tudi 
letos tako razhajajo materialne 
možnosti in družbeno opre
deljene naloge vzgoje in izobra
ževanja. Sredstva so z družbe
nim dogovorom tudi letos 
omejena na indeks 111,1 v pri
merjavi z lansko porabo, kar 
seveda ne zadošča za opravlja
nje vseh nalog in na kar je 
opozorila tudi zadnja skupščina 
izobraževalne skupnosti Slove
nije. O tej temi je bila razprava 
na plenumu najbolj vroča: njen 
razpon je segel od predloga, naj 
tak način financiranja družbe
nih dejavnosti v republiki pre
sodi ustavno sodišče (limitira- 
nje porabe, ne pa svobodna 
menjava dela!) prek strpnejših 
apelov, češ — da rezultatov 
svobodne menjave dela ni 
mogoče pričakovati čez noč, 
do trezne pohtične presoje:

■niso družbeni dogovor in nje
govi podpisniki tisti, ki omeju
jejo porabo. Omejuje jo stva
ren in dosežen družbeni do
hodek, ta pa je bil lani nižji, kot 
pa smo pričakovali.

Delegati so tudi razpravljali o 
integracijskih procesih na 
področju vzgoje in izobraže
vanja. Zadolžili so komisijza 
samoupravno sporazumevanje, 
da da pobudo za skupno posve
tovanje sindikata, predstavni
kov zavoda za šolstvo SRS in 
pedagoškega inštituta. Skupaj 
naj bi ocenili sedanje integracij
ske napore in rezultate, da bi 
tako laže dojeli, kam je treba 
poslej usmeriti akcijo sindikata. 
Vsekakor mora njeno področje 
biti v občinah, kjer pa ta akcija 
za zdaj poteka precej neuskla
jeno.

Povejmo še to, da so na ple
numu tuudi precej razpravljali
— nekako mimo dnevnega reda
— o samoupravnih sporazumih 
o delitvi dohodka in OD. Dogo
vorjeno je, da bodo pripravili 
enoten sporazum, ne nov, pač 
pa poenoten. Sicer pa so pouda
rili, da ni dopustno, da kolek
tivi, ki so sporazum podpisah, 
zdaj kritizirajo in protestirajo. 
Če s čim niso zadovoljni — 
in razlogi za to nemara res so — 
bodo v dogovoru z drugimi pač 
morali to popraviti. Predvsem 
pa ni mogoče pristajati na pa
rolo, ki je še vedno precej raz
širjena, da že diploma zago
tavlja pravico do osebnega 
dohodka. Diploma je samo viza 
za delovno mesto, je dejal pred
sednik republiškega odbora 
Geza Čahuk, osebni dohodek 
pa mora biti odvisen od zahtev
nosti dela, kvahtete in obsega 
opravljenega dela. Prav v tem pa 
so interni sporazumi še precej 
nedodelani. Skratka, lotiti se bo 
treba dela. S pozivi in protesti 
si ni kaj pomagati.

s. g.

PROBLEMI ŽIVIJO, UMIRAJO IN SE SPET ROJEVAJO
KOPER

Na obalnem področju že dlje 
snujejo združitev trgovine, predelave 
in kmetijstva. Potem ko je že bil pri
pravljen elaborat b samoupravnem 
povezovanju tovrstnih organizacij, je 
iz skupine podjetij, ki se združujejo, 
izstopila koprska Jestvina. Njen 
delavski svet namreč meni, da pred
videna nova organizacija združenega 
dela in nestrpni medsebojni odnosi 
ne dajejo potrebnega zagotovila za 
doseganje nadaljnjih uspešnih samo
upravnih in ekonomskih rezultatov, 
kar pa bi moralo pomeniti osnovni 
namen združevanja.

Občinski odbor sindikata de
lavcev trgovine v Kopru je o nasta
lem zapletu razpravljal na zadnji 
seji. Sklenil je predlagati družbe
nemu pravobranilcu samoupravlja
nja in sodišču združenega dela v 
Kopru, naj ocenita eleborat o 
ekonomski in samoupravni smotr
nosti predvidene združitve delovnih 
oiganizadj trgovine, predelave in 
kmetijstva na obali.

M. SVANJAK

VELENJE
Novi občinski odbor Sindikata 

delavcev energetike in premogov
ništva, ki so ga ustanovili pred

dnevi, povezuje 42 osnovnih organi
zacij sindikata REK Velenje, rudar
skega šolskega centra Velenje in 
tamkajšnje poslovne enote Elektro 
Slovenj Gradec. Za prvega predsed
nika je bil izvoljen inž. IVAN 
CULJAK iz REK Velenje.

L. M.

NOVA GORICA
Delegati občinskega odbora 

Sindikata delavcev kovinske indu
strije so na letni skupščini minuli 
torek z zadovoljstvom ..potegnili 
črto" pod opravljeno delo v zadnjih 
osmih mesecih. Odbor, v katerem je 
včlanjenih 17 osnovnih organizacij 
sindikata s skoraj 4000 delavci, je 
lani osredotočil svoje delo na 
uveljavljanje samoupravnega organi
ziranja delavcev v temeljnih orga
nizacijah združenega dela in na 
pospeševanje integracijskih gibanj v 
kovinski industriji v občini. Niso pa 
zanemarjali tudi uveljavljanja delav
ske kontrole v OZD in TOZD, dose
ganja višje produktivnosti dela in 
večjega dohodka ter dograjevanja 
sistema delitve dohodka in osebnih 
dohodkov v OZD in TOZD.

Med akcijami, ki čakajo odbor 
letos, velja posebej opozoriti na 
občinsko tekmovanje varilcev, eno 
prvih te vrste v Sloveniji.

IV

Ob zaključku redakcije
V sredo se je na plenar

nem zasedanju sestal RO 
Sindikata delavcev kovinske 
industrije Slovenije, v četr
tek pa RO Sindikata delav
cev grafične in papirne indu
strije Slovenije. Osrednji 
točki dnevnega reda obeh

sej je pomenila obravnava 
delovnih načrtov za letos. 
Zaradi zaključka redakcije 
bomo o najbolj značilnih 
ugotovitvah z obeh plenar
nih zasedanj poročali 
prihodnjič.

Spet nočno delo pekov?
S pomočjo sindikatov so slo

venski peki pred časom le uve
ljavili svojo željo in zahtevo, da 
ne bi več delali ponoči. Samo
upravni sporazum o razpore
ditvi delovnega časa v pekarstvu 
je namreč izrecno prepovedal, 
da bi v tej panogi, ki vključuje 
tudi veliko žensk, še delali po
noči. Zaradi tega potrošniki 
zgodaj zjutraj sicer ne dobijo še 
toplega kruha, zato pa jedo bolj 
zdrav kruh.

Na zahtevo nekaterih TOZD 
pekarske industrije pa naj bi 
veljavni sporazum spremenili 
tako, da bi občasno oziroma 
izjemoma peki spet lahko delali 
ponoči. V utemeljitvi te zahte
ve je rečeno, da je to potrebno 
zaradi pravočasne preskrbe po
trošnikov s kruhom.

Izvršni odbor Sindikata de
lavcev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije Slovenije je 
predlog že obravnaval in se zanj 
ni ogrel, posebej še, ker ute
meljitev ni prepričljiva in ker v 
tej panogi dela veliko žensk. 
Mimo tega bi izjeme nemara 
zelo hitro postale stalna praksa. 
Upoštevaje predvsem ta dejstva, 
je izvršni odbor sklenil: odloči
tev o tej zahtevi naj počaka, do
kler ne bo znano mnenje komi
sije za izvajanje omenjenega 
sporazuma. Tako bo torej šele

razprava po kolektivih poka
zala, ali je predlog resnično ute
meljen, ali pa v bistvu gre le za 
poskus nekaterih TOZD, da bi 
našle zase morda reš bolj uspeš

no obliko poslovanja s po
trošniki, ob tem pa bi sploh po
zabile na interese svojih delav
cev.

-mg

EDO GASPARI, novi sekretar 
republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije za telesno kul
turo in rekreacijo. Doslej je bil 
pomočnik republiškega sekre
tarja za delo.

JOŽE TAVČAR, novi direktor 
Raziskovalnega centra RS ZSS 
za samoupravljanje. Doslej je bil 
sekretar zveznega odbora Sindi
kata delavcev družbenih dejav
nosti Jugoslavije.

N
SVET ZVEZE
SINDIKATOV
JUGOSLAVIJE

SLO - del 
samouprav

ljanja
Svet Zveze sindikatov 

Jugoslavije je na zadnji seji 
obravnaval tudi naloge in 
usmeritev aktivnosti sindika
tov pri uresničevanju druž
bene samozaščite in sploš
nega ljudskega odpora - ter 
sprejel navodila o nalogah in 
organiziranosti sindikatov v 
primeru vojne.

Izredno živahna razprava, 
v kateri je sodelovalo več 
kot dvajset udeležencev seje, 
je pokazala, da je to vpraša
nje zelo aktualno v vseh 
temeljnih organizacijah 
združenega dela in delovnih 
skupnostih ter da v vseh 
okoljih razumejo splošni 
ljudski odpor kot nedeljivi 
del samoupravljanja.

V______________________ /

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
LESNE INDUSTRIJE IN 
GOZDARSTVA: Izvršni
odbor je spodbudil vse 
osnovne organizacije v 
gozdarstvu, naj bi v svojih 
temeljnih organizacijah 
združenega dela pospešile 
akcijo za sprejem samo
upravnega sporazuma o živ
ljenjskih in delovnih razme
rah v gozdarstvu Jugoslavije, 
tako da bi bil sporazum 
povsod sprejet do konca 
tega meseca. S posebnim 
akcijskim programom, ki ga 
bo pripravil republiški 
odbor, pa naj bi se v naši 
republiki zavzeli za poostri
tev nekaterih kriterijev, 
določenih s tem sporazu
mom.

SINDIKAT DELAVCEV 
TEKSTILNE IN USNJAR
SKE INDUSTRIJE: Komi
sija za samoupravno spora
zumevanje o dohodku in 
njegovi delitvi ugotavlja, da 
ob koncu januarja že lahko 
pričakujemo prve rezultate 
združevanja sedanjih dveh 
samoupravnih sporazumov 
usnjarske in predelovalne 
industrije v enoten spora
zum o razporejanju dohodka 
in delitvi osebnih dohodkov. 
Kaj več o strnjevanju treh 
sporazumov tekstilne indu
strije v enega bo znano čez 
teden dni — po sestanku 
predsednikov sporazumskih 
komisij.

SINDIKAT DELAVCEV 
KEMIČNE INDUSTRIJE:
Izvršni odbor je obravnaval 
in sprejel poročilo o delu v 
minulem letu in predlog pro
grama za letos. O obojem bo 
še tekla beseda na prvi ple
narni seji RO, ki naj bi še 
posebej obravnaval vpraša
nje, kako v praksi hitreje 
uveljavljati delegatske od
nose. Zaradi učinkovitejšega 
delovanja pa bo v izvršnem 
odboru in v njegovih komi
sijah prišlo do večje delitve 
dela in odgovornosti.

SINDIKAT GRADBENIH 
DELAVCEV: Zvezni odbor 
tega sindikata je v petek raz
pravljal o integracijskih 
procesih v jugoslovanskem 
gradbeništvu na osnovi 
uvodnega referata, ki ga je 
pripravil RO Sindikata grad
benih delavcev Slovenije.



DE v središču pozornosti lO. januar 1976

RESOLUCIJA 76 IN DRUŽBENE DEJAVNOSTI

PREOBRAZBA TEČE -
DO KOD 

SEGA TA PROCES?
Dr. AVGUŠTIN LAH, podpreds. |S skupščine SRS: resolucija določa 
prednostne naloge na štirih področjih družbenih dejavnosti posebnega 
družbenega pomena — in tem nalogam je potrebno podrediti vse 
Programe delovnih organizacij in samoupravnih interesnih skupnosti
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= Leto pritegovanja? ,

= Na katerem področju?

ŠTIRI PODROČJA
POSEBNEGA

DRUŽBENEGA POMENA
Resolucija o družbenoeko

nomski politiki določa poleg 
splošnih pogojev gospodarjenja 
tudi prioritetne naloge na štirih 
področjih družbenih dejavnosti 
posebnega družbenega pomena. 
Zato je potrebno v sleherni de
lovni organizaciji teh družbenih 
dejavnosti in v vseh SIS tako 
Prirediti programe, da bodo te 
Prioritetne naloge uresničene, 
bržčas bo že to terjalo določe- 
no preusmeritev sredstev in de
javnosti. Resolucija pa ne more 
določiti vseh nalog in obravna
vati vseh področij, vendar ob
staja še več drugih dokumen
tov, ki nakazujejo razvojne cilje 
vsake od družbenih dejavnosti. 
Prav posebnega pomena pa je 
družbeni dogovor o razporeja
nju dohodka v letu 1976, ki je 
Izvedbeni akt in ga na ravni re
publike ali občine sklenejo ude
leženci, to so izvršni svet skup
ščine družbenopolitične skup
nosti (SR ah občine), konferen- 
ca SZDL, svet sindikatov, go
spodarska zbornica ati njeno re
gionalno predstavništvo ter vse 
ustrezne SIS. V naslednjih letih 
no veljal srednjeročni družbeni 
dogovor, skupščine SIS pa 
bodo glede na usklajene progra
me in skupščinsko resolucijo (s 
splošno bilanco sredstev) spreje
male ustrezne letne načrte dela 
in financiranja.

Štiri petine vseh sredstev, ki 
se za družbene dejavnosti zdru
žujejo pri SIS, je usmerjenih na 
dve področji: na vzgojo in iz
obraževanje ter na zdravstveno 
varstvo.

VZGOJA IN 
IZOBRAŽEVANJE

Na vzgojnoizobraževalnem 
področju se je začela splošna 
reforma, ki pa je ne moremo iz
vajati frontalno in samo po 
enotnem načrtu za vse. Raz
mere, možnosti in potrebe so 
zelo različne med občinami ali 
regijami; problemi se kopičijo v 
mestih, kjer hitro narašča prebi

valstvo, znatne pa so še razlike 
med bolj in manj razvitimi ob
močji. Reformo bo mogoče 
uresničiti s preobražanjem seda
njega sistema. Temeljne naloge 
so: zagotovitev predšolske vzgo
je (male šole) vsem otrokom 
(vsaj'v omejenem obsegu); po
stopen prehod osnovne šole z 
dveh na eno izmeno, hkrati pa 
razvijati podaljšano bivanje 
otrok v šoli in graditi tiste obli
ke vzgoje, ki sedanji osnovni 
šoli še primanjkuje; izboljšati 
vzgojno delo in doseči, da bo 
sleherni otrok končal osemlet
no osnovno šolo s celotnim pro
gramom; izoblikovati policen
trično jedro usmerjenega iz
obraževanja s postopnim snova
njem ustreznih centrov; nove 
programe razširiti na vse šole 
usmerjenega izobraževanja, tudi 
na periodične; izvajati reformo 
visokega šolstva in čimprej pre
nesti v javno pretresanje in pre
snovo programe vseh delov viso
košolskega izobraževanja, po
staviti izobraževanje na osnovo 
raziskovalnega dela, sistematič
no graditi povezavo šol z gospo
darstvom v učnih, raziskoval
nih, izpopolnjevalnih in kadrov
skih programih, začeti z usmer
janjem mladine na študij iz dela 
in iz srednjih šol in v skladu s 
primarnimi potrebami gospo
darstva; sistematično razvijati 
šolsko televizijo in nadaljevati s 
programom modernizacije 
pouka. Bistvenega pomena je 
usposabljanje prosvetnih delav
cev za reformne naloge in za in
tenzivno šolanje bodočih učite
ljev, da bi v naslednjih letih za
dovoljili potrebe po kadrih.

Solidarnostni sistem na pod
ročju vzgoje in izobraževanja 
ima dva dela. Prvi, ki zajema 
prelivanje blizu 14 % sredstev iz 
bolj na manj razvita območja, 
ima namen zagotoviti osnovni 
standard osnovne šole, vendar 
tako, da bi si razvitejše občine 
zaradi širjenja nalog mogle za
gotoviti nekaj več sredstev. 
Drugi del pomeni podpiranje 
naložb v manj razvitih občinah 
oziroma območjih tako za

osnovne šole kakor za usmer
jeno izobraževanje.

ZDRAVSTVENO
VARSTVO

Zdravstveno varstvo je zadnja 
leta zajelo veliko več zavarovan
cev in zdravstvo zdaj zagotavlja 
varstvo vsem prebivalcem v re
publiki. Občani se svojih pravic 
vse bolj poslužujejo. Zavarovan
cev iz delavskega in kmečkega 
zavarovanja je letos za 2,8 % 
več kot lani, pregledov pa je 
znatno več: prvih pregledov v 
zdravstvu za 5 % več in speciali
stičnih za 7 %, v bolni&iico je 
sprejetih za 3 % več, prvih zo
bozdravstvenih pregledov pa je 
11 % več. Poleg večjega obsega 
dela so močneje naraščali tudi 
poslovni stroški. V zdravstvu so 
v ospredju tri naloge: primarna 
je usposobiti osnovno zdravstvo 
za opravljanje vseh njegovih 
funkcij, ne nazadnje preventiv
ne; na tem področju manjka 
zdravnikov in drugih delavcev, 
več bo treba storiti za varstvo 
delavcev pri delu in za zdrav
stveno vzgojo določenih profi
lov delavcev. Druga naloga je 
razširiti zobozdravstveno var
stvo, predvsem spremeniti nor
mative in čakalno dobo, veliko 
racionalneje izkoristiti kadre in 
omogočiti delovnim ljudem 
učinkovitejšo zobozdravstveno 
službo. Tretja naloga je nadalje
vati in dokončati gradnjo zače
tih zdravstvenih objektov, da bi 
racionalneje razdelili delo in na
loge med njimi in tako zagoto
vili, da bo vsak del zdravstva ce
loviteje opravljal svoje naloge. 
Nekatere od teh nalog je mogo
če začeti intenzivno uresniče-, 
vati že letos, za vse druge pa po 
srednjeročnem programu.

Zdravstvene skupnosti so na 
treh ravneh: občinske, regional
ne in republiška. Regionalne 
skupnosti — devet jih je — pove
zujejo občinske in po načelu 
solidarnosti in rizičnosti zago
tavljajo enotni standard zdrav
stvenega varstva (v finančnem 
in organizacijskem pogledu, ne 
pa seveda tudi v kadrovskem) v
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celotni regiji. Razlike so torej 
med regijami, popravljamo pa 
jih z medregijsko solidarnostjo. 
Zlasti je potrebna pomoč indu
strializiranih območij pretežno 
kmečkim, kjer s prispevki ne 
morejo pokriti vseh stroškov 
naraščajoče zdravstvene dejav
nosti.

RAZISKOVALNE
DEJAVNOSTI

Raziskovalne dejavnosti se 
intenzivno obračajo h gospo
darstvu. Leta 1974 je bilo regi
striranih v 121 raziskovalnih 
enotah skupno 2097 raziskoval
cev, ki so Opravili 2.461 nalog 
in objavili 2.101 delo. Razisko
valne organizacije pridobijo 
75 % sredstev na osnovi pogodb 
in storitev, le četrtino pa prek 
republiške in področnih raz
iskovalnih skupnosti. Tudi raz
iskovalna skupnost Slovenije je 
v letu 1975 tri četrtine sredstev 
namenila za raziskave v prid go
spodarstva. Neenakomerno pa 
so raziskovalne dejavnosti raz
meščene po Sloveniji: 75 % 
vrednosti del je bilo opravljenih 
v Ljubljani, 6 % v Kranju, 5 % v 
Mariboru, v Celju manj kot 1 %, 
v Novem mestu blizu 3 %, na 
obalnem območju manj kot 
2 %. Nekatere industrijske orga
nizacije še vedno zanemarjajo 
raziskovalno in razvojno delo 
ter se zanašajo na pridobljene 
dosežke in na konjunkturo, na 
tuje licence in na podporo širše 
skupnosti. Bolj je treba pospe
ševati skupinsko delo in združe
vati kadre ob prioritetnih nalo

gah. Ob tem pa vendar ne kaže 
zanemariti nacionalnih kultur
nih interesov, varstva okolja in 
vzgoje znanstvenega kadra.

KULTURA
Kulturne SIS, ki delujejo v 

vseh občinah, in kulturne skup
nosti Slovenije imajo dve pod
ročji dela. Upoštevaje potrebe 
delavcev v združenem delu, so
sesk in šol oziroma krajevnih 
skupnosti morajo skrbeti za raz
voj kulturnih skupnosti in pri
spevati h kulturni vzgoji in kul- 
turnejšemu ambientu pri delu 
in v prostem času. Pospešujejo 
amaterske dejavnosti in pridobi
vajo druge dejavnike za kultur
no življenje. Druga naloga paje 
vzdrževati in usmerjati osrednje 
ustanove. Te nedvomno niso le 
privilegij ožjega kroga upo
rabnikov, temveč imajo splošno 
nacionalni pomen. K osrednjim 
ustanovam sodi tudi RTV; nalo
ga t£ nacionalne institucije je 
posredovati čimveč kulturnih 
dosežkov najštevilnejšim upo
rabnikom. Kulturna skupnost 
mora subvencionirati otroški in 
mladinski tisk, družboslovno li
teraturo, izvirno leposlovje, slo
venski film. Vse te vzajemne in
terese in naloge je treba sofi
nancirati; zato združujejo de
lavci prek kulturnih SIS približ
no polovico za kulturo name
njenih sredstev prav za te skup
ne naloge. Da obstajamo kot 
narod, so potrebni trije pogoji: 
združeno ljudstvo na svoji zem
lji, ustvarjanje materialnih po
gojev za življenje in razvoj, ne

nazadnje pa kultura. Vse to je 
torej zadeva združenega dela in 
vseh občanov, ki pa seveda ni le 
simbolična. Brez pojasnjevanja 
in sporazumevanja bo težko 
uresničiti naloge; kultura je 
prav zato v resoluciji uvrščena 
med prednostna področja po
sebnega družbenega pomena.

PREDVSEM: 
PROUČIMO GIBANJA 

MINULIH LET
Težko je povzeti vse značil

nosti menjave dela in izluščiti 
bistvene naloge. Socialno 
skrbstvo, otroško varstvo, teles
na kultura, zaposlovanje — vsa
ko področje ima svoje naloge. 
Dva poudarka pa sta značilna: 
delovati v soseskah, v krajevnih 
skupnostih in puščati za seboj 
trajne rezultate. Ti izhajajo iz 
množičnosti in kvalitete, podla
go pa imajo v naložbah.

V letu 1976 bodo vse SIS 
morale podrobno preučiti giba
nja v prejšnjih letih, da bi ob 
novih načrtih izdelale podrob
nejše programe vsebinske pre
obrazbe in nadaljnjega razvoja. 
Tedaj šele bo na voljo tehtnejša 
analiza dosedanjega dela. Na 
novo bo treba ovrednotiti sred
stva, ki jih upravljajo in določiti 
cene storitev na osnovi realnega 
vrednotenja znanja in dosežkov. 
Nedvomno bo treba odpraviti 
nekatera sedaj značilna nesoraz
merja v nagrajevanju po delu, 
pri tem pa spodbujati ustvarjal
nost, družbeno aktivnost delav
cev, usposabljanje in obči na
predek.

Nikoli zadovoljen optimist
Kdo je Emil Tomažič, v Mariboru 

•ti treba posebej razlagati. Pravijo, da 
se ni tudi skoraj nič spremenil zdaj, 

je predsednik občinskega sindikal
nega sveta, ko je (če lahko tako zapi
šemo) na čelu organizacije; ki ima 
76.000 članov. Prav takšen je po srcu 
jn duši, kot je v tovarni avtomobilov 
leta 1947 začel svojo delovno pot za 
stružnico. Funkcije in šolanje totega 
našega Emila, strugarja Emila, niso nič 
Pokvarile. Ostal je naš, radi ga imamo 
in on ima rad nas, pravijo njegovi nek
danji tovariši v TAM. Tudi šoferji 
»Spedtransa“, kjer je bil mnogo let 
pozneje direktor, ga radi srečajo in 
jnu sežejo v roko. In marsikatero 
kramljanje se navadno konča s vpraša
njem: „Se boš kdaj vrnil, Emil? ‘‘

. »Zelo pomembno je dobro in tova
riško delovno vzdušje, da se ljudje ra
zumejo in z veseljem delajo. Menim, 
da je prav takšno vzdušje med nami 
adaj in da ima precejšen delež pri re-

| zultatih!11
Emil Tomažič je med pogovorom

ob vsaki priložnosti skušal speljati be
sedo na delo sindikatov, kaj so nare
dili v minulem letu. Kako so razgibali 
gradnjo v okviru akcije 26.000 stano
vanj v dveh letih, kaj vse so prispevali 
za stabilizacijo, kako so spodbujali de
lavsko kontrolo, kako so prepričevali 
kršilce družbenih dogovorov in spora
zumov o delitvi dohodka, kako so bili, 
ko je-beseda tekla o stanovanjih, neka
teri možje v Mariboru hudi na sindi
kate. »Vidite, premaknili pa smo le in 
kljub velikim zamudam v letu 1974 
lani dosegli in presegli plan! Kako so 
fantje iz delavske kontrole zavzeto so
delovali na seminarjih ....“ Sindikat 
danes je povsem nekaj drugega, kot je 
bil včasih. Pozna se vpliv, pritisk 
baze!“

Pogovor je tekel kot po olju in ta
koj spet zastal, ko je moral govoriti o 
sebi.

»Kakšen sem? Dvojne narave, mi
slim. Resen, večkrat tudi nervozen, če 
ne gre tako, kot bi moralo. Najbrž 
takrat tudi nervozno reagiram. Sode

lavci nasploh pravijo, da sem prezahte
ven. Zakaj bi prav v Mariboru morali 
biti prvi z različnimi nepopularnimi 
akcijami, kot je spoštovanje dogovo
rov o delitvi itd, mi mečejo pod nos. 
V družbi, ko je delo mirpo, pa se rad 
sprostim in veselim! “ '

Nekaj paje res. Ko govorijo njegovi 
sodelavci o prezahtevnosti, so hkrati 
prepričani, da je prezahteven tudi do 
sebe. .

Žena in desetletna hčerka („Oh, 
raje ju ne vprašujte!1*) sta ogorčeni in 
žalostni hkrati, ker ga praktično sko
raj nikoli ni doma.

»Konjička nimam! Res, pred leti 
sem bil Branikov odbojkar. Delo, štu
dij, sestanki.. Vse šole sem opravil 
ob rednem delu, razen visoke poli
tične . . . Časa ni bilo in mnogo pre- 
mdo ga imam tudi zdaj .. .“

Sestanki, koordinacije, informi
ranje ... »Kup stvari, ki jemljejo čas 
za delo v osnovnih organizacijah, ki ga 
sicer dobro opravljajo delavci sindikal

nih odborov, jaz sam pa ne naj
bolje . ..“

In zato bo treba slej ko prej obu
diti resnico, daje čas zlato.

»Delo je nedvomno treba opraviti, 
lahko pa bi ga hitreje in bolj racio
nalno . .. Menim, da ni naključje, da 
se ta zahteva sliši prav iz ust dele
gatov ...“

Nedvomno je Emil Tomažič velik 
optimist, čeprav ni nikoli zadovoljen s 
tem, kar je naredil. Rad bi še več.

Včasih, v trenutkih utrujenosti, 
komu reče, da ima dovolj obremenje
nosti, angažiranosti. Vsi pa vedo, da v 
resnici ne bi bil zadovoljen, če bi živel 
drugače, če ne bi bil političen dela
vec, ki o osemurnem delavniku niti 
sanjati ne more (»Saj nismo urad
niki! “) '

In zato je Emil Tomažič, ko je bil 
hudo bolan, komaj vzdržal 17 dni v 
Valdoltri (»Doživel sem pravi šok!“), 
lani pa ni in ni mogel na dopust.

21 dni ga je šlo po vodi.
V. C.



po sledeh dogovarjanjaDE lO. januar 1976 stran

KAKO URESNIČUJEMO DRUŽBENI 
DOGOVOR O KULTURNI AKCIJI

OGLEDALO
NAŠE

ZAVZETOSTI
Prvi koraki v širjenju kulture in njenem samo
upravnem organiziranju so ohrabrujoči. Če 
kultura ni prisotna v delovni organizaciji, je 
zaman pričakovati v kulturnih skupnostih ve
čjo aktivnost delegatov v zborih uporabnikov.

Kulturno akcijo smo zasnovali v času, ko smo začeli ustanavljati 
kulturne skupnosti in ko smo iskali prve načine, da k odločanju o 
kulturi pritegnemo tudi delavce, ki ustvarjajo sredstva za kulturo in 
katerim bi le-ta morala biti predvsem namenjena Toda kako naj 
delavec odloča o nečem, česar sam ne doživlja - ne spremlja in kar 
mu doslej ni bilo dostopno? Zato smo si torej z dogovorom o 
kulturni akciji zastavili obsežno in dolgotrajnejšo nalogo: spre
meniti miselnost in odnos delovnih ljudi do kulture, ustvariti širše 
možnosti za kulturno ustvarjalnost, za bogatejše duhovno življenje 
vseh delovnih ljudi, razviti načrtno kulturno vzgojo in približati 
kulturo delavcem, ustvariti pogoje za to, da bo delavec odločal tudi 
o programih, politiki in razvoju kulture. Kulturno akcijo smo torej 
zasnovali kot splošno gibanje za kulturo in v kulturi ter ob tem 
opredelili konkretne obveznosti in naloge vseh podpisnikov in kul
turnih dejavnikov.

Kakšni so sadovi teh prizade
vanj? Kako smo sindikati ures
ničevali tisti del nalog, ki smo 
jih kasneje zapisali tudi v sklepe 
8. kongresa? Kot pri mnogih 
drugih akcijah, ki zahtevajo dol- 
gotrajnajše in načrtno delova
nje, tudi pri kulturni akciji po 
petih letih lahko ugotovimo 
eno: tam, kjer so se sindikalne 
organizacije in posamezniki v 
njej zavzeli in načrtno ter po
stopno širili svoje delovanje, so 
uspeli ne le v posameznih akci
jah, temveč tudi v doseganju 
osnovnega cilja, ki smo ga ho
teli doseči. To pa je zahteva, da 
bo kultura neposredno vključe
na v vsa načrtovanja in dogaja
nja v delovni organizaciji in 
okolju, kjer delavec živi. Ponov
no smo se soočili z dejstvom, 
da še tako lepo in konkretno 
oblikovani sklepi, načrti in do
govori ne obrode sadov, če se 
za njihovo uresničevanje ne za
vzamejo organizacije in posa
mezniki, ki s svojim vztrajnim 
delom načrte spreminjajo v res
ničnost. In taki rezultati so po 
navadi lahko tudi najboljša 
spodbuda za nadaljnje delo — 
dokaz, da za neuspehe niso 
krivi slabo ali nerealno postav
ljeni cilji, temveč nedelavnost, 
neučinkovitost ali celo odpori 
samih organizacij oziroma posa
meznikov v njej.

To so nam zlasti jasno potrdili 
tudi posveti, ki smo jih organizirali 
pred nedavnim v pripravah na sejo 
renubliškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije v kulturi. Začnimo kar pri 
o rganiziranosti sindikalnih organi
zacij za kulturo. V tistih občinah, 
kjer so sindikalna vodstva upošte
vala kulturo kot enakopraven del 
svoje dejavnosti, se tako tudi organi
zirala ter pridobila za to delo tudi 
širši krog prizadevnih in za kulturo 
zagretih delavcev, so uspehi razvese
ljivi. Naj navedem le nekaj prime
rov: v Radovljici, kjer že več let sin
dikati skupaj z ZKPO, kulturno 
skupnostjo in delovnimi organizaci
jami sprejemajo program kulturnega 
delovanja in z družbenim dogovo
rom zanj angažirajo še dodatna sred
stva, so razširili krog uživalcev kul
turnih dobrin, zaživela je bogata 
kulturna ustvarjalnost delavcev in 
le-ti so postali tudi mnogo bolj akti
ven dejavnik v celotnem kulturnem 
življenju in oblikovanju kulturne po
litike.

Ali v Gorici, Novem mestu, Mari
boru, Celju, Šmarju, Slovenskih Ko- 
njicah, Ravnah in še ponekod, kjer 
delujejo komisije za kulturo pri ob
činskih sindikalnih svetih ne kot 
manj pomembno delovno področje, 
temveč kot delovno telo, ki sistema
tično in vztrajno razširja krog sode
lujočih in spodbuja osnovne organi
zacije sindikata k temu, da se tudi v 
delovnih organizacijah in predvsem 
tam razvijata zanimanje in aktivnost 
za razvoj kulturnega življenja delav-. 
cev (pridobivanje organizatorjev kul
ture, posvečevanje potreb in intere

sov delavcev za kulturo, organizira
nje razprav o programih kulturnih 
organizacij in društev, dodeljevanju 
sredstev za kulturo, itd.). Žal pa je 
še vse preveč občinskih sindikalnih 
vodstev, ki menijo, da po ustanovi
tvi kulturnih skupnosti, ob zvezi 
kulturno-prosvetnih organizacij in 
kulturnih institucijah sindikatom ni 
treba posebej posvečati skrbi za kul
turno življenje delavcev. Zato smo 
na posvetih, kjer so v imenu sindika
tov nastopili predstavniki ZKPO ali 
kulturne skupnosti, slišali dokaj 
ostrih besed, da sindikalne organiza
cije vse preveč stoje ob strani in da 
tudi ali predvsem zato ne morejo v 
delovnih organizacijah zlomiti 
odpora in nerazumevanja do kul
ture.

ZGLEDI VLEČEJO - 
ODPORE MORAMO 

POLITIČNO OCENITI!
Ob oceni, koliko je kultura pri

sotna v delovnih organizacijah, koli
ko v njih delavci uresničujejo tudi 
svoje kulturne potrebe in razvijajo 
svoje ustvarjalne sposobnosti, bi 
sicer lahko ugotovili, da se postopo
ma širi krog organizacij, kjer je kul
tura vtkana kot sestavni del eko
nomskega, družbenega in socialnega 
razvoja delovne skupnosti. Dobri 
primeri, kot denimo Krka iz Novega 
mesta, Meblo iz Nove Gorice, Mod
na oblačila iz Kranja, Kovaška indu
strija Zreče, Lek iz Ljubljane, Aero, 
Toper iz Celja, kjer imajo izdelane 
načrte kulturnih dejavnosti, skrbe 
za to, da delavcem približajo kultur
ne dobrine, si prizadevajo za uredi
tev okolja in delovnih prostorov, 
pridobivajo delavce za amatersko 
dejavnost itd., so nedvomno dobra 
spodbuda za to, da bomo s praktič
nimi primeri in ne z besedami,'pre
pričevanjem vzbudili aktivnost tudi 
tam, kjer imajo enake ali celo boljše 
možnosti za kulturno delovanje. 
Kako res je to, kar je na posvetu o 
kulturi dela v Pirotu dejal predsed
nik sveta ZSJ Mika Špiljak, ko je na 
primeru pirotske tovarne „1. maj“ 
dokazoval, da za razvoj kulture v 
OZD niso pomembna samo in niti 
ne predvsem sredstva, temveč naj
prej odnos do kulture. To so potr
dili na naših posvetih tudi predstav
niki iz večjih delovnih organizacij.

KOLEDAR
NALOG

Eden od sklepov 8. kongresa 
ZSS obvezuje sindikalne organi
zacije na vseh ravneh, da enkrat 
v letu ocenijo opravljeno delo 
in opredelijo program nalog za 
tekoče oziroma novo leto. Za 
letnimi sejami osnovnih in 
občinskih organizacij sindikata 
zdaj tudi republiški odbori 
sindikatov na plenarnih ali na 
letnih sejah ocenjujejo preho
jeno pot in se dogovarjajo o 
novih nalogah. Obračun dela 
podaja in sprejema program 
delovanja za letos v tem tednu 
tudi predsedstvo RS ZSS.

PONEDELJEK, 12. JANUARJA
- Letna seja RO Sindikata delavcev tekstilne in usnjarske 

industrije
- Plenarna seja RO Sindikata delavcev energetike in 

premogovništva

TOREK, 13. JANUARJA
- Plenarna seja RO Sindikata delavcev trgovine 
— Plenarna seja RO Sindikata delavcev kemične indu

strije

SREDA, 14. JANUARJA
— Seja predsedstva RS ZSS
- Razširjena plenarna seja RO Sindikata gradbenih delav

cev
— Letna seja RO Sindikata delavcev gostinstva in turizma 

- — Plenarna seja RO Sindikata delavcev stanovanjske in 
komunalne dejavnosti

ČETRTEK, 15. JANUARJA
— Letna seja RO Sindikata obrtnih delavcev

PETEK, 16. JANUARJA

SOBOTA, 17. JANUARJA

Zlasti kritično so opozarjali na pod
cenjujoč odnos, ki ga kažejo do kul
ture vodilni delavci, ki še vedno 
smatrajo, daje kultura zasebna stvar 
oziroma konjiček posameznikov, ne 
pa bistvena sestavina človekovega 
razvoja, ki neposredno vpliva tudi 
na višjo produktivnost dela, boljše 
medsebojne odnose, na večjo ustvar
jalnost dela, itd. Prav zato tako 
težko lomimo miselnost in prakso, 
da vprašanja o kulturnem življenju 
delavcev ne sodijo na seje delavskih 
svetov, v načrte razvoja, investicij
ske programe in podobno. Ni mo
goče pričakovati, da bodo delegat
ski odnosi zaživeli in da bodo dele
gati „uporabnikov“ v skupščinah 
kulturnih skupnosti nosilci kulturne 
politike, če kultura ni prisotna v de
lovni organizaciji. Tudi razprav o 
programih kulturnih skupnosti na 
zborih delavcev ne bomo mogli raz
viti, če se bomo z njimi srečevali le 
enkrat letno in še to bolj v obliki 
ponudbe in potreb kulturnih insti
tucij, brez temeljitejše ocene, komu 
je bila doslej ta dejavnost namenjena 
oziroma dostopna in koliko ustreza 
željam in interesom delavcev. V teh 
primerih je tudi odmevnost na pro
grame in ponudbe mnogo boljša in 
plodnejša. Seveda pa bomo morali v 
bodoče v vseh primerih storiti še 
mnogo za to, da bodo delegatski od

nosi resnično zaživeli: od usposab
ljanja delegatov do bolj načrtnega 
ugotavljanja potreb, možnosti in re
zultatov kulturnega delovanja, ki 
mora postati osnova za izdelavo pro
gramov kulturnih skupnosti.

PRIZADEVANJA 
KULTURNIH USTANOV 

SO HVALEVREDNA
Med največje uspehe, ki smo 

jih dosegli v teh nekaj letih 
uresničevanja kulturne akcije, 
sodijo nedvomno prizadevanja 
in dosežki poklicnih kulturnih 
ustanov za približevanje kultur
nih dobrin čim širšemu krogu 
delovnih ljudi.

Omenimo naj velike uspehe, 
ki smo jih dosegli pri širjenju 
knjige v sleherno vas ter med 
delavce v delovne organizacije. 
Ali pa prizadevanja večine po
klicnih gledališč, da bi svojo 
umetnost približala delovnim 
ljudem tudi v najbolj oddaljenih 
predelih, prispevala h kulturni 
vzgoji publike ter tako postop
no dvignila kulturno estetsko 
raven in dojemljivost gledalcev 
tudi za zahtevnejšo dramsko 
umetnost. Čeprav mnoge po

klicne kulturne institucije delu
jejo v težkih delovnih razmerah 
in so kulturni delavci za svoje 
nadpoprečne napore le slabo 
nagrajevani, ne čakajo, kdaj se 
bodo gledalci sami toliko osve
stili, da bodo prihajali v njihove 
,Jriše“, temveč sami iščejo ved
no nova pota in načine, da 
svoje kulturne dosežke pribli
žajo tudi tistim, ki sami še ne 
čutijo potrebe ali želje do kul
turnih dobrin. Tako postopno 
iz navidezno „vsiljene“ kulture 
le-ta postaja potreba in neloč
ljiv del življenja delavcev. Tako 
so se te kulturne institucije tudi 
čvrsteje zakoreninile v svojem 
okolju, med širšimi sloji „upo- 
rabnikov“ kulture, kar bo ne
dvomno prispevalo k temu, da 
bodo delavci bolj objektivno 
ocenjevali prednosti in potrebe 
v razvoju kulturnih institucij 
oziroma dejavnosti.

Prvi koraki v širjenju kulture 
in njenem samoupravnem orga
niziranju so ohrabrujoči; kako 
hitro pa bomo v tem napredo
vali, bo odvisno od naše nepo
sredne aktivnosti in zavzetosti.

TILKA BLAHA

Na podlagi pravilnika o podeljevanju zlatega 
znaka sindikatov Slovenije

RAZGLAŠA

odbor za podelitev zlatega znaka sindikatov 
Slovenije rok in pogoje za predlaganje kandi
datov za podelitev zlatega znaka sindikatov 
Slovenije v letu 1976.

Zlati znaki sindikatov Slovenije bodo po
deljeni ob 1. maju 1976 posameznim članom 
sindikata in osnovnim organizacijam sindi
kata.

A.
Zlati znak se podeli članu sindikata, ki je z 

dolgoletnim požrtvovalnim delom dal pomem
ben delež k uresničevanju delavskih interesov 
in pri uveljavljanju, razvoju ter delovanju sin
dikalne organizacije.

Predlog za podelitev' zlatega znaka sindi
katov Slovenije posameznemu članu sindikata 
lahko vloži vsaka osnovna organizacija sindi
kata potem, ko je bil o tem sprejet sklep/na 
seji njenega izvršnega odbora ali na članskem 
sestanku. Tak predlog lahko vloži tudi ob
činsko, mestno, regionalno ali republiško vod
stvo sindikata in zveze sindikatov, če je bil o 
tem sprejet sklep v vodstvenem organu ali v 
njegovem izvršnem telesu.

Predlog za podelitev obsega zlasti:
— naziv in naslov organa, ki predlaga pode

litev in datum, ko je o tem sprejel svoj sklep;
— osebne podatke kandidata (ime in pri

imek, rojstni datum, naslov stanovanja, po
klic, delovno mesto, delovno organizacijo, 
članstvo v ZK, podatke o dosedanjih odliko
vanjih in drugih priznanjih);

— pregled dosedanjega opravljenega dela in 
funkcij v sindikatu ter v zvezi sindikatov z 
navedbo, kdaj jih je opravljal;

seznam dosedanjih funkcij v samouprav
nih organih, v organih družbenopolitičnih 
organizacij in podobno;

— utemeljitev razlogov za podelitev zlatega 
znaka, ki vključuje tudi opis uspehov doseda
njega dektvanja kandidata.

B.
Zlati znak sindikatov Slovenije se podeli 

osnovni organizaciji sindikata za večletno 
vzorno in učinkovito delovanje pri uresniče
vanju interesov članstva.

Predlog za podelitev zlatega znaka osnovni 
organizaciji sindikata vloži vodstvo občinske 
organizacije zveze sindikatov na lastno po
budo ali na pobudo drugih sindikalnih orga
nov in organizacij.

Tak predlog obsega zlasti:
— naziv in naslov osnovne organizacije sin

dikata in število njenih članov;
— opis njene notranje organiziranosti in 

delovanja;
— utemeljitev predlogov za podelitev zla

tega znaka z navedbo uspešno opravljenih 
najpomembnejših akcij pri uresničevanju inte
resov delavcev,

— datum sklepa občinskega vodstva zveze 
sindikatov o takem predlogu.

Predloge za podelitev zlatega znaka sindi
katov Slovenije posameznim članom sindikata 
in posameznim osnovnim organizacijam sindi
kata pošljejo predlagatelji v dvojniku na po
sebnih tiskovinah najkasneje do 15. marca 
1976. leta na naslov:

Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije - 
odbor za podelitev zlatega znaka sindikatov 
Slovenije,Dalmatinova 4,61000 Ljubljana.

Odbor za podelitev zlatega znaka sindika
tov Slovenije ne bo upošteval predlogov za 
podelitev, ki bi jih prejel po 15. marcu 1976.

Tiskovine za predlaganje kandidatov so na 
voljo pri občinskih svetih Zveze sindikatov 
Slovenije in pri sektorju republiškega sveta 
ZSS za kadrovsko pohtiko.

ŠtevUka: 954-3/Ve 
Ljubljana, 25. decembra 1975
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Zunaj je pršilo. Sedela sva v pro
storni dnevni sobi njegove hiše na Go
lovcu. Skozi dež je bilo videti Celje, 
uokvirjeno med smreki, ki ju je zasadil 
ua travnato poličko pred hišo. Tudi v 
juši je mnogo zelenja. Vsepovsod red 
tu mir. Kaže, da je v tej hiši odveč 
edino kamin. Nihče ne poseda ob tre
petajočem ognju v njem, saj je založen 
z lončnicami.

Na stenah je pravzaprav ravno do- 
v°lj slik. Domačih slikarjev. Ujame 
P16, ko si jih ogledujem. Ena leži na
ležalniku.

^rtam v njegov osiveli obraz, kate
rega brazde zakriva dva dni stara siva 
brada. Enako žive oči, enaki gibi, sun- 
Eoviti, moški. Tako, vsaj na zunaj se 
ni dosti spremenil. Počutim se kot v 
tuji postelji, ko začne:

„Grdo me je skrotovičilo. Srce. Ti
sti del telesa, v katerega sem najmanj 
dvomil."

Malo pred mojim prihodom se je 
vrnil z zdravniškega pregleda. Dolgo ni 
hotel verjeti v opozorila bolečin v 
prsnem košu. Delal je naprej, dokler 
ni obnemogel. Šele pred meseci si je 
Priznal kruto resnico, da mora izpreči, 
“rosil je za razrešnico.

»Mislil sem, da bo še šlo. Toda iz 
postelje se dela ne da voditi. ..“

Pred sedemnajstimi leti je bil ime
novan za direktorja novoustanovlje- 
nega zavoda, za napredek gospodar
stva. Kolikor vem, je ves inventar in 
dokumente z imenovanjem vred nosil 
E svoji torbi. Pisalno mizo sije izposo
dil pri zadružni zvezi. .. Čez leto dni 
J« bilo v zavodu za napredek gospo
darstva zaposleno že enajst ljudi, čez 
dve leti 5^ danes pa ta kolektiv šteje 
že 105 ljudi, med njimi skoraj tri četr
tine tistih z visoko izobrazbo.

»Bili smo polni idej. Zdaj ugotav- 
flam, kako je v resnici življenje kratko. 
Mnogo idej nisem uspel realizirati. 
Mnoge ideje so se izrodile. Ko zdaj 
gledam nazaj, ugotavljam, da je'bil čas 
takšen, da v resnici človek vsega ni 
sam kriv. To je splet okoliščin, katerih 
žrtev nehote tudi sam postaneš. Za
vestno pa nisem nikoli popuščal. Če 
haj, potem me vrže v zrak neprinci- 
pialnost. Najprej so nas polna usta vse- 
ga> potem pa nenadoma kompromisi 
ali celo negiranja."
. - Ne zamerite, tako pogosto sli- 

Him, kako je bilo nekoč vse dru
gače ...“

»Saj ni res, potem se ne razumeva. • 
Takrat je bilo možno več narediti 
zato, ker smo manj govorili in raz
pravljali ter več delali, ker smo bili v 
fikcijah bolj enotni. O tem, kako je 
bilo nekoč vse drugače, govore lahko

samo tisti, ki so doživljali demokracijo 
skozi sebe, kot oblast. Poglej, kaj mi 
je resnično žal. Žal mi je, da razširjena 
reprodukcija celjskega gospodarstva ni 
šla v razširjanje kapacitet nove proiz
vodnje. Ne, vlagali smo v že znano in 
kot smo govorili v utečeno proizvod
njo. Morda je bila krivda v tem, da je 
prišlo do preusmeritve politike šele 
petnajst let po vojni, s prenosom 
upravljanja gospodarstva z zveze in re
publike."

Pred leti je Fedor Gradišnik opustil 
delo ob atletski stezi. Torej je v sebi 
zatajil velik del sebe. Atletske steze, 
točneje trenerstvo, so mu pomenile 
polovico življenja. Ob njih ali zanje je 
porabil vse popoldneve do večera, ko 
je začel z urejevanjem adm inistracije, 
da je lahko pozno zvečer začel z de
lom, ki mu je posvetil večino svojega 
življenja: načrtovanju, raziskavam,
primerjavam in analizam. Manjši del 
teh študij, v dolžino merijo ti debeli 
zvezki poldrugi meter, je zbran v nje
govi delovni sobi, preostali del je pa 
ostal vgrajen v gospodarstvo celjske 
regije. V skorajda vse nove tovarne, 
komunalo, šolstvo ... v vse, s čimer 
se je njegov zavod v teh sedemnajstih 
letih ukvarjal.

„Kje sva ostala? Veš, ukinitev 
okrajev pomeni prelomnico v vodenju 
gospodarstva. Ali sva se o tem pogo
varjala? Nič ne de, boš potem že ti 
spravil v red. Zavod za napredek go
spodarstva smo ustanovili v pomoč 
gospodarstvu. Škoda le, da so na celj
skem področju občine obdržale plan
sko analitetske službe. V Mariboru, 
denimo, niso storili tako, če se ne bi 
napletlo tako, kot se je, bi mi oprav
ljali storitve zanje in razvoj zavoda bi 
šel v drugačno smer. Jaz sem si pred
stavljal, danes vem, da sem imel prav, 
da bi bila usmerjenost zavoda bolj na 
makroekonomsko planiranje. Bodisi v 
planiranju prostorskega, socialnega ali 
gospodarskega razvoja. Ker pa je bila 
naša organizacija izpostavljena tržnim 
nihanjem, se je pač morala takšna 
temu podrejati.

Kolikor se je dalo, sem okrog sebe 
zbiral najkvalitetnejši strokovni kader. 
Ker pa sije vsak pri nas zaposlen dela
vec moral sam s svojim delom zaslužiti 
dohodek, je prenekateri strokovnjak 
rajši ostal v svoji komercialni ali fi
nančni službi, kjer ni bilo treba tako 
meriti njegovega dela. To potrjuje tudi 
dejstvo, da je na celjskem območju 
kakih dvajset strokovnjakov z znan
stvenimi nazivi, od katerih pa nihče 
ne dela na znanstvenem področju. Za 
ponazoritev: lani je pri nas zaposleni

ustvaril 43.076 din za sklade, v celj
skem območju 15.928, v celjski obči
ni 16.794 in v Sloveniji 17.421 din."

- Kolikor vem, ste bili kljub 
vsemu pogosto predmet kritike, češ 
da ste prav za Celje najmanj storili. . .

PORTRETI IN SREČANJA

FEDOR GRADIŠNIK se je rodil 
I. oktobra 1917. leta v Ljubjani. Del 
otroštva je s starši - oče je bil ma
gister farmacije - preživel na Jese
nicah in v Celju, kjer je tudi dokon
čal gimnazijo. Nato je na ljubljanski 
univerzi študiral strojništvo. Že prve

„Sem klen zagovornik tega, da se 
pred vsako odločitvijo vsa mnenja raz
čistijo z vsemi dejavniki. Toda po 
sprejeti odločitvi morajo vsi za to od
ločitvijo tudi stati! Brez izjeme, ne pa, 
da si pozneje mečemo polena pod 
noge. Zaradi tega Celje vse bolj iz
gublja vlogo regijskega središča. In to 
zato, ker smo dopuščali, da je del teh 
regijskih funkcij prešel drugam. Tako 
se je v zadnjem času zgodilo s celjsko 
dvorano, s šolstvom, bolnišnico in 
zdravstvom, nakupovalnim centrom 
itd. Vse podvojimo na račun družbe. 
V imenu katerega samoupravljanja in 
katere partije? Namesto enega renta
bilnega objekta, gradimo tri in vsi

imajo izgubo. Ne krivim Velenjčanov 
in ne Žalčanov, hvala bogu, daje vsaj 
nekje še agresivnejša pobuda. V Celju 
pa smo enkrat za, drugič proti, vsak o 
vsem vse ve in tako nam počasi vse 
polzi iz rok. Točneje, nam je polzelo, 
ker se zadeve nekoliko spreminjajo. 
Zato pravim, da se je treba dogovar
jati, skupaj načrtovati. Treba se je se
stati in dolgoročno pregledati potrebe 
za še potrebno prostorsko opremlje
nost celjske regije in objekte takšnega 
pomena razdeliti med seboj; ne zavo
ljo konkurenčnosti ali trenutno večjih 
potreb v enem ali drugem delu regije, 
temveč zavoljo kompletiranja..

— Veijetno prenekatere odločitve 
danes ne bi sprejeli, ker na probleme 
gledate drugače. Tudi razmere so dru
gačne.

„Točno. Predvsem ne bi končal 
tako, kot sem. Odločil bi se za znan
stveno delo samo na enem področju. 
Tako pa sem si v zaletu, ki je v mla
dosti preveval naše generacije, naložil 
preveč bremen. In kaj imam zdaj od 
minulega dela? Opešano srce ...“

— Čeprav ste to obrnili na šalo, 
vsaj vi ne morete govoriti tako, ker 
ostaja za vami mnogo . ..

„Ce je cilj človekovega življenja v 
tem, da človek da od sebe, potem živi 
polno. Človek ne more živeti samo 
zase. Toda zdaj vem, da sem napačno 
porazdelil sile in čas. Ne, ni mi žal za 
noči, niti minuta tistega časa ni bila 
zavržena, vse mi je koristilo. Toda z 
drugačno porazdelitvijo časa bi nare
dil še več. Poglej, če se ne bi ukvarjal 
na primer s športom, bi lahko pri

dni junija 1941. leta so ga Nemci 
skupaj s starši in bratom zaprli ter 
nato med prvimi Celjani izselili v 
okolico Čačka.

Takoj po osvoboditvi se je Fedor 
Gradišnik vrnil v Celje, kjer je oprav
ljal odgovorne politične funkcije. 
Tako je med drugim delal pri okrož
nem odboru OF in okrožnem komi
teju KPS, bil urednik časopisa Naše 
delo, predsednik planske komisije 
okrajnega ljudskega odbora, po raz- 
formiranju okrajev pa je bil pover
jenik za lokalno industrijo in obrt, 
organizator družbenega sektorja teh 
dveh področij v celjski mestni ob
čini, kjer je pozneje kot predsednik 
sveta za gospodarstvo uresničil or
ganiziranje družbenega sektorja go-

znanstvenem delu lahko ustvaril več 
trajnih dobrin. Drži, mnogo se da na
rediti tudi na več področjih udejstvo
vanja, toda samo s pravilno porazde
litvijo časa in s požrtvovanjem. Ne 
smeš pač pozabiti, daje vsak človek le 
del družbe, in če je temu tako, tako 
pa je, mora biti vsak aktivno vključen 
v reševanje te velikanske strukture."

— Oprostite, vi ste se mnogo ukvar
jali s športom in bili tudi sami aktiven 
športnik. Kaj je to poraz?

„Res, kaj je to poraz? Če ni pora
za, ni napredlca! Če si človek, kot mo
raš biti, in če poraz izhaja iz oko
liščin, je poraz v resnici še večji zagon, 
ker je dokaz, da si na pravi poti.

Težko pa je živeti vitalnim ljudem v 
okolju, kjer se nič ne dogaja. Pri nas 
pa marsikdaj počenjamo nekaj sdmo 
zato, da bi sebi in svetu dokazali, da 
smo kulturni. Otopelost pripelje člo
veka tako daleč, da v primeru, ko se 
kje le nekaj zgodi, ne gre več zraven. 
Tako je bilo v Celju . . .“

— Zdi se, da diši po ognju in žve
plu .. .

„Kot veš, sem proti takšnim pogo
vorom z novinarji. Toda, če sva že za
čela, si poglejva v oči: krivi ste pred
vsem vi, novinarji. Beri časopise, odpri 
televizijski sprejemnik ... vse dobro, 
samo dobro. Vse lakirate, čemu? Beri 
partijska gradiva! Zakaj mora na 
koncu partija razčiščevati in odgri
njati zamegljenost, ki jo napletate s 
tem lakiranjem. Drugič pa spet zgra
bite za koščico in jo glodate na mile 
viže. Poglej, pišete o tem, kako je Ce
lje le neko tretje ali pa sedmo kultur
no središče. Res? Sodeč po abonmaj
skih vstopnicah v gledališču in konce:- 
tih? Ko pa prideš tja, vidiš povsem 
drugačno sliko ... Je res ali ni res? 
Zakaj v Celje ne moremo spraviti res
ničnega umetnika, osebnosti? Ker bi 
bili stroški za gostovanje preveliki? 
Ker za takšna gostovanja nimamo pro
storov? Poglej Ljubljano: tam ni 
samo dvorana v Tivoliju ... Mi pa ne 
moremo zgraditi ene same dvorane.

Ko sem odhajal, je še vedno rosilo. 
Med hojo sem se poskušal spomniti, 
kako daleč je priimek Gradišnik vzra- 
ščen v Celje. Fedorjev stari oče je bil 
prvi nadučitelj prve slovenske šole. 
Tega je letos točno sto let. Njegov 
oče, prav tako Fedor, je trdo stopal
_ N

spodarstva. Na pomlad 1954. leta je 
bil izvoljen za predsednika mestnega 
ljudskega odbora Celje. Nato je služ
boval v Ljubljani, se 1958. leta vrnil 
v Celje, kjer je ustanovil Zavod za 
napredek gospodarstva in bil vse 
doslej njegov direktor. Za svoje delo 
je prejel več priznanj in bil odli
kovan.

Velik del svojega življenja je Fe
dor Gradišnik posvetil športu. Leta 
1950 je ustanovil celjsko atletsko 
društvo, ki je dalo več odličnih atle
tov in atletinj, bil je trener atletov, 
trikrat vodil državno atletsko repre
zentanco na olimpijske igre, bil 
smučar in prvi podpredsednik Pla
ninske zveze Slovenije.

po očetovih stopinjah; Celje ga je 
sprejelo za častnega občana. Ta Fedor 
našega časa pa se je razdelil med Celje, 
živi zanj in načrtuje. Nekoč sem nekje 
obral, da so njegove študije o gibanju 
regionalno-prostorske in gospodarske 
rasti, o dolgoročnih razvojnih mož
nostih področij gospodarske in druž
bene sfere življenja celjske regije in 
njenih prostorov uporabna izhodišča 
za sodobno planiranje v teh prosto- 
r'h • v Za poldrugi meter svo
jih študij je naložil na knjižno polico v 
svoji knjižnici. Na desni je vitrina s 
priznanji, odlikovanji in odličji ter po
hvalami, večina iz časov zlate dobe 
celjske atletike. JANEZ SEVER

[ODMEVI Dejstva, ne pa balada o treh direktorjih na enem stolčku
Skupščina občine Piran je na predlog družbenega pravobranilca samo- 

Upravljanja SR Slovenije na seji vseh treh zborov soglasno sprejela odločbo o 
uvedbi nekaterih začasnih ukrepov v Kmetijski zadrugi Lucija-Portorož po 
153. členu slovenske ustave.

Omenjeni predlog družbenega pravobranilca samoupravljanja je izhajal iz 
Ugotovitve, da so v Kmetijski zadrugi Lucija-Portorož že dalj časa bistveno 
moteni samoupravni odnosi in da na družbeni lastnini nastaja očitna škoda.

Družbeni pravobranilec samoupravljanja se je vključil v razreševanje 
spornih razmerij v Kmetijski zadrugi Lucija-Portorož spomladi letošnjega 
Ista, potem ko so delavci v TOZD ..Kmetijska proizvodnja" prosili za zaščito 
Uihovih samoupravnih pravic. Te pravice so bile delavcem dejansko kršene, 
.kar seje kazalo zlasti v naslednjem:
> - Kmetijska zadruga se ni konstituirala v smislu odločbe Ustavnega
sodišča SR Slovenije z dne 13. 5. 1974, ki glasi: „Sklep delovnih ljudi v 
. elovni enoti Vrtnarstvo Sečovlje v Kmetijski zadrugi Lucija-Portorož z dne 
. • 12. 1973, da ustanove temeljno organizacijo združenega dela Kmetijska 
.proizvodnja Sečovlje, ni v nasprotju z ustavo in zakonom o konstituiranju 
organizacij združenega dela, ter njihovem vpisu v sodni register. Medsebojna 
razmerja med temeljno organizacijo združenega dela Kmetijska proizvodnja 

c c ovij e in Kmetijsko zadrugo Lucija-Portorož glede pravic, obveznosti in 
odgovornosti v zvezi s sklepom o ustanovitvi temeljne organizacije združe- 
Poga dela se uredijo s samoupravnim sporazumom;"

- delavcem ni bila zagotovljena pravica, da upravljajo delo in poslovanje 
v .organizaciji združenega dela ter odločajo o sredstvih temeljne organiža- 
clJe združenega dela;

7 delavci v TOZD niso imeli pravice, da odločajo o ugotavljanju te 
Blitvi sredstev za osebno in skupno porabo;

~ izvršilni in poslovodni organi so opravljali posamezne zadeve brez ali 
nasprotju s sklepi samoupravnih organov;

~ poslovodni organi so sprejemali nekatere protizakonite akte.
Z intervencijo družbenega pravobranilca samoupravljanja so bili odprai 

“ni nezakoniti akti in ravnanje posameznikov. Ob njegovem neposredne:

sodelovanju je bil sklenjen tudi samoupravni sporazum med TOZD o združe
vanju v delovno organizacijo Kmetijska zadruga Lucija-Portorož. Kljub 
vsem prizadevanjem pa ni bilo mogoče realizirati nekaterih bistvenih elemen
tov za uresničevanje tega sporazuma. Predvsem ni bil sprejet gospodarski in 
razvojni načrt zadruge, na podlagi katerega bi se mogli uresničevati skupni 
dolgoročnejši interesi obeh TOZD in zadruge kot celote. Prav tako ni bil 
dosežen sporazum med TOZD o razdelitvi premoženja.

Vsa dejstva potrjujejo, daje proces sporazumevanja tekel izredno počasi 
in se končno ustavil zato, ker so bili interesi posameznikov različni, različni 
pa tudi njihovi pogledi na bodoči razvoj zadruge; medosebni odnosi pa do 
kraja zaostreni, tako da so postali že žaljivi.

Medtem je očitno nastajala družbena in gospodarska škoda: ni se opravila 
sanacija breskovega nasada, ni bil pripravljen načrt melioracije zemljišč, dela 
niso potekala pod enotnim strokovnim vodstvom; vse to pa je nujno nega
tivno vplivalo na storilnost dela in na medsebojne odnose znotraj celotnega 
kolektiva zadruge.

Delegati občinske skupščine, ki so bili posredno in neposredno priča več 
let trajajočim sporom v zadrugi, so na seji ocenili, da so v tej delovni organi
zaciji bistveno moteni samoupravni odnosi, družbeni interesi pa prizadeti v 
takšni meri, da so izjemni ukrepi utemeljeni. Zahteva delegatov, da se 
odstavijo poslovodni organi in odstranijo z vodilnih in vodstvenih mest vsi 
tisti delavci, ki so ovirali samoupravno urejanje odnosov v zadrugi, je bila 
zelo jasna. Sledila je prepričanju, da je treba z začasnimi ukrepi ustvariti 
pogoje za samoupravljanje in normalno delo, ne pa namigom, da je s temi 
ukrepi izrečena nezaupnica samoupravljanju.

Zadeva v zvezi s „Kmetijsko zadrugo Lucija-Portorož je bila za družbe
nega pravobranilca samoupravljanja zaključena s tem, ko je občinska skup
ščina sprejela ukrepe, s katerimi bodo ustvarjeni pogoji za normalno delo in 
samoupravljanje. O njej v tem trenutku ne bi kazalo pisati, če tega ne bi 
terjal članek ..Balada o treh direktorjih na enem stolčku", objavljen v Delav
ski enotnosti št. 49. V članku je veliko nedorečenega in enostranskega.

Odločba Ustavnega sodišča je v članku povzeta netočno, odločitve drugih , 
sodišč pa postavljene kot vprašljive.

V času izvajanja sprejetih ukrepov bi morala biti prisotna izredno močna 
in konstruktivna prizadevanja vseh v kolektivu in zunaj njega, da se odnosi v 
zadrugi uredijo, da se vspostavi red, disciplina, delovno vzdušje, zaupanje in 
pomaknejo v ozadje in sčasoma v pozabo vsi očitki, zamere, tožbe in 
obsodbe, ki ^o jih neutemeljeno in mimo zakonitih poti dajali posamezniki 
in skupine drug proti drugemu. S tem seveda ne trdimo, daje treba opustiti 
ugotavljanje odgovornosti posameznikov za nastalo škodo. Nasprotno! 
Terjamo, da se ta odgovornost ugotovi po zakoniti poti. Stvari pa ne koristi, 
da se v članku na senzacionalistični način, premalo poučeno, presoja in 
razsoja. S tem se povzroča, da se oživlja vse tisto osebno, skupinsko, in 
odvrača sile od ustvarjanja pogojev za boljše delo, samoupravljanje in zdrave 
medčloveške odnose.

Prizadevanj sindikalne organizacije v Kmetijski zadrugi in občinskega 
sindikalnega sveta pri urejanju razmer v zadrugi v minulem obdobju seveda 
ne gre prezreti. Očitno pa so bila ta prizadevanja nezadostna in premalo 
učinkovita. Kako sicer naj bi razlagali dejstvo, da so se dokazovanja, prepri
čevanja, kreganje, razprtije, samovolja, tožarjenje in modrovanja v majhnem 
kolektivu kmetijske zadruge zaključila šele po treh letih in to s sprejemom 
izjemnih, začasnih ukrepov. Vozel razprtij in samovolje bo kljub sprejetim 
ukrepom še treba razvozljavati s temeljitim političnim delovanjem v ko
lektivu, ne pa s ponujanjem poenostavljenih modelov organizacije. Ustvariti 
bo treba pogoje in vzdušje za demokratično razpravo in dogovarjanje ter 
ustvarjalno in odgovorno delo. Najustreznejši koncept bodoče organizi
ranosti in povezovanja zadruge se mora izoblikovati in s tem tudi dejansko 
sprejeti v kolektivu samem. Pri tem pa bo seveda potrebna stvarna konkretna 
in strokovna pomoč, ne pa pavšalni nasveti. To je tudi pogoj za uspešno 
izvajanje pomembnih nalog, ki jih Kmetijska zadruga Lucija-Portorož brez 
dvoma ima v kmetijstvu obale in slovenskem in jugoslovanskem prostoru.

Pomočnica družbenega pravobranilca samoupravljanja SRS
SILVA BAUMAN-CENCIČ
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Osnovna organizacija ZK 
gibalna sila napredka

Priprave m peto sejo CK ZKS so bile dolgotrajne, saj so trajale 
kar pol leta. Bile so obsežne in tudi živahne, kajti razgibale so 
skoraj vse članstvo ZKS. Tako smo v tem času dobili obilico analiz 
in ugotovitev, kako je z akcijsko učinkovitostjo Z K v celoti in 
posameznih okoljih. Na seji so zato lahko dokumentirano ugoto
vili, da je Zveza komunistov Slovenije s svojo dejavnostjo po kon
gresih ZK uresničila svojo družbeno vlogo in pričakovanja. Komu
nisti so bili pobudniki in uresničevalci številnih akcij - tistih ob 
uvajanju novih družbenih odnosov v skladu z ustavo in drugih. S 
tem ne mislimo na komuniste kot člane ZK, ne gledamo nanje le 
ozko, temveč širše, kot na aktiviste, ki so tudi člani sindikata, 
SZDL, ZSMS ali drugih organizacij in društev in ki kot njihovi 
člani tudi delujejo.

KOMUNIST ZA DE

Prav o tem, o delovanju komunistov kot aktivistov na različnih 
področjih in območjih, so na seji centralnega komiteja veliko govo
rili in prav to nalogo ter vlogo članov Z K so tudi posebej poudarili. 
Tako so na primer ugotovili, da komunisti ne smemo biti zado
voljni z aktivnostjo v lastnih vrstah, temveč se mora aktivnost ZK 
potrjevati le v neprestanem bogatenju družbenopolitičnega živ
ljenja. Komunisti naj bodo gibalo dejavnosti in napredka ne le v 
družbenopolitičnih organizacijah, katerih člani so, temveč tudi kot 
delavci v okoljih, kjer so zaposleni, in kot občani ter krajani v 
krajevnih skupnostih, kjer živijo. Zaradi boljšega in določnejšega 
ocenjevanja dejavnosti komunistov so na seji celo rekli, da nobena 
osnovna organizacija ZK ne zasluži dobre ocene, če v njenem 
okolju ne delujejo dobro druge organizacije: sindikat, SZDL, ZSMS 
in druge. Prav Jako ali še bolj je pomembno, kako so pri njih razviti 
delegatski odnosi, kako deluje v njihovem okolju delegatski sistem.

S takšnimi razpravami so na seji CK ZKS ponovno podkrepili, 
da zveza komunistov deluje kot avantgarda med delovnimi ljudmi, 
skupaj z njimi, ne pa v njihovem imenu ali kot njihov glasnik.

Za takšno svojo vlogo in nalogo pa morajo biti člani Z K uspo
sobljeni. Preslaba usposobljenost članov za njihovo delovanje med 
množicami se je v obdobju po kongresih pokazala kot velika sla
bost. Zato so temu področju dela komunistov na seji posvetili 
veliko pozornost. Dogovorili so se, da se morajo v prihodnje teme
ljito organizirati za opravljanje te svoje naloge. Marksistično izobra
ževanje in usposabljanje je še posebej pomembno za delavce in za 
mladino, zato je treba ponovno uveljaviti posamezne oblike izobra
ževanja komunistov iz teh vrst. Ponovno naj bi na primer oživili 
tako imenovane študijske sestanke, bolje je treba organizirati vse 
seminarje in partijske šole, še posebej pa je treba med komunisti 
uveljaviti samoizobraževanje. Organizirane oblike izobraževanja 
med komunisti lahko dajo komunistom le spodbudo za nadaljnje • 
izpopolnjevanje na določenih področjih ali o posameznih vpraša
njih

■Na seji so govorili tudi o organiziranosti ZK kot pogoju za orga
nizirano delovanje komunistov. Na svojih sestankih se komunisti 
dogovarjajo za akcijo, ki jo potem izpeljejo. Zato so na seji še 
posebej poudarili pomen osnovne organizacije ZK kot temeljne 
celice, v kateri se komunisti akcijsko dogovarjajo in usposabljajo. 
Prav zato je še vedno aktualno in potrebno prizadevanje za to, da 
osnovno organizacijo ustanovijo v vsakem okolju, tako v delovnem 
kot v krajevnih skupnostih. Se vedno je na primer veliko število 
temeljnih organizacij združenega dela, v katerih ni osnovnih organi
zacij ZK. V razpravi smo slišali, da je tudi organizacij sindikata 
neprimerno več kot osnovnih organizacij ZK. Načelo - organi
zacijo ZK v vsako TOZD — je treba torej šele uresničevati in to 
hkrati s krepirinjo usposobljenosti osnovnih organizacij in komuni
stov v njih

Peta seja centralnega komiteja je za nami. Dala nam je veliko 
konkretnih ugotovitev in sklepov, ki pa nam ne bodo nič koristili, 
če jih ne bo vsaka občinska in osnovna organizacija ZK prilagodila 
svojim razmeram in jih potem uresničila.

SONJA TRAMŠEK

KRITIČNA BESEDA NOVOMEŠKIH DELAVCEV O PROGRAMIH SIS

NI VSE ENAKO NUJNO
če gre za prednost pri financiranju dejavnosti 
zdravstvo, izobraževanje in socialno skrbstvo

in investicijah, naj jo imajo otroško varstvo.

V temeljnih in drugih organi
zacijah združenega dela novo
meške občine so delavci izrekli 
precej pripomb na osnutek 
družbenega dogovora o razpore
janju dohodka, osebnih dohod
kov in nekaterih drugih osebnih 
prejemkov ter o gibanju, obsegu 
in strukturi skupne porabe v le
tošnjem letu; na programe sa
moupravnih interesnih skupno
sti za letos in na osnove načrtov 
njihovega razvoja do 1980. leta.

Izhodišče za razpravo je bil 
seveda družbeni dogovor, po 
katerem naj bi se bruto doho
dek gospodarstva v novomeški 
občini letos povečal poprečno 
za 12,3 %, sredstva za bruto 
osebne dohodke pa za 10 % v 
primerjavi z maso sredstev za 
osebne dohodke v minulem 
letu. Pri tem morata osebna in 
skupna poraba rasti počasneje 
kot sredstva gospodarstva za re
produkcijo. Ta predvidevanja 
temeljijo na 7-odstotnem pove
čanju storilnosti dela in na 
5-odstotnem povečanju števila 
zaposlenih v občini v primerjavi 
z minulim letom.

PREMALO O 
ODGOVORNOSTI 

- IN O OBREMENITVAH

Skoraj na polovici zborov de
lovnih ljudi so ugotovili, da do
govor ne opredeljuje dovolj od
govornosti podpisnikov za ures
ničevanje dogovorjenih nalog 
posameznih udeležencev. Na 
vseh zborih v tovarni (Krka), v 
SGP (Pionir) in v IMV so ugoto
vili, da stopnje gospodarske 
rasti in obremenitve gospodar
stva v družbenem dogovoru 
niso v celoti usklajene z realni
mi možnostmi gospodarstva v 
občini, saj nekatere krepko pre
koračujejo predvidevanja re
publiške resolucije in sedanje 
gospodarske sposobnosti posa

meznih temeljnih organizacij 
združenega dela v občini. Prav 
tako so na več zborih menili, da 
bi moral družbeni dogovor za
jeti še financiranje programov 
krajevnih skupnosti.

KDO JE ALI NI 
ZAPOST A VLJEN,

KDO NAJ BI IMEL 
PREDNOST

K osnutkom programov dela 
samoupravnih interesnih skup
nosti za prihodnje leto so delav
ci na večini zborov delovnih 
ljudi poudarili, da stopnja obre
menitve gospodarstva za potre
be interesnih skupnosti v letoš
njem letu ne sme biti višja, kot 
je bila lani. Glede izobraževalne 
skupnosti so delavci na 18 zbo
rih zahtevali boljše informacije 
o zbranih in porabljenih sred
stvih samoprispevka za graditev 
osnovnih šol v občini. Na 16 
zborih, predvsem v KRKI in 
IMV, so menili, da bi moral 
program te interesne skupnosti 
bolj poudariti oblikovanje cen
tra srednjih šol in organizacijo 
novih oddelkov srednjih šol ko
vinarskih in kemičnih strok, ki 
jih omenjeni delovni organiza
ciji najbolj potrebujeta. Na šti
rih zborih so predlagali, da bi 
naj v programu namenili več 
pozornosti gradnji stanovanj za 
prosvetne delavce in vzgojite
ljice, saj prav zaradi pomanjka
nja stanovanj marsikje v občini 
že občutno primanjkuje teh de
lavcev. Na posameznih zborih 
pa so še ugotavljali, da program 
nekako zapostavlja dograditev 
ali novo gradnjo osnovnih šol in 
vzgojnovarstvenih ustanov v po
sameznih krajih, kot so Škoc
jan, Šmarjeta, Vavta vas, Oto
čec, Žužemberk, Stopiče in še 
ponekod.

Glede skupnosti otroškega 
varstva so menili, da bi moral 
program upoštevati tudi mož

nosti dvoizmenskega varstva 
otrok. Zato naj bi to potrebo 
današnjega časa ovrednotili. Pri 
programu skupnosti socialnega 
skrbstva so na večini zborov 
menili, daje treba čimprej rešiti 
problem gradnje doma za osta
rele občane v novomeški ob
čini. Kar zadeva kulturno skup
nost, so predlagali, naj bi le-ta 
tudi finančno bolj sodelovala 
pri skupnih akcijah delovnih 
ljudi in občanov, ki v posamez
nih krajevnih skupnostih gra
dijo prostore za kulturne dejav
nosti. Na več kot 20 zborih so 
menili, da je program telesno- 
kultume skupnosti preskromen 
in preveč splošen, da bi ga lah

ko ocenjevali. Dodali so, da bi 
morali pri načrtovanju bolj so
delovati s krajevnimi skupnost
mi, ker tudi te ponekod načrtu
jejo ureditev manjših športnih 
igrišč.

Delovni ljudje so na zborih 
tudi poudarili, naj bi dobile 
prednost pri investicijah gradnje 
zdravstvenega doma v Novem 
mestu, otroških vrtcev in pro
storov za varstvo predšolskih 
otrok v šolah ter šole in dom za 
ostarele v Novem mestu. Po
dobno naj bi pri financiranju 
dejavnosti za leto 1976 imeli 
prednost otroško varstvo, 
zdravstvo, izobraževanje in so
cialno skrbstvo. g
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PREDSEDNIK TITO v no
voletni poslanici:

V novo leto vstopamo z večji
mi možnostmi za uspešnejši in 
stabilnejši gospodarski razvoj. 
Zdaj smo politično bolj priprav
ljeni in bolje organizirani za iz
polnitev zapletenih nalog, ki-nas 
čakajo. Med glavnimi nalogami 
sta učinkovitejši boj proti infla
ciji in bolj razgiban družbenogo
spodarski razvoj v celoti. Pri tem 
je povečanje produktivnosti dela 
ena poglavitnih obveznosti vse 
družbe. Tu je glavni vir nadalj
njega družbenega napredka.

Kakor vidimo, čakajo našo 
družbo velike naloge. Seveda je 
treba s težavami in navzkrižji ra
čunati v vsakem razvoju, zlasti 
tako dinamičnem, kot je naš in v 
tako zapletenih mednarodnih 
razmerah, kot so danes. Prav v 
njihovem razreševanju je pot na
daljnjega napredka. Ne dvomim, 
da bomo na tej poti tudi v no-

vem letu dosegli pomembne 
uspehe. To pa seveda nujno, terja 
še večje prizadevanje vseh sil 
dnižbe pri krepitvi naše skupno
sti enakopravnih narodov in na
rodnosti, krepitvi delavskega raz
reda kot glavnega kohezijskega 
dejavnika naše dežele, nadaljnji 
krepitvi jugoslovanske sociali
stične samoupravne skupnosti.

DR. VLADIMIR BAKA RIČ, podpredsednik pred
sedstva SFRJ, v pogovoru s člani političnega aktiva 
Niša:

rati trg, ne pa prositi za kredite. 
V naslednjem obdobju veliko 
pričakujemo od zakona o zdru
ženem delu, ki naj bi rešil ali pri
pomogel k reševanju mnogih 
problemov. Če vzamemo vašo 
elektronsko industrijo s 50 raz- , 
ličnimi • organizacijami, različni
mi pogodbami, dogovori in spo
razumi, je čutiti; da vam manjka 
določene trdnosti. To boste mo
rali popraviti, urediti je treba 
splet vprašanj, doseči, da bo 
družba konkretno delovala z do
govori. Če El želi premagati te
žave, mora obvladati jugoslovan
ski trg in biti na njem izrazito 
navzoča. Saniranje elektronske 
industrije je velika stvar, vendar 
mora El utirati pot, in to z na
daljnjo modernizacijo celotnega 
življenja in proizvodnje.

Če se odločamo za reproduk
cijske celote, to pomeni, da bo
mo morali organizirati trg in iz
polniti še veliko drugih pogojev. 

.Prav to je pomembno organizi-

MOMČILO CEMOVIČ, 
zvezni sekretar za finance, v 
zveznem zboru skupščine 
SFRJ:

Da bi preprečili kopičenje ne- 
plačenih terjatev in da bi se "po
večala odgovornost organizacij 
združenega dela za urejanje dolž
niško upniških odnosov, smo 
sprejeli več predpisov.

Po novih zakonih bomo opu
stili sedanji sistem fakturirane 
realizacije. Nova zakona'prina
šata tudi spremembe, ki so v 
tem, da je za vzpostavitev dolž- 
niško-upniškega razmerja treba 
poprej • zagotoviti določene po
goje. Kupci blaga in storitev 
namreč morajo imeti .pri
čevalo", da so sposobni navezo
vati takšno razmerje. S tem 
..spričevalom" je mišljeno, da 
morajo kupci blaga in storitev 
razpolagati s sredstvi, s katerimi 
bodo plačali blago in storitve ali

šli v investicijske naložbe. Na 
drugi strani pa morajo prodajalci 
blaga in storitev ter izvajalci in
vesticijskih del v dokaz, da so 
prodali svoje izdelke ali storitve, 
razpolagati z dokazi, ki jim jih 
dajo njihovi kupci.

NOVOLETNI POGOVORI Z ZDOMCI

KAKO BO, ČE SE VRNEMO?
Pogovori so bili dobro pripravljeni, udeležba slabša, kot so jo pričakovali, vendar so naši de
lavci, začasno zaposleni na tujem, dobili boljše in jasnejše odgovore na svoja vprašanja.

Ob novem letu so se zvrstili razgovori z našimi delavci, začasno 
zaposlenimi na tujem. Če naj bi ugotavljali skupne značilnosti teh 
pomenkov, velja omeniti, da so bile zvečine dobro pripravljeni, saj 
so se jih udeležili predstavniki sindikatov, občinskih skupščin, 
služb za zaposlovanje in socialno zavarovanje, carine in drugi, ki so 
odgovarjali na vprašanja. Verjetno zaradi izkušenj iz preteklosti, ko 
zdomci po lastnem prepričanju niso dobili zadovoljivih odgovorov 
ali pojasnil, tokrat ne moremo biti zadovoljni z njihovo udeležbo 
na teh razgovorih.

Prostor nam žal ne dovoljuje, 
da bi poročali o vseh ali vsaj o 
večini pogovorov z delavci, za
časno zaposlenimi na tujem. 
Ker pa je svoje značilen za vse, 
objavljamo le prispevek našega 
velenjskega dopisnika.

V Dravogradu, od koder je 
na začasnem delu na tujem ka
kih 140 članov, so se udeležen
ci pogovora najbolj zanimali za 
možnosti zaposlovanja ob vrni

tvi. Ugotovili so, da posebnih 
težav pri tem ne bo, saj je v 
občini oziroma regiji veliko 
prostih delovnih mest — pred
vsem za kvalificirane delavce.

V Slovenjem Gradcu so prav 
tako precej razpravljali o mož
nostih zaposlovanja delavcev, ki 
so začasno na tujem, povrnitvi 
v domovino. Za kvalificirane 
delavce ne bo težko najti zapo
slitve. Nekateri med njimi se za

nimajo tudi za možnost sovlaga
nja pri gradnji manjših obratov 
oziroma tovarnic. Bolj kot mož
nosti za ponovno zaposlitev do
ma pa je udeležence pogovora v 
središču Mislinjske doline zani
malo, kako bo s priznanjem 
kvalifikacij, pridobljenih na tu
jem. Spraševali so tudi, kdaj bo
do sklenjene konvencije o so
cialnem, zdravstvenem in po
kojninskem zavarovanju s tisti
mi državami v Evropi, s kateri
mi jih še nimamo. Seveda pa so 
se tudi letos zdomci zanimali za 
carinske dajatve za premičnine, 
ko se bodo vračali z začasnega 
dela na tujem.

Na Ravnah na Koroškem z 
udeležbo na pogovoru niso bili 
najbolj zadovoljni. Je pa zato 
stekel bolj neposreden in zani

miv pomenek. Ugotovili so, da 
posebnih težav pri zaposlovanju 
kvalificiranih delavcev v Mežiški 
dolini ne bo. Mlajše delavke, ki 
so začasno na delu na tujem, pa 
so zanimale možnosti za njiho
vo zaposlitev, če bi se vrnile do
mov. Spraševale so tudi o načr
tih za odpiranje novih delovnih 
mest za ženske v ravenski ob
čini. .

Tudi na Ravnah so se zdomci 
zanimali za možnosti sovlaganja 
pri gradnji manjše tovarne ozi
roma obrata, kako je z odpira
njem obrtnih delavnic in kakšne 
so možnosti za zasebno gradnjo 
stanovanj. Beseda je tekla še o 
priznanju kvalifikacij, ki so si 
jih pridobili na tujem, pa še ne
katerih drugih vprašanjih.

(EK)
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integralni transport je gospodarska 
nuja

ENOTNO 
IN DOLGOROČNO 

REŠEVANJE
Sprejeti samoupravni sporazum o racionaliza
ciji transporta naj bi razreševal probleme pri 
uvajanju sodobnih metod prevoza blaga — 
Potrebno pa bo izoblikovati enotno transport
no politiko, ki bo uredila pravilna razmerja 
med posameznimi vrstami prevoza blaga — 
pomembna naloga — strokovno izobraževanje

Prevoz blaga po cestah je zavoljo stanja naših cest pa tudi zavoljo 
gospodarskih učinkov, ki jih dosega, preobsežen. Da bi dosegli pra
vilno razmerje med obsegom prometa blaga po cestah in drugih 
prometnih poteh, bomo morali izoblikovati enotno prometno poli
tiko, katere uresničitev bo veljala družbo veliko sredstev.

Promet, pretok blaga je od nekdaj osnovno gibalo družbenega 
napredka; danes je njegov pomen zavoljo velikanskega obsega bla
govne in neblagovne menjave med deželami še mnogo bolj poudar- 
jen. Zaostajanje posamezne dežele pri uporabi modernih, se pravi 
hitrejših in cenejših načinov prevoza blaga pomeni tudi zaostajanje 
^ splošnem gospodarskem razvoju. Prav to pa se dogaja pri nas, 
kljub temu, da se že več let posamezni gospodarski in družbeno
politični dejavniki trudijo, da bi čimbolj in čimhitreje povečali 
uporabo modemih metod pri pretoku blaga. Zaostanek za gospo
darsko in prometno razvitimi deželami je žal prevelik, poleg tega pa 
se te sila obsežne in organizacijsko ter finančno in tudi tehnično 
sila težavne naloge lotevamo premalo organizirano, načrtno, pre- 
rnalo celovito; predvsem pa marsikaj sploh niso dovolj doumeli 
velike nevarnosti za naš gospodarski razvoj, ki se skriva v prepočas
nem prilagajanju modernim transportnim tokovom.

NERAZVITE 
PROMETNE POTI

Naša republika je prometno 
sila pomembna - prek nje se 
pretaka blago iz enega dela 
Evrope v drugega in tudi na 
druge kontinente, velika večina 
jugoslovanske blagovne menjave 
2 zahodnoevropskimi deželami 
gre prek njenih prometnih poti 
in skorajda vsi turisti, ki pri
hajajo v Jugoslavijo, pripotujejo 
prek Slovenije. Tolikšen promet 
seveda še bolj izpostavlja slabe 
strani slovenske prometne infra
strukture. Le-ta je tako kot 
drugje v Jugoslaviji slabo raz
vita, povzroča počasen pretok 
blaga in celo zastoje na posa
meznih prometnih vozliščih. 
Zavoljo tega marsikateri tovor 
potuje namesto po najkrajši 
poti, kar mimo Slovenije, ven
dar po modemih transportnih 
poteh in z modernimi trans
portnimi sredstvi.

Škode pa ne trpimo le za
voljo izgub prenekaterih deviz, 
ki bi jih iztržili za tranzitni pro

met. Veliko škodo trpi tudi 
domače gospodarstvo, saj so 
zavoljo počasnejšega prevoza 
izdelkov do kupcev stroški 
proizvodnje višji, kot bi lahko 
bili. Dogaja pa se tudi, da zlasti 
v bolj oddaljene dežele, na pri
mer prekomorske, posamezne 
pošiljke prispejo precej kasneje, 
kot je kupec zahteval; le-ta, 
kajpak, pošiljko pogosto 
zavrne ...

NUJNI UKREPI
Kaj storiti, da ne bi Slovenija 

v bodočnosti postala prometno 
izolirana, je znano: s sistem
skimi ukrepi, med katerimi naj 
bi bili tudi prerazdelitev s pro
metnimi davki pridobljenih 
sredstev, uvedba prometnih 
taks za tranzitni tovorni pro
met, kot je v navadi v drugih 
deželah (edino korist, ki jo 
imamo zdaj od tujih tovornja
kov, ki vozijo po naših cestah in 
nam jih uničujejo, so sredstva, 
ki jih za hrano in spanje potro
šijo šoferji), preusmeritev tež

kih tovorov na dolge razdalje s 
cest na železnico . .. Žal pa je 
zlasti železniško omrežje tako 
zastarelo, da bo treba v nasled
njem srednjeročnem obdobju 
poskrbeti najprej za usposobi
tev prog in železniških vozlišč 
za hitrejši in težji promet; šele 
potem bo moč začeti hitreje 
uvajati sodobne transportne 
sisteme (železniško gospo
darstvo sicer vedno bolj uporab
lja palete in kontejnerje, vendar 
razmah tega načina transporta 
brez obsežne modernizacije ne 
bo možen). Skoraj prav tako 
velike naloge čakajo družbo 
tudi pri modernizaciji cestnega 
omrežja. Seveda bi se bilo treba 
dogovoriti med republikami, 
kje bomo gradili moderne želez
niške in cestne terminale, kje 
kontejnerske luke. Danes pa se 
najmanj pet jugoslovanskih 
pristanišč, od Kopra do Bara, 
poteguje za gradnjo kontejner
ske luke.

VPLIV NA STROŠKE 
PROIZVODNJE

Toda promet blaga od kraja, kjer 
je bilo izdelano, do kraja, kjer bo 
prodano, je le del celotne verige 
transporta, tako imenovanega 
integralnega transporta, ki zajema 
promet od surovine, prek notranjega 
prometa med proizvodnim proce
som, do posredovanja blaga kupcu. 
Pri tem velja omeniti, da zlasti 
notranji transport, pretok med 
proizvodnim procesom nemara od 
vseh oblik transporta najbolj vpliva 
na ceno izdelka, na stroške proiz
vodnje.

Podatki, zbrani v industrijsko raz
vitih 'deželah, kažejo, da dosegajo v

strukturi proizvodne cene stroški 
notranjega transporta presenetljivo 
visoke vrednosti: od 10 pa celo do 
70 odstotkov proizvodnih stroškov 
odpade na stroške notranjega pro
meta. Ob tem so v razvitih deželah 
tudi izračunali, kolikšen je prihra
nek zavoljo organiziranega notra
njega transporta. V kmetijski proiz
vodnji se denimo z uvedbo paletiza- 
cije zmanjšajo transportni stroški 
skoraj za polovico. V gradbeništvu 
pa so Lahko zmanjšali tovrstne 
stroške tudi za 80 odstotkov.

Glede na zmožnosti našega gospo
darstva bi bili ti izračuni pri nas 
najbržc drugačni. Vendar v Sloveniji 
skorajda nobena delovna organiza
cija ne izračunava, kolikšen delež v 
strukturi proizvodne cene odpade 
na notranji transport. Zavoljo tega 
imajo še tisti redki, ki sc v podjetjih 
poklicno ukvarjajo z racionalizacijo 
transporta, znatno težje delo, ker 
jim manjka že osnovni podatek. 
Malokatero podjetje je tako samo, 
brez tuje pomoči, kaj ukrenilo, da 
bi zmanjšalo te stroške in pocenilo 
proizvodnjo.

Nedavno tega je slovensko gospo
darstvo sprejelo in uveljavilo samo
upravni sporazum o racionalizaciji 
transporta. V tem okviru naj bi 
organizirano začeli reševati prob
leme ob uveljavljanju sodobnih nači
nov prevoza blaga - v tem je kajpak 
tudi največji pomen sprejetega 
sporazuma. Nedvomno pa bo treba 
slej ko prej izoblikovati enotno 
prometno politiko vsaj za srednje
ročno obdobje. Ena izmed po
membnih nalog gospodarstva in tudi 
gospodarske zbornice pa bo posta
viti na noge sistem izobraževanja - 
tako rednega, kot dopolnilnega - za 
delavce, ki se ukvarjajo s trans
portom. Brez astrezno izšolanih 
kadrov bomo tudi na tem področju 
še naprej lahko le pobirah tuje 
znanje.

RB

DOGOVOR 
O DELOVNI 

IN POGODBENI 
DISCIPLINI

Zadnji dnevi minulega leta so 
bili tako razgibani, da se novi- 
rlarji-komentatorji niso mogli 
pritoževati zavoljo pomanjkanja 
gradiva. V tem času je zvezna 
skupščina po dolgotrajnem 
usklajevanju stališč med republi
kami, kot je bilo napovedano 
(24. decembra) sprejela resolu
cijo o skupni politiki gospodar
skega in družbenega razvoja Ju
goslavije v letu 1976.

Po 'končanih usklajevalnih po
stopkih so se delegati na skup
ščinskem zasedanju sporazumeh, 
naj bi družbeni proizvod v letu 
1976 naraščal s stopnjo 5,5%. 
To predvidevanje pa temelji na 
treh predpostavkah, katerih 
uresničitev je odvisna izključno 
od rasti proizvodnje v industriji 
in kmetijstvu ter od gibanja v zu
nanji trgovini. Omenjena rast 
družbenega proizvoda bo - kot 
je v resoluciji posebej poudar
jeno - dosežena le, če bo indu
strijska proizvodnja narasla s 
stopnjo 6 %, kmetijska proizvod
nja s 4 % ter izvoz blaga in stori
tev s 6,3 %.

Prav omenjene predpostavke 
so zahtevna obveznost za gospo
darstvo, če upoštevamo, da so 
nenormalno visoke zaloge neka
terih vrst blaga zavrle doslej obi
čajno visoko rast industrijske 
proizvodnje ter da v letu 1975 
niso bila izpolnjena predvideva
nja glede izvoza, ker so se zaradi 
recesije skrajno poslabšale mož
nosti prodaje industrijskih in 
drugih proizvodov na zahodnih 
trgih.

Resolucija za leto 1976 je re
zultat nekaterih pomembnih do
govorov, med katerimi velja 
omeniti predvsem dogovor o do
pustnem obsegu oziroma rasti 
dohodkov, ki bodo na voljo za 
splošno in skupno porabo, dogo
vor o dejavnostih, ki bodo imele 
prednost v razvojni oziroma 
investicijski pohtiki, ter dogovor 
o usmerjanju sredstev iz primar
ne emisije in selektivnih ciljih 
kreditno monetarne - politike.

Kar zadeva tako imenovane

prioritetne dejavnosti, so vanje 
poleg energetike, proizvodnje su
rovin in živil, prome ta in turiz
ma ter pretežno izvozno usmer
jenih dejavnosti končno uvrstili 
tudi cementno industrijo in pro
izvodnjo lesnih plošč. V zvezi s 
tem so se delegati dogovorili, naj 
bo cilj politike naložb predvsem 
hitrejše spreminjanje strukture 
proizvodnje v korist zmogljivosti 
za proizvodnjo energije, osnov
nih surovin in reprodukcijskih 
materialov, živil in drugih .po
membnih proizvodov, s katerimi 
je mogoče v mejah racionalnosti 
nadomestiti izvoz.

Vsekakor je pomembno, da je 
bilo doseženo soglasje glede koli
činskih okvirov primarne de
narne emisije ter o konkretnih 
namenili, za katere bodo upo
rabljena ta sredstva. Nič manj 
pomembno ni, da bo obseg pri
marne emisije in področja, kjer 
bo le-ta uporabljena, privedel 
oziroma določil zvezni izvršni 
svet, ki pa bo v ta namen moral 
dobiti soglasje republik in obeh 
pokrajin.

Dogovorjeno je bilo, da sred
stva primarne emisije ne bodo 
uporabljena za naložbe in druge 
oblike končne porabe razen v 
izjemnih primerih, o katerih pa 
se bodo sporazumele republike 
in pokrajine. Delegati so dosegli 
soglasje tudi glede selektivnih 
ciljev kreditno-monetarne poli
tike. Pod temi cilji je treba nam
reč razumeti spodbujanje izvoza 
blaga in storitev, Id zagotavlja 
devizni dotok, usmerjanje uvoza, 
kreditiranje prodaje opreme v 
državi in inozemstvu, spodbuja
nje kmetijske proizvodnje ter 
oblikovanje zalog osnovnih živil 
in nujnih tržnih rezerv.

Vsi ti in drugi koristni dogo
vori, ki smo jih pogrešali v minu
lih letih, bodo skupaj z resolu
cijo ostali le besede, če se vsi 
subjekti v gospodarstvu in zunaj 
njega ne bodo vedli stabiliza
cijsko. In če je to priporočilo 
preveč splošno, ga velja konkre
tizirati preprosto takole: več in 
bolje bo treba delati, utrjevati 
disciplino ne le na delovnih me
stih, temveč tudi v poslovnem in 
družbenopolitičnem življenju. 
Sestavni d el tega življenja so 
prav dogovori, ki pa smo jih vsaj 
doslej vse preradi kršili. Pri tem 
pa se izgovarjali na različne 
objektivne vzroke.

NANDE ŽUŽEK

CELJE

Analiza
investicij

V Celju so dali pod drobno
gled učinkovitost večjih investi
cijskih naložb v zadnjih letih - 
tistih težko pričakovanih, ki naj 
bi največ prispevale k moderni
zaciji, večji proizvodnji, višjemu 
dohodku.

Poročilo kaže, da so rezultati 
novih industrijskih obratov pre
cej slabši, kot so investitorji na
povedovali, ko je šlo za odlo
žitve in kredite. V Celju dobro 
Vedo, da so za takšne razmere 
marsikdaj krivi tudi objektivni 
razlogi, spremenjen gospodarski 
položaj doma in v svetu, inflacija 
itd.

Vedo pa tudi, da vsega ni mo
goče naprtiti „višjim silam". Za
nimivo in koristno bi najbrž bilo 
povabiti v nove obrate tudi izde
lovalce investicijskih elaboratov 
in jih soočiti z dejstvi. Naj pogle
dajo, kje in zakaj je praksa dru
gačna od zamisli, naj pomagajo, 
ce lahko, in naj svoje postavke 
zagovarjajo tudi pred delavskimi 
sveti. Čemu naj bi namreč nosil 
posledice samo delovni kolektiv 
investitorja, zakaj pa ne bi (vsaj 
moralno) odgovarjali tudi tisti, 
ki so posamezne naložbe predla
gali kot dobre poslovne zamisli!

V. K.

LETOŠNJI KRAIGHERJEVI NAGRAJENCI

DR. CVETKO DOPLIHAR, 
diplomirani veterinar, glavni di
rektor delovne organizacije 
Kmetijski kombinat Ptuj, je 
prejel priznanje za izjemne do
sežke trajnejšega pomena v go
spodarstvu v letih 1963 do 
1975. Izjemno velike so njegove 
zasluge za utrditev poslovnih 
uspehov kombinata, za njegovo 
samoupravno organiziranost, 
razvoj kooperacije z individual
nimi kmetovalci. Dr. Cvetko 
Doplihar je uvedel nekatere 
lastne inovacije, ki so bistveno 
vplivale na gospodarski uspeh 
kombinata. Tehnološke in orga
nizacijske spremembe, ki jih je 
nagrajenec uvajal, niso vplivale 
samo na pospeševanje in smotr
nost vlaganj sredstev kombinata 
in kmetijskih proizvajalcev, 
temveč tudi na dvig življenjske 
ravni v razmeroma slabo razvi
tih krajih Slovenije, na hitrejšo 
socializacijo vasi in na večjo so
cialno varnost kmetov.

Nagrado Borisa Kraigheija je 
prejel docent dr. MARIN GA
BROVŠEK, diplomirani inženir 
metalurgije, direktor sektorja 
tehnične kontrole in raziskav v 
železarni Jesenice, in sicer za 
izjemne dosežke trajnejšega po
mena v gospodarstvu v letih od 
1952 do 1975. Dr. Gabrovšek 
je, kot piše v obrazložitvi odlo
čitve komisije za podelitev na
grad, odličen raziskovalec in iz
redno uspešen povezovalec upo
rabnih raziskav in proizvodnje. 
Začetki dejavnosti, zaradi ka
tere je prejel nagrado, segajo še 
v petdeseta leta. Rezultati nje

govega dela so pripomogli k 
zmanjšanju uvoza zahtevnih 
metalurških proizvodov. Vse 
njegove raziskave so praktično 
uporabljene, zavoljo njegovih 
izsledkov pa so v jeseniški žele
zarni lahko postopoma začeli 
izdelovati pretežno specialna 
jekla.

STANKO KRUMPAK, gene
ralni direktor Industrijsko mon
tažnega podjetja 1MP iz Ljublja
ne, je prejel Kraigherjevo na
grado za skoraj 30 let dela v go
spodarstvu in za dosežene uspe
he. Zlasti v zadnjem obdobju se

je delovna organizacija IMP 
močno razširila in razvila v eno 
najpomembnejših podjetij te 
stroke pri nas. Stanko Krumpak 
se je v podjetju uspešno zavze
mal za povezovanje IMP z de
lovnimi organizacijami na ne
razvitih ali slabše razvitih po
dročjih Slovenije, kar je zlasti 
pomembno za gospodarski dvig 
teh področij in za večje mož
nosti za zaposlitev tamkajšnjega 
prebivalstva. Stanku Krumpaku 
gre tudi zasluga, da v IMP po
svečajo veliko pozornost upo
rabi domače tehnologije in do
mačega reprodukcijskega mate
riala, raziskovalnemu delu in 
štipendiranju.

Iz utemeljitve za podelitev 
Kraigheijeve nagrade JANEZU 
POGRAJCU, glavnemu direk- 
toiju delovne organizacije Pri
mat iz Maribora razberemo, da 
je s svojimi organizacijskimi' 
sposobnostmi in skrbjo za izva
janje dobro zastavljene poslov
ne politike odločilno prispeval 
k temu, da se je delovna organi
zacija razvila iz obrtniške v mo
derno industrijsko podjetje. Pri
mat se je v zadnjih desetih letih 
razvil v vodilnega proizvajalca 
opreme za notranji transport in 
sldadišča t6r za pralno tehniko

pri nas. Posebej pomembna pa 
so nagrajenčeva prizadevanja na 
področju samoupravne organi
ziranosti delovne organizacije in 
njene poslovne uspešnosti, 
zlasti pa je pomemben njegov 
delež pri ustanavljanju TOZD 
na manj razvitih področjih.

Dvajset let nadvse uspešnega 
opravljanja funkcije glavnega di
rektorja Kartonažne tovarne 
Ljubljana, v katerih se je to 
podjetje 'razvilo v moderno vo
deno in opremljeno organiza
cijo, ter prizadevanja za pove
zavo slovenske papirne indu
strije, so bili glavni argumenti 
za podelitev Kraigherjeve nagra
de FRANCU ZUPANČIČU, 
glavnemu direktorju te organi
zacije združenega dela. Kolektiv 
Kartonažne tovarne je pretežno 
z lastnimi sredstvi moderniziral 
obrate in gradil nove — velika 
zasluga nagrajenca pa je, da so 
novi obrati, oziroma tovarne, 
zrasle tudi na slabo razvitih po
dročjih Slovenije in tudi v dru
gih republikah. Rezultat smotr
ne razvojne politike delovne 
organizacije so tudi sodobne 
metode vodenja proizvodnje, 
ugodni finančni uspehi ter so
razmerno bogat stanovanjski 
fond.
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Ples združuje ...

Mercatorjevi
\

upokojenci 
spet skupaj

Ob koncu minulega leta je 
sindikalna organizacija Merca
torja priredila že tradicionalno 
srečanje svojih upokojencev. Že 
šesto srečanje je bilo to, na 
katerem so upokojence pozdra
vili, pogostili in obdarili 
nekdanji sodelavci. Dokazali so 
jim, da niso pozabili na svoje 
tovariše, na delavce, ki so že 
pred njimi pomagali ustvarjati 
in širiti podjetje.

Z negotovimi koraki so 
mnogo pred napovedanim 
časom stopali povabljenci v 
dvorano doma JNA v Ljubljani. 
Oči so jim begale med mizami 
in iskale sodelavce iz trgovine 
ali iz skladišča, kjer so bili 
zaposleni, pa tudi znance iz 
prejšnjih srečanj.

Pozdravljanju ni bilo ne 
konca ne kraja.

„0, glej ga, Franca! Kako si 
kaj? Videti si zdrav. Lani si bil 
slabši.1*

„Ja, ja, izmazal sem se. Pa 
ti? “

„Tone, kdo pa je tisti, ki sedi 
zraven Adija? **

,,Ali še ne veš? Tojenaš, no, 
to je novi direktor Mercatorja.**

Tekma z jajci. .

„Veš, Ivanka, nič ni bilo. Saj 
se spominjaš, lani sem ti pravila, 
da se bo moja hči končno poro
čila. Skregala sta se.“

„Kaj se le sekiraš! Ti samo 
poglej mene. Tri otroke pri
peljejo vsak dan, da jih potem 
pazim in vodim na sprehod.“

Take in podobne razgovore 
je bilo slišati na vsakem koraku. 
Pa seveda tudi o pokojninah, 
kurjavi, stanovanjih, elektriki in 
ne nazadnje o lanskoletnem 
srečanju so se pogovarjali.

Potem so prišli’ muzikanti, 
slavnostno kosilo in za resne 
razgovore ni. bilo več prilož
nosti. Letos še posebej, ker jim 
je sindikalna organizacija pri
pravila poseben zabavni ozi
roma tekmovalni program. 
Vodila sta ga France Trefalt, 
bolj znan kot „oča s Krana“ ter 
njegov sin, radijski, športni 
komentator, Mito Trefalt.

Prostovoljci med upokojenci 
so tekmovali v več disciplinah. 
Dva sta morala čim hitreje pri
praviti solato iz jajc in jo seveda 
tudi pojesti. Z vsemi ostanki 
lupine, ki so pri hitrem priprav
ljanju ostali v solati. Kot 
nekdanji trgovci so se pomerili 
v zgovornosti in prepričljivosti 
pri prodaji različnih predmetov. 
Tudi različne „športne“ 
discipline so bile v tekmoval
nem sporedu, ki pa so prav tako 
kot vse druge zbujale smeh pri 
gledalcih.

Vmes pa se je jedlo, pilo, 
plesalo in skratka — zabavalo.

,,Lepo je, zelo lepo, kot 
vsako leto. Letos pa je še bolj 
zabavno in pestro,“ je povedala 
na koncu Otilija Vidrih, nek
danje prodajalka v trgovini 
Grmada. „Še posebej mi je 
všeč, ker se lahko spet srečam z 
nekdanjimi sodelavci in ker 
slišim in zvem, kako gre Merca
torju danes.**

Nekaj manj kot 300 upoko
jencev Mercatorja je prišlo na 
novoletno zabavo v Ljubljani. 
Za druge pa so srečanja priredili 
pač tam, kjer so bili zaposleni.

Izmenjava informacij .. .
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»BORBENO« V NOVI GORICI

Kdo se skriva 
za neusklajenim 

pravilnikom
V tehničnih službah občinske 
skupščine veliko hude krvi zaradi 
nagrajevanja

Med nekaterimi člani delovne skupnosti občinske 
skupščine v Novi Gorici vlada že nekaj mesecev, tja od 
lanskega poletja dalje, prava „vojna vihra**. Sodu je 
izbilo dno, po njihovem globokem prepričanju in izja
vah, v katerih zdaj ne izbirajo več niti besed, nerazu
mevanje „občinskega vrhu**, ki jih je krepko „udaril“ 
po njihovih mesečnih plačilnih ovojnicah. Preprosteje 
povedano: domala vsi delavci v tehničnih službah; teh ' 
je med 209-članskim kolektivom novogoriške občine 
23, se čutijo krepko prizadeti, odkar je svet delovne 
skupnosti 23. junija lani dokončno prejel pravilnik o 
osnovah in merilih za delitev sredstev na osebno in 
skupno porabo. Val razburjenja med delavci tehničnih 
služb je povzročila po sprejetju pravilnika odločba o 
vrednosti delovnih mest v upravi občinske skupščine.

Po tej odločbi se v občinski upravi posamezna de
lovna mesta vrednotijo po osnovah analitične ocene v 
neto in bruto točkah. Prav pri tem pa se je „zatak- 
nilo“, bolje rečeno, izbruhnilo je negodovanje delav
cev tehničnih služb, katerih delovna mesta so bila 
manj ovrednotena kot pav drugih oddelkih in službah 
na občini. Med tistimi, ki se danes čutijo najbolj priza
dete in ki — vsaj po njihovih izjavah sodeč — puške ne 
bodo vrjli v koruzo do „končne zmage**, je tudi 
Matjan Černigoj, šef tehničnih služb:

LEG LO NEGO DO VAN J A
„Poglejte, naš interni pravilnik o osnovah in merilih 

za delitev sredstev za osebno in skupno porabo smo 
resda potrdili po sprejetju samoupravnega sporazuma 
o merilih za delitev dohodka in osebnih dohodkov 
delovnih skupnosti ustavnega sodišča, predstavniških, 
političnoizvršilnih in upravnih organov družbenopoli
tičnih organizacij in samoupravnih skupnosti v SR 
Sloveniji, vendar pa ga nismo uskladili s slednjim, kar 
bi bilo nujno potrebno. Tako je prišlo do krepkega 
razkoraka med našim pravilnikom in republiškim sa
moupravnim sporazumom zlasti v tistih njunih delih, 
ki natančno določata — na temelju analitične ocene — 
vrednost točk za posamična delovna mesta. Tu pa 
,smo delavci tehničnih služb v naši občinski upravi pri
krajšani pri plačah, skoraj vsi za nekaj deset tisoč 
starih dinarjev.“

,3odite bolj konkretni!**
„Če vztrajate, zakaj ne. Pojdimo po vrsti: moje de

lovno mesto je, denimo, po našem hišnem pravUniku 
ovrednoteno s 350 točkami, po republiškem samo
upravnem sporazumu pa bi moral „dobiti“ 430 točk; 
in če upoštevamo, da je vrednost točk pri nas 1126 
starih dinarjev, sem vsak mesec prikrajšan za nekaj več 
kot S8 starih tisočakov. Podobno je tudi z drugimi. 
Kurjač bi moral imeti 320 točk, njegovo delovno 
mesto pa je ovrednoteno z 280 točkami, torej je me
sečno ob 44 starih tisočakov. Snažilke in vodja kuhi
nje dobijo vsak mesec v plačilni ovojnici od 30 do 50 
starih tisočakov manj, kot bi morali. Najbolj očiten pa 
je primer natakaric, ki bi morale dobiti še nekaj deset 
starih tisočakov več kot drugi prizadeti. Takih razlik 
med točkovanjem delovnih mest v naši službi in v 
drugih oddelkih in službah na občini nismo mogli več 
trpeti!**

PRITOŽBE NE ZALEŽEJO
„Kaj ste napravili? “
„Razumljivo je, da smo se člani delovne skupnosti 

tehničnih služb pritožili na vse občinske „vrhove“. 
Najprej smo svojo prizadetost izrazili svojemu predpo
stavljenemu, načelniku oddelka za občo upravo (med 
tem časom je že odšel v pokoj), ki pa se ni zmenil za 
naše pritožbe. Potem seje problema „lotil“ svet delov
ne skupnosti (v njem so bili do nedavnega kar štirje 
načelniki oddelkov, kar pa je bilo protiustavno in je 
moralo sklep o njihovem imenovanju razveljaviti celo 
ustavno sodišče Slovenije), vendar ga tudi ta ni rešil. 
Za opozorila in pritožbe se niso dosti zmenile tudi 
družbenopolitične organizacije v občinski skupščini, 
zadevo je sicer skušala rešiti osnovna organizacija sin
dikata, toda tudi njena prizadevanja niso pripeljala 
daleč. O zadevi smo slednjič obvestili še občinske 
družbenopolitične organizacije, a spet brez najmanjše
ga razumevanj_a. Ko smo uvideli, da ne bomo uspeli 
niti doma niti zunaj, smo se za svoje pravice poslužili, 
tako vsaj mislijo prizadeti, zadnje plati. Pritožili smo 
se na sodišče združenega dela v Novi Gorici in v teh 
dneh pričakujemo, da bo zadeva dobOa svoj epilog.“

Ob tem, po svoje zanimivem, vendar za prizadete 
nič kaj prijetnem kronološkem zaporedju dogodkov, 
ki so se do sedaj zvrstili v novogoriški občinski hiši, so 
nam nekateri med prizadetimi povedali, da se je stvar 
zapletla v največji meri zaradi skrajno slabih medčlo
veških odnosov med vodilnimi delavci in drugimi. Ti 
odnosi baje vladajo na občini že nekaj let. Da je res 
nekaj na tem, kaže tudi to, da vodilni še danes odloč
no odklanjajo vsakršen dialog s prizadetimi.

„Zaradi teh razlogov nam pri najboljši volji ni pre
ostalo drugega, kakor da se pritožimo na sodišče zdru
ženega dela. Prepričani smo, da bomo s svojo zahtevo 
uspeli,“ zatrjuje Marjan Černigoj.

Mar je bilo res treba, da so se nezadovoljni člani 
kolektiva doslej lahko pogovarjali le z „gluhimi“? ...

IVO VIRNIK

IGO NA PRELOMU

Ljubljansko podjetje IGO je že dobro desetletje, dve na dokaj do^61^ glasu kot 
proizvajalec kvalitetnih izdelkov. Javnost je z zadovoljstvom spif1^ njegov 
razvoj iz obrtniške proizvodnje k vse bolj zahtevnejšim programom. ^eti Pa je, da 
je prav zaradi takega razvoja prišlo vse skupaj do stopnje, ko jetreba plačati. 
„obvezni davek“: prelomiti je namreč treba z obrtniško miselnostjo*2 Se s polnim 
zaupanjem vreči v industrijsko. Poznavalci takega - prav nič net^adnega in za 
naše razmere skorajda nujnega - procesa radi opozarjajo- na to, dtute8ne priti v 
,,prelomnem obdobju" do težavnih zapletov tako v miselnosti ljudi il,v odhosih, ki 
jih na kratko radi imenujemo „klima “ v delovni organizaciji.

Zdi se, da IGO prav zdaj plačuje davek, na katerega smo narnifi^2; Težko je 
oceniti, ali je blizu 400-članski delovni kolektiv na začetku, v srd1 na koncu 
plačevanja. Prav gotovo pa to vlogo davkoplačevalca krepko občuti svoji koži.

Lojze Škafar Janez Smolič Tone Lovec

Zanimivo je, da Igo ni v opaznih 
gospodarskih težavah, vendar pozor
nemu analitiku ne more uiti, da fi
nančni rezultati dela niso tako veliki, 
kakor bi jih lahko pričakovali, če bi 
bilo v organizacijskem pogledu vse v 
redu. Vendar — gospodarjenje v OZD ni 
v ospredju našega zanimanja, ker je 
očitno, da je le posledica neurejenih in 
nerazčiščenih medsebojnih odnosov. 
Skratka, ,,klima“ ni zdrava. Preveč je 
takih, ki „kašljajo“ in nimajo prave vere 
v skorajšnje ozdravljenje ...

DVA VETERANA
Zanimalo nas je, kaj mislijo delavci o 

razmerah v svojem kolektivu. S čim 
niste zadovoljni? Kaj mislite, da bi bilo 
treba najprej storiti? Kako ste zado
voljni s samoupravljanjem? Taka in 
podobna vprašanja smo izbrali za vse
bino pogovora. Za sogovornika smo 
imeli dva člana kolektiva, ki ju ne bi 
mogli „obsoditi“, da jima je vseeno,

kam in kako gredo razmete’ saj sta oba 
že dobrih 10 let v IGO- ^nton Lovec 
štirinajst in Janez Smolič Enajst.

Lovec: .jSamoupravlja11!5' Pri nas je 
osnovno vprašanje, da ir1131110 premalo 
ljudi, ki bi se resnično Janini ali za 
skupne zadeve, kamor se4 :--i ''odenje 
delovne organizacije, d večino je 
pomembneje, kako pla''3,8^’ drugo 
naj pride pa kar samo odse e-

Smolič: ,,Opozoril bi 113 nekaj .. . 
Če se na zbom delavcev ofr38' ta ali oni 
z dobronamernim predlo£Gni> ga lahko 
tudi sprejmemo, vendar — predlog 
ostane samo na papirju (a*1 P3 še to ne, 
če ni zapisnikarja!). Pote111 snro vedno 
znova v neumnem položaJu> da govo
rimo venomer o enem in lSlenr. Glejte, 
neumen je naposled tisti'kaj pred
laga, saj bi lahko že vnap^1 vedel, da se 
ne bo ničesar premaknil0 - •. Torej, 
sklepi se morajo izvajati! ^Cl0 je pa za 
kaj odgovoren, menda že tenio?

SAMO PODPORA?
Za boljše razumevanje stvari moramo 

povedati, da marsikdo v IGO opozarja 
na to, kako samoupravno življenje 
resnično ni prav učinkovito. Predsed
nika delavskega sveta ta čas sploh 
nimajo, temveč le „vršilea dolžnosti**, 
delavska, kontrola se praktično ni 
premaknila, prejšnji predsednik sindi
kata je odstopil pred iztekom man
data . .. Govorimo lahko o splošnem 
pojavu, da nihče noče prevzeti odgo
vorne funkcije, ker si misli: „Zakaj bi se 
pa po nepotrebnem izpostavljal, če ji 
vprašanje, kje naj dobim pravo podporo 
za svoja prizadevanja? “

Morda se tudi v tem in takem razmiš
ljanju skriva osnovni odgovor na vpraša
nje, zakaj se v IGO stvari nikakor 
nočejo prav premakniti... Ne vemo 
niti ne trdimo, vendar se nam tako 
razmišljanje vsiljuje kot najbolj „razum- 
Ijiv izhod**.

Lovec: „Pri nas smo zelo zanemarili 
kadrovsko politiko. Dejstvo je, da med 
proizvodnjo in skupnimi službami ni 
prave povezave. Zdaj ne vem, ali ,,oni“ 
nočejo, se jim ne ljubi ali pa ne 
znajo ... Rezultat je pa navsezadnje 
vedno enak ...“

Na zidu smo opazili zanimivo „drob- 
njarijo**: karikaturo iz nekega časopisa. 
Njeno bistvo je bilo v tem, da novotar 
izjavlja, kako njegov predlog pač ni bil 
sprejet zavoljo zavisti, čeprav je bila 
smiselnost predloga nesporna.

Lovec: ,,To je obesil na zid moj 
sosed. Pred časom je predlagal zelo 
koristno izboljšavo, vendar se v naši 
tehnični službi niso zganili. Vse kaže, 
da zato, ker se ne spodobi, da bi se 
nekdo od spodaj domislil česa pamet
nega. Zavzemam se za znanje in stro
kovnjake — saj trdim, da imamo le-teh 
pri nas premalo — vendar mora znanje 
najti potrditev v delu!**

Smolič: „Ljudje iz uprave se večkrat 
vrtijo med nami.. . Brez prave 
potrebe? Če imajo čas za to, potem ni 
res, da nimajo časa za opravljanje dela, 
zaradi katerega jih imamo!**

Omenili smo „beg od funkcij**. Pred- eno“, prakse pa še ne morejo prav vzeti 
vsem nas je zanimalo, kako je ta čas v v roke . . .
sindikalni organizaciji, ki je po vsej Sindikat se namerava še posebej 
verjetnosti — vsaj teoretično edina zavzeti za stabilizacijski program in
prava sila v IGO, ki lahko bistveno sploh za boljše gospodarjenje. K temu
vpliva na spreminjanje sedanjih razmer. prav gotovo sodi tudi zahteva, da mora
Spodbudno je bilo že to, da se novi vsak opravljati svoje delo in biti zanj
predsednik IO osnovne organizacije odgovoren pred skupnostjo. Prav
Lojze Škafar ob lanski „nadomestni gotovo — z rezultati in z izpolnjevanjem
izvolitvi** ni otepal dela. 'sklepov samoupravnih organov!

„Torej? “ Morda za zaključek: v kratkem bodo
„Če sem sprejel funkcijo, pomeni, da v IGO izvolili nove samoupravne organe

verjamem v to, da lahko sindikat tudi in ob optimizmu, ki veje iz programa
resnično kaj naredi pri nas. Napravili dela sindikalne organizacije, bi lahko
smo si delovni načrt in ga nameravamo pričakovali, da bo običajna reakcija na
tudi izpeljati.** . vsakodnevna vprašanja, češ „saj je

..Sprehodili smo se skozi načrt in vseeno**, počasi odšla z dnevnega reda.
ugotovili, da se je resnično „zapičil“ v Navsezadnje se bodo morali tudi v IGO
nekatere poglavitne gordijske vozle, prebiti do spoznanja, da bodo morali
Nameravajo pripraviti politično oceno delo opraviti v prvi vrsti sami — če že
stopnje samoupravljanja in še posebej bo kdo kaj naredil. In — naj se
preveriti, kako delavci lahko vplivajo na povrnemo na- ,,klimo“ — ne more je
nagrajevanje. Mimogrede naj omenimo, ustvariti, en sam človek s tem, daje ali
da prav ta mesec ,,teče“ prvi poskus pa ga ni, temveč je to stvar Vseh dejav-
novega sporazuma o delitvi dohodka, nih in dobronamernih članov kolektiva.
Delavci so v skrbeh, ker je „teorija igo TRATNIK

MARIBORSKI KLICAJ

PRAVICA DO DELA
Mar res »državljani druge vrste«?

Nasploh bi lahko našli tudi med nami — ne 
glede na vse ustavne in zakonite pravice — več 
državljanov druge vrste, seveda če prištevamo k 
takšnim državljanom tiste, ki imajo omejene 
pravice ali so kakorkoli ogroženi ali prizadeti. 
Med najštevilnejše takšne državljane sodijo ne
dvomno tisti, ki nimajo stanovanja, pa tudi tisti, 
ki so zunaj delovnega razmerja, ali kot jim pra
vimo nezaposleni.

Seveda je tudi brezposelnih več vrst. So taki, 
ki so prostovoljno brez dela, in taki, ki bi radi 
oziroma celo morali delati, pa ne najdejo zapo
slitve. Tudi med slednjimi so razlike: nekateri 
so že bili zaposleni, pa so delo iz najrazličnejših 
razlogov izgubili; drugi spet so šele končali šola
nje in še niso mogli najti zaposlitve. In prav 
slednjim naj velja današnje razmišljanje.

Še ni tako dolgo tega, ko je bil položaj teh 
mladih ljudi še mnogo težji. Ker niso več obi
skovali šol in se še niso vključili v delo, so de
jansko ,,obviseli“ v praznem prostoru — še celo 
zdravstveno zavarovani niso bili! To veliko po
manjkljivost smo sicer v Sloveniji odpravili. 
Mladi, ki so končali šolanje in bi se radi zapo
slili in se seveda redno prijavljajo pri skupnosti 
za zaposlovanje, imajo pravico <fb zdravstvenega 
varstva, tako kot tisti nezaposleni, ki so že bili 
zaposleni.

Toda samo- zdravstveno varstvo še ne pomeni 
enakopravnosti. Pravica do dela ostaja okrnjena 
in s tem vse pravice državljana, ki izhajajo iz 
dela. Teh pravic pa je mnogo in so zelo po

membne 2*|rav ml3demu človeku potrebne za 
uveljavljanj'astne osebnosti. Kljub temu pa, da 
pri nas še'j no_ P rimanj kuj e delavcev, odstotek 
nezaposlen’1' Pri nas ni tako majhen. Pri tem je 
značilno, 33 J.e ta odstotek v mariborski regiji, 
ki obsega o^ine Maribor, Ptuj, Ormož, Lenart 
in Slpvensk® “istrico, višji kot je republiško 'po
prečje (2,2 ‘A v republiki le 1,4%).

Med vsen11 nezaposignmh v mariborski regiji 
je 51,5 % " 0rei več kot polovica — mladih do 
26 let. Vjs^ je tudi odstotek tistih, ki prvič 
iščejo zap°sllt®y: 34,1 % ali več kot vsak tretji! 
Invalidnih 0,Seo ali oseb, ki jih je sicer zelo 
težko zapo^tf je dobra osmina, to se pravi 
13,4%. Najvecli je seveda delež nepriučenih in 
samo priu3enin delavcev: teh je 81,6% — in 
med njimi j£ sPet večina mladih ljudi in seveda 
žensk.

Poglavje0 ženskah je takrat, ko govorimo o 
zaposlovanj3, s® posebej pomembno! Nimamo 
podatkov, ^nko moških delovnih mest je raz
pisanih v n3Jrazličnejših natečajih in koliko žen
skih. Todaze sam bežen pogled v časopise nas 
prepriča, ta odnos katastrofalen. So pa na 
voljo zanii,,|Vl podatki skupnosti za zaposlova
nje v Mari^lu o prostih učnih mestih za leto 
1975. Konc 1 zbir je porazen: od 1747 prostih 
učnih mest' etu 1975 je bilo na voljo ženskam 
le 18,3 % **' Se8a 320. Le 30 delovnih mest je 
takšnih, kjel s 3 lahko zaposlena oba spola.

Kaj naj tGreJ naredi dekle, ki konča osem
letko in hi e rado izučilo kakšnega poklica?

Preprosto, zaposliti se mora kot nekvalificirana 
delavka — in prav teh je največ med prijavljeni
mi in tudi med mnogimi drugimi, ki se sploh ne 
prijavijo kot nezaposlene. Med prijavljenimi ne
zaposlenimi sta namreč skoraj dve tretjini 
žensk! Med letos prijavljenimi nezaposlenimi 
ženskami je kot vedno največ nekvalificiranih in 
med temi spet največ takšnih, ki prvič iščejo 
zaposlitve.

Sicer pa tudi kvalificirana ženska teže najde 
zaposlitev kot moški. Med lani prijavljenimi ne
zaposlenimi kvalificiranimi delavci je 11 moških 
in 95 žensk. Med slednjimi je 35 šivilj, 19 
frizerk, 16 prodajalk, 8 kuharic in 7 natakaric! 
Pri moških pa so brez zaposlitve samo trije avto
mehaniki, trije prodajalci, dva peka in po en 
vodovodni inštalater, strojni ključavničar in 
kuhar. S srednješolsko izobrazbo je prijavljenih 
34 žensk in le 2 moška kot brez zaposlitve. Med 
ženskami je kar 19 gradbenih tehnikov, 13 gim
nazijskih maturantk in 8 vzgojiteljic — med mo
škimi pa le dva strojna tehnika. Z visoko in viš
ješolsko izobrazbo je med nezaposlenimi prijav
ljenih 19 žensk in 5 moških — razmeijeje torej 
še najugodnejše. Resje tudi, da se ženske z viso
ko izobrazbo najlaže uveljavljajo. Kljub temu pa 
čaka na delo 5 inženirk kemije, 3 predmetne 
učiteljice, 3 višje dentistke, ena diplomirana in
ženirka kemije, 4 diplomirane ekonomistke, 
profesorica angleščine, profesorica biologije in 
diplomirana farmacevtka. Med moškimi pa so

brez zaposlitve inženir kemijske tehnologije, 
dva gradbena inženirja, kmetijski inženir in eko
nomist. Pri teh ugotavljajo, da predstavlja v naj
več primerih oviro za zaposlitev še neodsluženi 
vojaški rok.

Po vsem tem je seveda nujen zaključek, da 
mlade ljudi še^edno premalo usmerjamo v tiste 
poklice, ki so izrazito deficitarni. Sicer si šole, 
predvsem pa skupnosti za zaposlovanje zelo pri
zadevajo, da bi pravočasno in na najrazličnejše 
načine usmerjali mladino v poklice, kjer nimajo 
največ možnosti — toda to je delo, ki zahteva 
poleg vsega drugega tudi — čas! Predvsem so 
prizadevni z mladino, ki prihaja iz osnovnih šol, 
vpisujejo jih v kartoteke, sledijo, kje se šolajo, 
kje se zaposlujejo in kaj delajo — vendar je to 
delo silno zamudno in težavno. Lani se v Mark 
boru po končani osemletki ni vključilo niti v 
nadaljnje šolanje niti v kak poklic 68 absolven
tov, 21 jih še čaka na kakšno prosto učno 
mesto, 47 se jih je zaposlilo, 27 jih je že iskalo 
zaposlitev, 21 jih je ostalo na kmetiji, za 293 pa 
ni podatkov, kje so. Vsega je bilo absolventov z 
dokončano osemletko 3.827, brez dokončane
ga osmega razreda pa je zaključilo šolanje 826 
otrok. Od tega se jih je 1.683 ali skoraj 36 % 
vključilo v različne srednje šole — med njimi 
1.013 deklet ali 60%, 1.650 absolventov osem
letk ali 35 % je nadaljevalo šolanje na poklicnih 
šolah — med njimi 659 deklet ali 40%. Letno 
ostaja 100 do 150 deklet z dokončano osemlet
ko in brez kvalifikacij, ki ne najdejo učnega me
sta — prav toliko pa ostaja prostih učnih delov
nih mest za dečke.

Vse to predstavlja le del problemov, ki se po
javljajo pri ,.državljanih druge vrs.te**, pri čemer 
so ženske še na slabšem! Ostaja nam še upanje: 
če problem poznamo in smo ga voljni rešiti, 
smo že dosegli osnovni pogoj, da bomo razmere 
tudi res popravili... j. u.

NOVATORSTVO V DEKORATIVNI

TKALSKI STROJI 
KOT KONJIČEK

Pot Vinka Bezlaja od kurjača do speciali
sta za tkalske stroje — Veselje, spodbuda 
in še kaj...

Kazalo je, da bom moral 
precej časa čakati na svojega 
sogovornika, kajti že vnaprej so 
me opozorili, da Vinka Bezlaja, 
znanega novatorja v ljubljanski 
Dekorativni, inštruktorja bodo- 
čiii vzdrževalcev strojev in teh
nologa, najlutreje dobiš ob tkal
nem stroju z njegovimi sode
lavci, lahko pa bi se primerilo, 
da bi ga kdo ustavit tudi na poti 
v upravno Zgradbo, kjer sva-bila 
■dogovorjena, saj je Vinko tudi 
marljiv družbenopolitični dela
vec in sekretar osnovne organi
zacije ZK v TOZD surova tka
nina.

Pred dobrimi triindvajsetimi 
leti se je Vinko Bezlaj zaposlil v 
Dekorativni kot kurjač in po 
dveh letih postal vzdrževalec 
tkalskih strojev. Po poklicu je 
namreč ključavničar. Tkalski 
stroji so postali predmet njego
vega študija. Popravljal jih je ter 
jih usposabljal za tkanje vse bolj 
zahtevnih tkanin.

Kako je pravzaprav postal 
novator?

,,Moje novatorsko delo se je 
začelo pred dobrimi desetimi 
leti, ko je naša tovarna kupila od 
italijanske tvrdke Smith prva dva 
tkalska stroja. Ker sem znal tudi 
nekaj italijanščine, so me poslali 
na strokovno izpopolnjevanje v 
Italijo in od takrat se ukvarjam s 
temi stroji. Ker smo kupovali 
čedalje več teh strojev, ki jih 
seveda sam nisem mogel več 
vzdrževati, sem dobil nalogo, da 
sproti usposabljam nove vzdrže
valce. Uspelo nam je iztisniti iz 
strojev željeno količino in tudi 
kakovost tkanin in hkrati ovreči 
nezaupanje, ki so ga nekateri ob 
ekskurzijah kazali do njih," 
pravi Vinko Bezlaj.

S preureditvijo tkalskega 
stroja, ki jo je predlagal Vinko 
Bezlaj, so na njih začeli tkati 
tudi iz vozli časti h prej, česar 
pred osmimi leti se niso zmogli 
niti v Italiji. V proizvodnem

karta. V tkaninah so bile sicer 
nevidne napake, ki pa jih je bilo 
potrebno odpraviti, saj je prav s 
kakovostjo svojih izdelkov 
Dekorativna obvladala tržišče 
ter uspela na tujem. Vinko 
Bezlaj je povečal število poseb
nih ploščic v prizmi pri podajal- 
nem aparatu votka. Napake so 
bile odpravljene, Vinko in nje
govi sodelavci pa so si oddahnili, 
saj jim je uspelo odpraviti ozko 
grlo in težave v proizvodnji.

Kako „udomačene“ imajo v 
Dekorativni Smithove tkalske 
stroje, kar je v pretežni meri 
zasluga našega sogovornika, 
zgovorno priča tudi lanski 
nakup že rabljenih strojev. V 
nekaterih naših tovarnah z njimi 
niso bili zadovoljni, čeprav so 
obratovali šele leto dni. Vzdrže
valci in tehnologi Dekorativne so 
jih pogledali, predvideli po
trebna popravila in predlagali 
nakup. Danes ti stroji zelo dobro 
služijo v proizvodnji, kajti ,,v 
rokah" jih je imela Vinkova 
skupina vzdrževalcev.

• Našteli smo le nekaj naj- 
pomembnejših i zbolj šav nova- 
torja Vinka Bezlaja iz Dekora
tivne, kajti bilo jih je več. Sam 
ima lepo število priznanj za svoje 
novatorsko delo, kajti njegov 
kolektiv zna ceniti pridobitve 
tihih in pridnih delavcev - nova- 
torjev.

,.Čeprav doslej še nismo imeli 
dobro urejenega pravilnika o 
novatorstvu, pa je pri nas ta 
dejavnost zeelo razvita. Samo 
lani je prijavilo izboljšavo dvajset 
naših delavcev. Številka je morda 
višja tudi zaradi tega, ker je bilo 
lani leto inovacij, vendar pa ob 
tem vseeno ne smemo pozabiti 
na celo vrsto izboljšav, ki so bile 
opravljene, pa niso nikjer zabele
žene. Vsako priznanje dobro de, 
vendar pa je pri takšnem številu 
predlaganih uspešnih reatev 
potrebna pri ocenjevanju večje 
ali manjše koristnosti precejšnja 
previdnost, kajti nehote se lahko

programu Dekorativne pa je 
izdelava tkanin iz vozličastih 
prej zelo pomembna. Presene
čeni so bili celo proizvajalci stro
jev in dali Dekorativni priznanje 
za dosežen uspeh njihovega 
delavca.

Pred šestimi leti je Vinko 
Bezlaj nadomestil zapleten 
pogon aparature za obsukavanje 
vozlov pri tkaninah s preprostim 
ter s svojo iznajdbo omogočil 
lažje delo pri stroju in zmanjša
nje uvoza rezervnih delov za 
Smithove tkalske stroje.

Zadnja večja novost pa je iz 
minulega leta. Imeli so stalne 
težave z najnovejšimi stroji, kajti 
na mehanizmu, ki podaja votek, 
se je neprestano trgala plastična

komu stori krivica. Če so krite
riji za nagrade jasni, čeprav to ne 
bi smela biti glavna spodbuda za 
novatorsko delo, potem je treba 
dati tistemu, kije ponudil uspeš
nejšo in boljšo rešitev, večje 
priznanje. Sam sicer nisem 
opazil pri svojih sodelavcih 
nobene zavisti, vendar pa je nov 
pravilnik nujen in še kako 
potreben za razvoj te dejav
nosti," pravi Vinko Bezlaj.

Kronist, ki bo nekoč opisoval 
življenje in delo v Dekorativni, 
ne bo mogel mimo imena Vinka 
Bezlaja. Skromnega, poštenega 
in zelo delovnega člana kolek
tiva, ki mu je Vinko predan z 
dušo in srcem.

M. HORVAT
■ ■ ___________
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CELICA POD DROBNOGLEDOM

ŠE MARSIKAJ BO 
TREBA SPREMENITI

Kaj sodijo člani in sindikalni aktivisti v Ljubljanski tovarni »Pletenina« o dejavnosti nji
hove sindikalne organizacije

„Zdaj je sindikat bolj naš; poprej 
smo imeli le eno osnovno organiza
cijo, od lanskega leta pa jih imamo 
pet in naša mnenja, stališča in pred
loge bolj upoštevajo kot pred leti."

Naj tej ugotovitvi Franca Hri
barja, predsednika konference 
osnovnih sindikalnih organizacij v 
Pletenini, je temeljila vsa naša na
daljnja razprava.

BLIŽE DELAVCU
Najprej sem skušal ugotoviti, kaj 

je koristnega prinesla reorganizacija 
sindikata, o kateri mi je poprej go
voril predsednik.

Pripovedovali so mi o nekdanjem 
delu njihovega sindikata. Kakih 850 
delavcev je imelo le eno osnovno or
ganizacijo in sindikat je bil nekakšna 
institucija, ki naj bi skrbela za delav-

Herman Bole; ,,Zbori so postali 
osnovne enote naše samo
uprave."
ce in za uresničevanje njihovih inte
resov. Izvršni odbor sindikalne po
družnice je sprejemal tako imenova
na sindikalna stališča, ki jih je potlej 
bolj ali manj uspešno zagovarjal na 
sejah delavskega sveta, članske se
stanke pa so sklicevali zgolj za to, da 
bi delavce obvestili o sklepu, ki so 
jih sprejemala vodstva družbenopoli
tičnih organizacij in delavski svet 
podjetja.

„Maja lani smo sklenili, da bomo 
začeli delati po novem," je dejal 
Franc Hribar. „Ustanovili smo 
osnovne organizacije, izvolili njihove 
izvršne odbore in skupno konfe
renco, v kateri so predsedniki po
družnic, po en delegat iz vsake 
osnovne organizacije in delegati v re
publiškem svetu sindikatov. Osnov

ne organizacije so povsem samo
stojne, na sestankih konference pa 
se dogovarjamo le o tistih nalogah, 
ki zadevajo vse podjetje."

Zdaj aktivno dela v sindikalni or
ganizaciji veliko več ljudi kot po
prej.

„Pa vendar je še vedno premalo 
zanimanja."

Vsi so se v svojih pripovedih usta
vili pri tej ugotovitvi.

KAKO OBUKOVATI 
SAMOUPRAVNO ZAVEST
Govorili so o pomanjkljivi samo

upravni zavesti delavcev. Najprej so 
me opozorili, da dela pri njih le ka
kih sto moških, „vse drugo so žen
ske"; le-te pa imajo obilo družinskih 
skrbi in nimajo kdo ve kaj časa za

Dragica Janežič; „Za nekatere 
je sestanek le breme, ne pa ko
rist."
družbene zadeve in mnoge tudi pre
malo vedo, kaj naj kot samouprav- 
Ijavke delajo.

Dragica Janežič, šivilja v srednji 
konfekciji in predsednica osnovne 
sindikalne organizacije, je to mnenje 
potrdila:

„Veste, nekatere so bolne, kar 
precej pa jih je, ki se za sindikalno 
delo ne zanimajo, vsaj tako pravijo. 
Hodijo v tovarno, bi dobile plačo in 
vse drugo, kar sodi delavcu. Premalo 
pa je zavesti. Saj se dogovarjamo in 
pogovarjamo, včasih med malico, ali 
pa na sindikalnih sestankih (sklicu
jemo jih skoraj vsak mesec), sestaja
mo se ob koncu prve izmene in ob 
začetku dela druge izmene, torej so 
lahko vsi navzoči; pa je za nekatere 
sestanek le breme, ne pa korist."

Potem smo skušali poiskati 
vzroke teh težav.

DINAR
ŠE NI LAST DELAVCEV,

KI SO GA USTVARILI
V Pletenini nimajo temeljnih or

ganizacij. Menda so vsi njihovi 
obrati tolikanj „povezani“, proiz
vodno odvisni drug od drugega, da 
je prevladala težnja po enoviti orga
nizaciji združenega dela. Temeljnih 
organizacij torej niso ustanovili, ob
likovali pa so 9 zborov proizvajal
cev, na katerih se lahko delavci po
menijo o vsem pomembnem, kar za
deva njihove obrate in celotno pod
jetje.

,,Zbori so osnovne enote naše sa
mouprave", je pripovedoval Herman 
Bole, direktor splošnega "sektorja.

Franc Hribar: „Premalo je zani
manja za sindikalno delo".

„Tamkaj se oblikujejo stališča, pred
logi, zahteve in tudi kritike. Tam vo
limo člane delavskega sveta tovarne, 
ki se pred sejo tega samoupravnega 
organa morajo pogovoriti s svojimi 
volivci, po seji pa jim morajo pove
dati, kaj so sklenili. V tistih obratih, 
kjer tako delajo, je samoupravljanje 
že postalo last delavcev. Delavski 
svet tudi pismeno pojasnjuje, zakaj 
je nek predlog sprejel, drugega pa 
zavrnil. Ta odnos je urejen s pravil
nikom in težimo, da bi podprli sle
herno pobudo delavcev. Pa vendar je 
teh pobud zelo malo."

Pred nedavnim so,'denimo, raz
pravljali o spremembah zdajšnjega 
statuta podjetja. Po dobrih dveh me
secih pa se je javna razprava končala 
z nekaj nepomembnimi predlogi in

še te bi lahko našteval na prste ene 
roke.

Med pogovorom z Dragico Janeži
čevo pa sem vendarle našel odgovor 
na poprej zastavljeno vprašanje: kaj 
storiti, da bi bilo med delavci več 
zanimanja za samoupravljanje in 
hkrati tudi za sindikalno dejavnost.

„Dinar, ki ga ustvarimo v našem 
obratu ali v proizvodni enoti, gre 
zdaj v centralno blagajno. Osebni 
dohodki so odvisni od uspeha vseh 
(razen, seveda, od individualnih 
norm), učinek obrata pa se zgubi v 
skupni blagajni. Zato na naših se
stankih lahko govorimo le, kako naj 
bi najbolj preudarno delili skupna 
sredstva, svojega denarja pa ni
mamo. Najbrž bo treba še marsikaj 
storiti, da bi vsakdo vedel, koliko 
koristnega je naredil, da bi to vedela 
tudi proizvodna enota, in da bi nje
na večja storilnost in boljša organi
zacija dela vplivala na višino osebnih 
dohodkov. Zanimanje za večji uči
nek je torej zdaj odvisno le od tako 
imenovane večje zavesti, nimamo pa 
dovolj materialne spodbude."

KAJ STORITI?
Na nedavnih sestankih zborov 

proizvajalcev so v Pletenini spet go
vorili o možnostih za ustanovitev te
meljnih organizacij in vedno več de
lavcev se ogreva za to zamisel. Z za
vodom za produktivnost dela so se 
že dogovorili, da bo podrobno pro
učil vse njihove proizvodne, poslov
ne in tehnološke probleme, še zlasti 
pa možnosti, da bi v delovnih eno
tah ali v obratih oblikovali in delili 
dohodek.

„Ko bomo zbrali vse to gradivo in 
ko bomo vedeli, koliko je neko delo 
vredno, hkrati pa naredili cenik del 
in analitično oceno delovnih mest, 
bomo prej ali slej morali zagotoviti 
delavsko samoupravno tudi v obra
tih in delovnih enotah, pa naj se 
imenujejo temeljne organizacije ali 
ne." ✓

„Vemo, kaj nam še manjka", je 
dejal Franc Hribar. ,,In vemo tudi, 
da nam tega nihče ne bo podarili. 
Radi bi tudi pri nas zagotovili vse 
tisto, o čemer je pred dobrim letom 
dni sklepal 8. kongres slovenskih 
sindikatov. Tamkaj je bilo rečeno: 
Sindikat smo vsi delavci! Saj smo 
res, vendar se zdaj marsikdo med 
nami tega še ne zaveda. Tega spo
znanja pa ni mogoče uresničiti zgolj 
s šolami, tečaji in seminarji; samo
upravno znanje je lahko le rezultat 
samoupravne prakse".

JANEZ VOLJČ

novice iz osnovnih organizacij
JESENICE

ČETRT STOLETJA 
USPEŠNEGA DELA

Delavci SGP Sava Jesenice so 
zadnje dni decembra proslavili 
25Tetnico obstoja in uspešnega 
dela svoje delovne organizacije. 
Osrednjo proslavo so priredili 
26. decembra v Festivalni dvo
rani na Bledu. Slavnostni govor 
je prebral Franc Vončina, pred
sednik sindikalne organizacije, ki 
je orisal prehojeno pot in šte
vilne uspehe pri gradnji stano
vanj, šol, cest, 'industrijskih in

MUTA OB DRAVI

SREČANJE Z
Tovarniška konferenca osnov

nih organizacij sindikata Gorenje 
- Muta se ob vsakem novem 
letu spomni svojih nekdanjih 
delavcev in delavk. Letos so 
kakih 150 upokojenih kovačev 
in livarjev popeljali v Velenje,

VELENJE

drugih objektov na Gorenjskem 
in v Ljubljani. Potlej je Jernej 
Vrevc, predsednik delavskega 
sveta, izročil priznanja 17 delav
cem, ki so posebno zaslužni za 
napredek delovne organizacije, 
in 33 delavcem, ki delajo v tem 
podjetju deset in več let.

Po proslavi so za vse delavce 
in goste pripravili v hotelu .Jelo
vica" prijateljsko srečanje. - 
B. B.

UPOKOJENCI
kjer so si ogledali tovarno gospo; 
dinjske opreme. Upokojenci 
tovarne Gorenje-Muta so se 
med potjo ustavili tudi v Slo
venjem Gradcu, kjer so si ogle
dali razstavo ,,Mir 75". - H. J.

RUDARSKI DEDEK MRAZ
V prostorih Delavskega kluba 

Velenje je bil 28. decembra lani 
tradicionalni novoletni sprejem 
za otroke in žene ponesrečenih 
velenjskih rudarjev, ki sta ga pri
pravili konferenci osnovnih orga
nizacij sindikata Rudarsko-elek
troenergetskega kombinata in 
Rudnika lignita v Velenju. 
Otroke in njihove matere sta 
pozdravila Ivo Kadliček in Jože 
Suhi ter jim zaželela v novem 
letu kar največ zadovoljstva. 
Potlej je 37 otrok, katerih očetje 
so mnogo prezgodaj končali 
svojo življenjsko pot v jamah

VELENJE

šaleškega podzemlja, obdaril 
dedek Mraz. Izročil jim je novo
letna darila velenjskih rudarjev, 
vsakemu paket v vrednosti 1.200 
dinarjev. Še zlasti so bili teh 
daril veseli najmlaj 5: dveletna 
Silva Kumer, triletna Cvetka 
Črep in štiriletni Damir Ograjen- 
šek.

Pred novim letom so predstav
niki rudarsko-elektroenerget- 
skega kombinata obiskali tudi 
vse tiste člane 'delovne skup
nosti, ki dalj časa bolujejo, jim 
zaželeli v novem letu več zdravja 
in jih obdarili, -(po)

DOGOVOR O AKCIJSKEM 
PROGRAMU

V drugi polovici decembra 
lani je bil v tovarni gospodinjske 
opreme v Velenju dvodnevni 
seminar predstavnikov druž- 
benopo Etičnih organizacij, ki 
delujejo v SOZD Gorenje in na 
katerega so prišli sekretarji 
tovarni ških konferenc zveze 
komunistov, predsedniki zveze 
sindikatov in predsedniki zveze 
socialistične mladine iz Gorenja 
v Velenju, iz Subotice, Mute ob 
Dravi, Slovenjega Gradca, 
Šoštanja, Gornje Radgone, 
Lendave, Ruš pri Mariboru, 
Kikinde in Sombora.

Na seminarju sta poročala o 
lanskoletnem gospodarjenju 
generalni direktor Ivo Atelšek in

pomočnik generalnega direk
torja za marketing Avgust 

, Jeriha. Govorili so tudi o izho
diščih srednjeročnega razvojnega 
načrta Združenih industrijskih 
podjetij Gorenje za obdobje 
1976-1980 in razpravljali o 
novih samoupravnih spora
zumih, Id bodo urejali medse
bojne odnose, o pogojih gospo
darjenja in o razvojnih progra
mih.

Po seminarju so se ločefto 
sestali sekretarji ZK in predsed
niki sindikata ter mladine in se 
dogovorili o akcijskem programu 
družbenopolitičnih organizacij 
za nadaljnji razvoj samoupravnih 
odnosov in uresničevanje nove 
ustave. - H. JERČIČ

NAŠI PRIJATELJI LJUBICA PAVLINC, Prevozništvo Celje

MORDA BO ODSLEJ 
VELIKO BOLJE?

Ljubica Pavline dela v celjskem Pre
vozništvu. Zmotili smo jo sredi dela v 
upravnem poslopju tega delovnega ko
lektiva.

»Oprostite, mislila sem, da ste prišli 
zaradi poverjeništva. Veste, naši na
ročniki se pogosto pritožujejo zaradi 
dostave časopisa. Ne vem, kdo je kriv, 
toda včasih se časopis preprosto iz
gubi," nas je Takoj v začetku usmerila 
na najbolj žgoč problem, ki nas vse 
skupaj pesti.
. Tovarišica Pavlinčeva je že osem let 

naša poverjenica. Pred leti, ko naroč
niki Delavske enotnosti še niso dobi
vali po pošti, je imela z razpečevanjem 
časopisa mnogo dela. Njen kolektiv 
tvorijo zve čina vozniki, ki so s svojimi 
vozili najpogosteje na poti, zato je

morala časopis vedno shranjevati do 
takrat, ko se je naročnik vrnil v pod
jetje. Tako se je nemalokrat zgodilo, 
da je naročnik dobil skupaj tudi dve 
ali celo tri številke časopisa.

»Prej, ko časopisi še niso bili tako 
dragi, je bilo marsikomu to vseeno. 
Zdaj pa naročnik hoče časopis takoj, 
kar je tudi njegova pravica. Povem 
vam pa, da je s tem kar precej dela. 
Ljudje se pogosto selijo, to potegne za 
sabo pisarjenje in vse drugo. Zal je 
naše kontaktiranje z naročniškim od
delkom pomanjkljivo. Pogosto na naše 
pritožbe ne dobimo odgovora. Mo
goče bo zdaj bolje.

Ko se že pogovarjamo o tem, naj 
vam zaupam še eno kritiko. Nekoč, 
pred leti, ste imeli veliko akcijo za zbi

ranje novih naročnikov. Najpridnejši 
so bili izžrebani za nagrade. Bila sem 
med izžrebanci. Dobila sem za na
grado potovanje z letalom v Dubrov
nik. Žal na ta račun Dubrovnika ni
sem videla, ker baje Inex Adria ne 
vzdržuje več te proge. Ponudili so mi 
zamenjavo, potovala bi naj v Beo
grad ..

Ljubica Pavline je .že 27 let zapo
slena, ima enega otroka. Svoje delo si 
je uspela porazdeliti tako, da ji ostane 
nekaj časa tudi za družbeno aktivnost. 
Kaže, da nima dlake na jeziku, saj je 

‘med pogovorom načela prenekateri 
problem. Ošvrknila je tudi može, ki 
sicer dovoljujejo ženski emancipira- 
nost, v resnici pa le malo bremen sna
mejo z njenih ramen.

»Delo v kolektivu, nato dom — 
tako ti preostane le malo časa za 
drugo življenje. Če pa končno le uspeš 
najti nekaj prostega časa, si že tako 
utrujen, da se ti nič več ne ljubi. Tako 
se življenje izteka mimo tebe, ti pa 
ostajaš na stranskem tiru. Pa kaj 
bi. ..“

poverjeniki DE
1. LJUBICA PAVLINC
2.

3.
4.
5.
6.

7.
8.

V______________________ J

Ob koncu nam je še zaupala, da de
lavci radi segajo po Delavski enot
nosti, ker je v njej prenekateri pro
blem, ki tudi njih žuli. Tako si bogate 
svoje znanje in se osveščajo svojih pra
vic.

»Samoupravljanje ni enostavna 
stvar. Biti samoupravljavec pomeni ši
roko razgledanost, da se lahko tvorno 
vključuješ v razprave in v resnici krojiš 
politiko gospodarjenja. Če je temu 
tako, potem odpadejo tudi očitki, 
da nam drugi vsiljujejo svojo pohtiko in 
da so sestanki samo za potrditev že 
vnaprej zmenjenih in določenih skle
pov, delavci pa samo za delo in za dvi
ganje rok."

-ez
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V SLOVENIJI IMAMO SEDAJ ŠTIRI POSEBNE IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI______________,

PREVZEMAJO
ODGOVORNOSTI

Skupščina SR Slovenije je na osnovi ustave SRS razglasila de
cembra 1974. leta zakon o izobraževalnih skupnostih. Zakon do
loča, da se poleg občinskih in republiške izobraževalne skupnosti 
ustanovijo še posebne izobraževalne skupnosti na tistih področjih, 
kjer so za to pogoji.

Lani smo imeli v Sloveniji le dve takšni posebni izobraževalni 
skupnosti: za gozdarstvo in za agroživilstvo. Tik pred iztekom 
minulega leta, sredi decembra, pa sta bili ustanovljeni še dve: za 
usnjarsko in usnjarsko-predelovalno stroko in za tekstilno stroko. 
Ti dve novi izobraževalni skupnosti sta hkrati prvi izobraževalni 
skupnosti s področja industrije.

Na obeh ustanovnih skupšči
nah so.delegati izvolili organe 
skupnosti in svoji delegaciji za 
skupščino izobraževalne skup
nosti Slovenije. Sprejeli so 
skupščinske dokumente, med 
njimi so izrednega pomena pro
gramske zasnove obeh skup
nosti. Te so usklajene z zasnovo 
srednjeročnega načrta vzgoje in 
izobraževanja v SR Sloveniji za 
obdobje od 1976 do 1980 leta, 
zato tudi že nakazujejo priori
tetne naloge pri vzgoji manjka
jočih tehniških kadrov. Z 
ustanovitvijo posebnih Izobra
ževalnih skupnosti, so delavci 
tako tekstilne kot tudi usnjar
ske in usnjarsko-predelovalne 
stroke štorih prvi korak uresni
čevanja stališč 10. kongresa 
ZKJ in 7. kongresa ZKS, ki sta 
se v svojih sklepnih dokumentih 
zavzela za nove odnose v zdru
ženem delu in za večji pomen 
izobraževanja v njem.

Želja po učinkovitejšem 
organiziranju in delovanju 
usmerjenega izobraževanja je 
bila že zelo dolgo prisotna v 
sindikatu delavcev industrije in 
rudarstva. Tako je republiški 
odbor tega sindikata že de
cembra 1973. leta (za tekstilce) 
oziroma marca 1974 (za 
Usnjarje) dal pristojnima sve
toma pri gospodarski žbomici 
SRS priporočilo, naj imenujeta 
iniciativna odbora za ustanovi
tev posebne izobraževalne skup
nosti za tekstilno stroko 
oziroma za usnjarsko in usnjar
sko-predelovalno stroko.

IZREDEN ODZIV 
ZAINTERESIRANIH 

DELAVCEV
Obsežne priprave na ustano

vitev teh dveh izobraževalnih 
skupnosti so bile očitno dobro

opravljene. K samoupravnemu 
sporazumu o ustanovitvi izobra
ževalne skupnosti za usnjarsko 
in usnjarsko-predelovalno 
stroko je pristopilo 13 do 16 
delovnih organizacij s 93,5 % 
zaposlenimi v stroki, pristopilo 
je 5 od 9 obrtnih organizacij in 

■ 4 izobraževalne organizacije, 
vključno s TOZD za kemijo 
FNT. K samoupravnemu spora
zumu o ustanovitvi izobraže
valne skupnosti za tekstilno 
stroko pa je pristopilo 56 od 70 
delovnih organizacij tekstilne 
stroke z nekaj več kot 90 % 
zaposlenimi v strold, od 39 
obrtnih organizacij je pristopilo 
17 večjih, sporazum je pod
pisalo 13 izobraževalnih organi
zacij, vključno s TOZD oddelka 
za tekstilno stroko FNT v Ljub
ljani in z Visoko tehniško šolo v 
Mariboru.

Visoka udeležba v teh spora
zumih kaže, da vendarle prodira 
prepričanje, da bo poslej 
mogoče uspešneje načrtovati in 
vzgajati strokovni kader, uskla
jevati učne načrte in racional
neje goospodariti s sredstvi, ki 
jih delavci dajejo za usmerjeno 
izobraževanje. Mimogrede po
vejmo, da bodo sklenili poseben 
sporazum o tem, s kolikšnimi 
sredstvi bodo gospodarile po
sebne izobraževalne skupnosti, 
kolikšen del sredstev pa bodo 
delavci teh skupnosti tudi v 
bodoče prispevali izobraževalni 
skupnosti Slovenije za izobraže
vanje svoj ih kadrov drugih 
poklicnih profilov.

DO LETA 1980 
- PREMIKI K VEČJEMU 

ZNANJU

Sekretar RO sindikata delav
cev tekstilne in usnjarske indu

strije Jože Sintič je na usta
novni skupščini izobraževalne 
skupnosti usnjarske stroke 
govoril o izjemno zahtevnih 
nalogah, ki jih bo morala ta 
skupnost reševati. Znano je, je 
dejal, da ima prav ta stroka eno 
najslabših izobrazbenih oziroma 
kvalifikacijskih struktur in da 
prav tej stroki primanjkuje 
ekonomistov, pravnikov,
skratka tudi kadra s področja 
družbenih in ekonomskih ved. 
Tovariš Sintič je dejal, da so v 
njihovem sindikatu ugotoviU, 
da je v zasnovah srednjeročnega 
razvoja panoge načrtovanje 
strokovnega izobraževanja naj- 
šibkejša točka vsega načrto
vanja. Izhajati pa bi morali iz 
spoznanja, da bo morala sloven
ska industrija zaradi boljšega 
gospodarjenja v obstoječi proiz
vodnji zaposlovati čedalje več 
visokostrokovnih kadrov. Poli
tika strokovnega izobraževanja 
v tej panogi mora zavreči tudi 
ozko tehnokratsko načelo, da 
izobražujemo le za delo: graditi 
mora na spoznanju, da stro
kovno usposabljamo delavce za 
delo in za samoupravljanje. 
'Ustvariti bo treba tudi pogoje, 
da bo sistem izobraževanja v 
panogi odprt in prožen, da bo 
vsakemu že zaposlenemu de
lavcu, ki ima voljo in sposob
nosti, omogočeno pridobiti si 
tudi najvišjo strokovno 
izobrazbo.

Tudi izobraževalno skupnost 
za tekstilno stroko čakajo ve
like naloge. Ta industrija 
zaposluje danes blizu 50.000 
delavcev, po razvojnih progra
mih delovnih organizacij pa bo 
leta 1980 zaposlovala že blizu
55.000 delavcev. Iz programov 
je tudi razvidno, da se bo nujno 
morala izboljšati izobrazbena 
oziroma kvalifikacijska struk
tura zaposlenih v tekstilni 
stroki; doseči bo potrebno 
premik v prid kvalificiranih 
delavcev in delavcev s poklicno, 
srednjo, višjo in visoko 
izobrazbo.

Danes je v slovenski tekstilni 
industriji zaposlenih kar 47 % 
nekvalificiranih oziroma pol- 
kvahficiranih delavcev, do leta 
1980 naj bi jih zaposlovali 5 %

manj. Kvalificiranih delavcev je 
danes v stroki 26 %, do leta 
1980 naj bi jih bilo 28%. 
Poklicne šole ima danes 20 % 
zaposlenih, le 7 % ima srednjo 
šolo, višjo ah visoko pa komaj 
1,9 %. Do leta 1980 naj bi se 
zlasti povečal odstotek zaposle
nih z višjo in visoko izobrazbo, 
in sicer na 2,8 %. Vse te jštevilke 
govore o tem, da bo potrebno 
kader za tekstilno stroko v 
nadaljnjih petih letih pospešeno 
šolati na vseh stopnjah.

— Doseči moramo visoko 
učinkovitost izobraževanja, je 
opredelil enega izmed osnovnih 
ciljev ustanavljanja posebnih 
izobraževalnih skupnosti pred
sednik izobraževalne skupnosti 
Slovenije inž. Franc Braniselj. 
In dodal je, da je velika večina 
delavcev med podpisniki samo
upravnega sporazuma o ustano
vitvi izobraževalne skupnosti za 
stroko dokaz, da se delavci 
zavedajo pomena izobraževanja 
in prevzemajo odgovornost za 
skupne naloge izvajalcev in 
uporabnikov v tej novi interesni 
skupnosti.

SONJA GAŠPERŠIČ

STE NEMARA PREZRLI

KULTURNI CENTER 
IVAN CANKAR

Leto 1976 bo potekalo v praznovanju 100-letnice rojstva 
Ivana Cankarja. Odbor za proslavo tega jubileja pri republiški 
konferenci SZDL je že v novembru predlagal, naj bi spomin 
na tega velikega umetnika, socialista in družbenega vizionaij a 
počastili tudi z dejanjem, kakršno je izgradnja Kulturnega 
centra na Trgu revolucije v Ljubljani, ki bi ga poimenovali po 
Ivanu Cankarju. Izgradnjo tega centra bi morali seveda vklju

čiti v srednjeročni načrt in težiti za tem, da bi bila dokon
čana do leta 1980.

O tem predlogu je tik pred iztekom starega leta razprav
ljal tudi izvršni odbor kulturne skupnosti Slovenije. Kulturni 
center, ki naj bi imel štiri dvorane, od tega veliki avditorij in 
tri manjše, naj bi vključili v srednjeročni načrt mesta Ljub
ljane, temeljna nosilca sredstev za izgradnjo centra pa naj bi 
bila mesto in republika.

Medtem ko dosedanja prizadevanja za spomenik Ivanu 
Cankarju v Ljubljani še niso obrodila sadov, kakršne želimo 
in bo očitno natečaj za ta spomenik morala ostati „odprta“ 
naloga, se seveda navdušujemo za spomenik, kakršen naj bi 
bil Kulturni center Ivana Cankarja. Končno je bilo že toliko
krat ugotovljeno, da Ljubljani primanjkuje takih prostorov 
za kulturno življenje, Pa tudi centra na Trgu revolucije si 
nikoli nismo predstavljali zgolj kot poslovni center.

JAVNO PEVSKO 
TEKMOVANJE

Ste nemara v teh dneh prezrli, da opera in balet sloven
skega narodnega gledališča v Ljubljani razpisuje javno pevsko 
tekmovanje, ki bo 22.februarjav Operi. K tekmovanju vabijo 
pevske talente v starosti od 18 do 30 let. Ker je še čas za 
prijave, — rok poteče IS.februatja— si lahko zainteresirani 
natančneje ogledajo razpis v dnevnem tisku. Pobuda je vse
stransko koristna, saj je znano, da si je slovensko gledališče, 
operno kot dramsko, že po tradiciji pridobilo iz vrst ama
terjev velika imena pevcev in igralcev.

kako sem se izobraževala

Morala sem 
nekaj ukreniti

Naša samoupravna socialistična družba 
zahteva izobraženega človeka, človeka, ki 
bo s svojim znanjem prispeval k temu, da se 
bo naš samoupravni sistem razvijal in razvil 
do tiste stopnje, ko bo vsak človek res 
samoupravljavec. Delovni ljudje naj se 
izobražujejo za delo in samoupravljanje, je 
moto dopisne delavske univerze Univerzum 
v Ljubljani, pri kateri se izobražuje veliko 
odraslih ljudi, ki jim je bila izobrazba v 
mladih letih nedosegljiva. To je ustanova, ki 
naši družbi pomaga pri nenehnem trudu za 
boljši jutri, kjer bo delovni človek zavestno 
opravljal s svojim delom in z rezultati svo
jega dela.

Pogoj za kakršnokoli usmerjeno izobra
ževanje je dokončana osnovna šola. In prav 
tu se pojavijo prve težave. Veliko je ljudi, ki 
bi radi opravljali določen poklic, toda to 
jun je onemogočeno, ker niso dokončali 
osnovne šole. Nekdo, ki že dvajset in več 
tet opravlja svoje delo, ki je že pol življenja 
Preživel v rednem delovnem razmerju, se 
težko odloči za to, da bi se zopet spoprijel 
z osnovnošolskimi nalogami, dolžnostmi 
uoenja. Toda, drugače ne gre.

Kot primer človeka, ki se je odločil 
za ta pomemben korak, smo izbrali 
tovarišico Anico Rolih, zaposleno pri 
prevozniškem podjetju Transport-avto 
v Ilirski Bistrici. Obiskali smo jo in jo 
povprašali o vsem, kar bi lahko osvet
lilo to njeno važno odločitev in posle
dice, ki ji sledijo.

Doma je bilo pet otrok, zgodaj so 
ostali brez matere. Oče se je težko 
prebijal, tako da so morali vsi na delo, 
ko so komaj dobro shodili. Ko se 
Rolihova spominja svoje trpke mla
dosti, pravi, da je komaj dokončala 
peti razred osnovne šole, ko je že mo
rala za zaslužkom. Grenak je bU ta 
prvi kruh. Garati je morala za to, da je 
lahko živela. Prvič se je zaposlila kot 
nekvalificirana delavka v Tovarni or
ganskih kislin in nato kot sorter fur
nirja v skladišču lesne industrije 
Topol. Zaslužek je bil skromen, pre
skromen, da bi lahko preživljala sebe

in svoja dva otroka, šolarja. Medtem je 
namreč postala vdova in vse breme 
družinskih skrbi se je že v četrtem 
desetletju njenega življenja prevalilo 
zgolj na njena ramena. Težko je 
s/jajala, denarja je bilo vedno premalo. 
Čutila je, da mora nekaj ukreniti, da 
tako ne more naprej. Iskala je novo 
službo, zaposlila se je kot snažilka v 
prevozniškem podjetju v Ilirski 
Bistrici in tam začela razmišljati o 
možnostih, ki jih naša družba nudi 
njej in njej podobnim za to, da bi 
rešili sebe in svojo družino. V tistem 
času je torej dozorela odločitev Anice 
Rolih, da se vpiše v osnovno šolo. Za 
to se je odločila sama kot tudi za 
način izobraževanja po dopisni 
metodi.

Ko, smo jo vprašali, zakaj se ni raje 
odločila za večerno šolo, nam je 
osvetlila okoliščine, ki so ji narekovale 
prav tako odločitev. Dom, družina in 
služba so bili ob stalnem pomanjkanju 
denarja glavna ovira. Pri dopisnem 
načinu izobraževanja je imela več časa 
za to, da je lahko ob učenju tudi 
nemoteno delala in skrbela za svojo 
družino. Seveda je to terjalo od nje 
velike napore, veliko odpovedovanj. 
Toda ni odnehala. Tako je, ne da bi 
obiskovala redne seminarje, ki jih 
dopisna delavska univerza organizira, 
uspešno dokončala šesti, sedmi in 
osmi razred osnovne šole. Končala je 
tako rekoč pred iztekom lanskega

leta. Pii učenju, pravi, da ni bilo 
večjih težav. Pripoveduje, da so pro- 
fesoiji imeli zanjo veliko razumevanja, 
omogočeno ji je bilo, da je hkrati 
polagala po več izpitov, zato da so bili 
stroški za prevoz v Ljubljano manjši. 
Kljub temu pa so jo finančni problemi 
vedno spremljali. Šolanje je bilo treba 
plačevati in tega sama ni zmogla.

Anica Rolih iz Ilirske Bistrice se 
šola za boljši jutri

Zaprosila je za pomoč v delovni orga
nizaciji in jo tudi dobila. Plačali so ji 
šolnino za dva letnika in tudi za tečaj, 
ki ga je že obiskovala po končani 
osnovni šoli. Zdaj je Anica Rolih 
zaposlena kot mehanograf za strojno 
knjiženje.

Ko smo jo vprašali, kaj misli v pri
hodnje, se je sicer nasmehnila, a hkrati 
je bilo čutiti tisti večni strah človeka, 
ki ga je življenje teplo, ko je odgovo
rila, da je njena velika želja končati 
srednjo šolo. Prvi korak je že naredila. 
Vpisala se je v dvoletno administra
tivno šolo pri dopisni delavski univerzi 
v Ljubljani. Seznanjena je že z nalo
gami, ki jo čakajo in ob tem pravi, da 
je ni prav nič strah. Upa, da bo tudi 
temu lahko kos.

Na vprašanje, zakaj mora naša 
družba skrbeti za to, da bi bilo čim- 
več ljudi izobraženih, je odgovorila:

- Več znaš, več veljaš.
S tem nam je veliko povedala. Zna

nje res osvobaja človeka, daje mu tudi 
zaupanje v lastne sposobnosti in 
upanje m lepšo prihodnost.

Anica Rolih pa tudi pravi, da bodo 
ljudje le z znanjem lahko prispevali k 
temu, da se bo naša družba razvijala. 
To tudi sama jemlje kot dolžnost. 
Večkrat je poudarila, da smo se dolžni 
izobraževati, ker bomo le tako lahko 
družbi vračali to, kar je za nas.prispe
vala, žrtvovala.

KATJUŠA ROJC
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PREDSEDSTVO SVETA ZSJ O OSNUTKU 
DRUŽBENEGA DOGOVORA 
O POLITIKI ZAPOSLOVANJA

V KORAK 
Z RAZVOJNIMI 

CILJI
Pravico do dela lahko uresničimo le po
poti produktivnega i 
slovanja

Problem zaposlenosti in 
zaposlovanja je stalnica v 
našem družbenoekonom
skem razvoju in zato javnost 
upravičeno z veliko pozor
nostjo spremlja oblikovanje 
novega družbenega dogovora 
o osnovah aktivne politike 
zaposlovanja.

Z dogovorom, ki ga bodo 
podpisale republiške in 
pokrajinske gospodarske 
zbornice, izvršni sveti skup
ščin, skupnosti za zaposlo
vanje, zveza socialistične 
mladine in zveza sindikatov, 
želimo in moramo doseči 
uspešnejše ustvarjanje pogo
jev za uresničitev pravice do 
dela, in to le s produktivnim 
in racionalnim zaposlova
njem. Podpisniki dogovora si 
bodo prizadevali, da v orga
nizacijah združenega dela 
ustvarjajo možnosti za večje 
zaposlovanje novih delavcev, 
da bolje izkoriščajo svoje 
proizvodne zmogljivosti in 
delovni čas ter spodbujajo 
takšne investicijske naložbe, 
ki bodo zagotavljale hitrejšo 
rast produktivne zaposle
nosti.

Z davčno politiko in 
drugimi ekonomskimi
ukrepi bomo spodbujali 
razvoj , .malega gospo
darstva" in osebnega dela, 
torej zasebnega sektorja in 
terciarne dejavnosti, saj je na 
tem področju še veliko 
možnosti za zaposlovanje, 
zlasti delavcev, ki se vračajo 
iz tujine. Investicije bomo 
usmerjali na tista področja, 
kjer je delovno sposobno 
prebivalstvo, vendar pa v 
skladu s potrebami dolgo
ročnega razvoja, še posebej 
razvoja kmetijstva in proiz
vodnje hrane. To bo vseka
kor vplivalo tudi na večjo 
gibljivost delavcev med 
posameznimi področji.

Pri zaposlovanju bodo 
imeli prednost kvalificirani 
in strokovno usposobljeni 
delavci, vendar bo potrebno,

i racionalnega zapo-

v skladu s potrebami gospo
darstva, skrbno načrtovati 
usposabljanje bodočih 
kadrov. V bodoče pa bo 
treba tudi bolj vplivati na 
migracijo delavcev, kar velja 
še posebej za gibanja med 
republikami in pokrajinami.

Dogovor bo zavezoval 
TOZD in OZD, da skrbno 
načrtujejo kadrovsko poli
tiko in dinamiko zaposlo
vanja, da sodelujejo s skup
nostmi za zaposlovanje ter 
da republiške in pokrajinske 
skupnosti za zaposlovanje 
čimprej pripravijo seznam 
potreb po zaposlovanju 
delavcev iz drugih republik 
in'možnosti za zaposlovanje 
zdomcev.

Osnutek družbenega 
dogovora o osnovah aktivne 
politike zaposlovanja govori 
tudi o usmeijenem izobraže
vanju ter materialnem polo
žaju delavcev, ki začasno 
niso zaposleni. Predvideno 
je, da vsi začasno neza
posleni delavci, ki so bili 
pred ukinitvijo delovnega 
razmeija socialno zavaro
vani, obdržijo status zava
rovanca za najmanj devet 
mesecev. Vse pravice v času 
nezaposlenosti delavec ures
ničuje v tisti skupnosti za 
zaposlovanje, kjer je bil 
zaposlen oziroma le-ta na
domesti stroške skupnosti, 
kjer delavec zdaj stanuje.

Vse te pravice kakor tudi 
financiranje prekvalificiranja 
delavcev je potrebno uresni
čevati na načelih solidar
nosti v Skupnostih za 
zaposlovanje v republikah 
oziroma pokrajinah.

Komisija za zaposlovanje 
pri predsedstvu sveta ZSJ je 
ocenila osnutek dogovora 
kot dobro osnovo za hitrejše 
reševanje problemov za
poslenosti in zaposlovanja, 
sprejelo pa ga je tudi pred
sedstvo sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije.

TRETJI ZBOR SAMOUPRAVLJALCEV V BIHACU

TRDNEJŠA ENOTNOST
SKUPNE AKCIJE

Delegati združenega dela Banije, Korduna, Like, Moslavine in Dolenj
ske so spregovorili o aktivnosti v sindikatih v skupni akciji za storil
nost dela in kakovosti

Tik pred novim letom je bil v 
Bihaču tretji zbor samouprav
ljavcev Banije, Korduna. Like, 
Moslavine in Dolenjske. Z ob
močja občinskega sveta Zveze 
sindikatov Novo mesto se je 
zbora udeležilo 40 delegatov. 
Zbor sodi v okvir prireditev šti
rinajstega zleta bratstva in enot
nosti. Sodelovale so tudi delega
cije samoupravljavcev iz Bihača, 
Banjaluke, Gospiča, Karlovca, 
Prijedora in Siska ter delegacija 
občinskega sveta Zveze sindika
tov iz Kikinde. Zbora samo
upravljavcev pa so se udeležili 
tudi predstavniki CK ZK in re
publiških svetov Zveze sindika
tov iz Bosne in Hercegovine ter 
Hrvatske in Slovenije.

To tridnevno srečanje je po
menilo del redne delovnopoli- 
tične dejavnosti v okviru tradi
cionalne manifestacije bratstva 
in enotnosti omenjenih treh ju
goslovanskih socialističnih re
publik. Osrednja tema tega sre-

Veliko delovnih ljudi v Bosni in 
Hercegovini se s pritožbami obrača 
na republiški svet sindikatov zaradi 
birokratskega ravnanja, nezadostne 
aktivnosti vodstev in organizacije 
sindikatov, kršenja zakonskih pred
pisov'in normativnih aktov, razpore
janja na delovno mesto, problemov 
OD, stanovanjskih zadev, pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja 
itd.

Kako je ravnal svet Zveze sindi-

Reška kulturno prosvetna organi
zacija in občinski svet zveze sindika
tov na Reki sta že tretjič razpisala 
natečaj ..DELAVSKA KULTURNA 
USTVARJALNOST", da bi spodbu
dila literarno in likovno ustvarjal
nost delavcev-amaterjev. Na nate-

čanja je bila: ..Sindikat v akciji 
za storilnost dela in kakovost". 
O tem je tekla beseda tudi na 
srečanjih s samoupravljavci več 
delovnih organizacij v Bihaču.

Ob koncu srečanja, ki je tra
jalo 3 dni, so udeleženci sprejeli 
več priporočil samoupravljav
cem v temeljnih organizacijah 
združenega dela in članom sin
dikatov v vseh treh republikah. 
V priporočilih je rečeno, da po
meni prizadevanje sindikatov za 
večjo storilnost dela in za bolj
šo kakovost izdelkov ter drugih 
storitev enega temeljnih ele
mentov gospodarske stabiliza
cije. Poudarili so, da morajo biti 
akcije osnovnih organizacij sin
dikata na tem področju kon
kretne, kar pomeni, da morajo 
v lastnem okolju analizirati 
organizacijo dela in odgovor
nost pri delu. Akcija za večjo 
storilnost pomeni hkrati boj za 
večji dohodek, za večji družbe
ni in osebni standard delovnega

katov Bosne in Hercegovine? Nje
gova komisija za pritožbe sodi, da 
ne zadošča, če delavcu, ki se je pri
tožil in imel prav, pritožbo le 
ugodno rešimo, marveč je nujno 
treba primer razjasniti do konca. To 
pomeni, da je potrebno ugotoviti, 
kdo je delavcu kratil pravice, ki mu 
gredo. Če jih je kratil vodilni dela
vec, potem- ne more več ostati na 
svojem delovnem mestu niti ne 
more ostati nekaznovan.

čaju lahko sodelujejo vsi delavci iz 
organizacij združenega dela, ki so 
vključeni v delo likovnih in literar
nih sekcij ter žive v reški občini. 
Najboljši bodo nagr ajeni, priznanja 
pa jim bodo izročili ob delavskem 
prazniku - 1. maju.

človeka v vsaki temeljni organi
zaciji združenega dela.

Zbor samoupravljavcev treh 
republik je poudaril tudi potre
bo po okrepirvi družbene akcije 
sindikatov, samoupravnih orga
nov in vseh družbenih dejavrii- 
kov za izpopolnitev si s tema 
delitve dohodka kot enega bi
stvenih dejavnikov pri poveča
nju storilnosti in kakovosti. De
litev je treba v vsakem delov
nem okolju čim bolj objektivi
zirati tako, da se prek dohod
kovnih odnosov lahko jasno 
opredelijo merila za delitev po 
delovnem uspehu. Ustavno obli
kovanje združenega dela temelji 
na tehničnih, ekonomskih in 
delovnih celotah. Zato se mo
rajo na tej osnovi izgrajevati 
tudi samoupravni dohodkovni 
odnosi v TOZD ah med njimi.

Pomemben dejavnik poveče
vanja storilnosti dela so tudi de
lovne in življenjske razmere de
lavcev. Zato si morajo sindikati 
še bolj prizadevati za pospešeno 
reševanje problemov stanovanj
ske gradnje, urejanje otroškega 
varstva, družbene prehrane in 
podobnih zadev, ki občutno 
vplivajo na počutje in storilnost 
delavcev. Prav tako se je zbor 
samoupravljavcev v Bihaču za
vzel za dosledno uresničevanje 
in spoštovanje sprejetih načel 
kadrovske politike, za zmanjše
vanje izostankov z dela, za več
jo delovno disciplino in odgo
vornost na vseh ravneh ter za 
boljše obveščanje delavcev.

S tretjega srečanja samo
upravljavcev treh republik v Bi
haču so poslali tudi pozdravno 
pismo predsedniku SFRJ Jo
sipu Brozu-Titu. V njem zago
tavljajo, da se bodo vsak v svo
jem okolju še bolj zavzeli za 
razvoj samoupravnih socialistič
nih odnosov, za uresničevanje 
sklepov desetega kongresa Zve
ze komunistov Jugoslavije 'in za 
uveljavljanje nove ustave v 
praksi. Seveda pa bodo tudi v 
prihodnje krepili in razvijah 
bratstvo in enotnost med vsemi 
narodi in narodnostmi naše sa
moupravne socialistične Jugo
slavije. R. Š.

SVET ZVEZE SINDIKATOV BiH

Delavci se pritožujejo

REKA___________________________________________

Natečaj za delavsko 
ustvarjalnost

PROBLEMI
SINDIKALNEGA
TISKA

Poslej več 
sodelovanja!

Že tradicionalno sodelo
vanje sindikalnih časnikov v 
Jugoslaviji bo v letošnjem 
letu obogateno z mnogimi 
novostmi ter tesnejšim skup
nim delom. Takšen je bil za
ključek dogovora, ki so ga 
pred nedavnim sprejeli v 
Beogradu glavni uredniki 
Rada, Dolgozoka, Trudbe- 
nika, Radničkih novin in 
Delavske enotnosti. V bo
doče bo tesnejše sodelovanje 
tudi v založniški dejavnosti, 
predvsem pa pri tistih izda
jah, ki bodo v pomoč sindi
kalnemu članstvu pri idejno
političnem usposabljanju ter 
samoupravljanju. Konkreten 
program sodelovanja bo 
kmalu v javni razpravi v ko
lektivih omenjenih časopis- 
no-založniških hiš.

Na-sestanku so spregovo
rili še o številnih drugih pro
blemih, s katerimi se sreču
jejo uredništva in delovni 
kolektivi sindikalnih časni
kov pri svojem delu. Nobe
na skrivnost ni, da se pogoji 
dela in gospodarjenja od ko
lektiva do kolektiva razliku
jejo. Zato bo bodoče tesnej
še sodelovanje pomenilo 
tudi več konkretnih akcij za 
izboljšanje materialnega po
ložaja sindikalnih glasil in za 
povečanje števila naročni
kov. N. B.

HRVAŠKA

Sindikati pred 
I. konferenco

Po temeljitih pripravah, kate
rih nosilec je bilo vseh 18 sindi
katov SR Hrvaške, je svet ZSH 
sklenil, da se bo v dneh 13. in 
14. februarja v Zagrebu sestala 
prva konferenca Zveze sindika
tov Hrvaške. Za to konferenco 
so pripravili naslednje doku
mente: poročilo o delu sveta in 
njegovih organov od IV. kon
gresa do zdaj, referat o aktual
nih nalogah sindikatov pri druž
benoekonomskem razvoju SR 
Hrvaške in programsko osnovo 
za delovanje zveze sindikatov.

©fCTIW

Ne razburjaj tovarišev!
Piše: AZRA KRISTANČIČ

Veliko ur, dni, tednov in let 
preživimo na delu. Delovno raz
merje — naša delovna uspešnost 
in učinkovitost ter medosebni 
odnosi v delovnem kolektivu 
porajajo pisano lestvico različ
nih doživetij: zadovoljstvo z 
uspešno opravljenim delom, 
skrb zaradi zamujenih rokov, 
jezo na sodelavca, ponos zaradi 
kolektivnega uspeha itd. Vrsta 
doživljanj, ki jih morda zane
marjamo, o katerih ne premiš
ljujemo, kajti veliko laže nam se 
zdi, da na vprašanje, kako pa 
kaj služba, odgovorimo, da pač 
hodimo po plačo. In vendar 
vsak zase ve, da to poenostavlja
nje nricesnično in da ogromno 
svojih misli posvetimo prav delu 
in odnosom, ker osebni doho

dek le ni najbolj pomemben del 
našega dela. Prav za človeka je 
značilno, da so njegovi motivi 
raznovrstni ter da ne gre le za 
gmotne dobrine.

Vsak izmed nas želi biti pri 
svojem delu učinkovit. Koliko
krat na delovnem sestanku v 
želji, da bi povečali produktiv
nost dela, sklepamo o nakupu 
najmodernejših tehničnih pri
pomočkov, izboljšanju metodo
logije dela, pozabljamo pa na 
skrite dejavnike delovne učin
kovitosti, ki so marsikdaj bolj 
.pomembni od same izboljšave 
delovnega procesa. Med takš
nimi skritimi dejavniki je prav 
delovno vzdušje tisto, o kate
rem premalo premišljujemo. Če 
bi več, bi lahko mnogo prispe
vali k izboljšanju medosebnih 
odnosov.

Kaj lahko storimo, da bi - 
če že ne odpravili vsaj zmanj
šali napetosti? Povečali delov
no učinkovitost?

S psihološkega stališča učin
kovitost pomeni uporabo spo
sobnosti na takšen način, ki 
omogoča doseganje boljših re
zultatov dela z manj napora in 
izgub. Vključuje torej več kot 
pa samo znanje, kajti znati se 
izogniti razburjenju in ne raz
burjati drugih sodelavcev je 
spretnost, ki jo kaže osvajati 
vsak dan znova. Kajti spo
znanje, da poleg naporov v delo 
velja vlagati tudi človeške od
nose, nam bo pomagalo, da 
bomo bolj učinkoviti in z več
jim občutkom za drugega pri
spevali k skupnemu zadovolj
stvu kolektiva, v katerem de- 
damo.

SLUŽBENA POT 
IN ŠE NADURE?

PIŠE: MIJA LIPUŽIČ

VPRAŠANJE:
Pogosto hodim na službe

no potovanje, tako da samo 
potovanje in delo, ki ga opra
vim v drugem kraju, traja nad 
8 ur. V tem primeru sicer do
bim dnevnico (ali polovico), 
ne pa tudi plačila za opravlje
no delo nad rednim delovnim 
č asom, torej nadure. V pod
jetju pravijo, da mi nadure ne 
gredo, ker dobim dnevnico. 
Ali je takšna obrazložitev od
klonitve plačila nadurnega 
dela zakonita?

A. L., LJUBLJANA

ODGOVOR:
Po mojem mnenju bi mo

rali obravnavati posebej pra
vico do plačila za opravljeno 
nadurno delo in dnevnico. Ni
kakor ni res, da bi dnevnice

izključevale pravico do plačila 
nadur. Plačilo nadurnega dela 
je plačilo za opravljeno delo, 
torej osebni dohodek. Dnev
nice pa so povsem nekaj dru
gega; so nadomestilo stroškov 
za prehrano in morebitno pre
nočevanje v času, ko je dela
vec zaradi delovne obveznosti 
zunaj kraja svojega prebivali
šča oziroma kraja, kjer dela. 
Dnevnice vam torej v prime
rih, ki jih opisujete v svojem 
vprašanju, nedvomno gredo in 
vam jih tudi ne odrekajo. Od
govor na vprašanje, ali vam 
gre tudi plačilo za opravljeno 
delo nad rednim delovnim ča-

X kupon

O
PRAVNIK SVETUJE

som, pa boste našli v samo
upravnem sporazumu vaše or
ganizacije; ta namreč prav go
tovo določa primere in po
goje, ko je takšno delo po
trebno, kakor tudi osebni do
hodek za takšno delo (kaj in 
kdaj ima delavec pravico do ! 
osebnega dohodka za nadurno 
delo kakor tudi njegovo višino 
oziroma način obračunava
nja). Samo zato, ker preje
mate dnevnice, vam delovna 
organizacija ne more odrekati , 
pravice do osebnega dohodka 
za nadurno delo, če vam sicer 
gre po samoupravnem spora
zumu.

V novi stalni rubriki „Pravnik svetuje" bomo — podobno kot 
smo v dosedanji „Pravni posvetovalnici" — odgovarjali le na 
tista vprašanja bralcev, ki so ali bi lahko bila zanimiva za širšo 
javnost, na vsa druga pa bomo odgovarjali neposredno. Za na
ročnike Delavske enotnosti in njenih rednih prilog so odgovori 
brezplačni.

Vprašanja pošiljajte na naslov: Delavska enotnost, 61000 
Ljubljana, Dalmatinova 4 - za rubriko „Pravnik svetuje".
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Španija po francu

PODJETNIKI IŠČEJO 
SOGOVORNIKE

Samo dogovor med avtentičnimi predstavniki delavcev, podjetniki in 
vlado lahko olajša pritisk, ki bremeni podjetja in špansko družbo — 
Zato so se katalonski industrije! pripravljeni sestati tudi s predstavniki 
•legalnih sindikalnih organizacij

Pred nedavnim so katalonski industrijci poudarili potrebo, da bi 
^vezali dialog z »veljavnimi sobesedniki iz delavskih vrst, pri 
čemer so očitno namigovali na neučinkovito predstavništvo delega
tov in takoimenovanih uradnih sindikatov. Industrijec Carlos Fer- 
r£c je na seji izjavil, da »samo dogovor med avtentičnimipredstav- 
tfiki delavcev, podjetniki in vlado lahko olajša pritisk, ki trenutno 
bremeni podjetja in družbo'.“ Družbeni dogovor, tako je dejal 
Perrer, zahteva »sistem dejanske svobode". Na omenjeni seji so 
obravnavali predlog, da bi pripravili srečanje s »pravimi pred
stavniki delavskega razreda", če je treba tudi s predstavniki ilegal
cih sindikalnih organizacij. Med zagovorniki tega predloga je celo 
Leopolda Calvo Sotelo, nečak julija 1936 ubitega monarhističnega 
predsednika predrevolucijske Španije.

Nobenega dvoma ni, da se je 
po smrti diktatorja Franca po
večala zaskrbljenost industrij- 
cev zaradi možnega naraščanja 
konfliktov z delavci. Odtod 
tudi pripravljenost podjetnikov, 
uu bi navezali stike s »pravimi 
predstavniki delavcev".

V lanskem prvem polletju je bilo 
P° pisanju revije „ Es pa na 21 “ zaradi 
delovnih sporov oziroma krajših, 
toda številnih stavk, izgubljenih 8 
milijonov delovnih ur, kar je dvakrat 
'jed kot v istem lanskem obdobju, 
m uradnih razlagah naj bi sindikal
ne konflikte povzročali „ekonoms ki 
problemi ob hkratnem učinkovanju 
Političnih vplivov“.

Tudi nezaposlenost narašča. Ob 
koncu minulega septembra je bilo v 
Španiji po uradnih statističnih po
datkih nad 352.000 brezposelnih. 
Tednik „Cambio 16“ pa očita urad- 
nun virom, da navajajo lažne po
datke. Nezaposlenih naj bi bilo nam
reč že 700.000, pri čemer naj bi se 
njihovo število že na začetku tega 
leta približalo milijonu.

K razmišljanju spodbuja še 
zlasti srednjeročni socialni po
ložaj Španije, ki se bo morala 
zaradi porajajočih se političnih 
sprememb po diktatoijevi smrti 
očitno sprijazniti s pritiskom 
delavskih množic, ki že zahte
vo podobne delovne pogoje in 
pravice do pogaj anj z1 delbda- 
julci, kot so jih deležni delavci v 
drugih zahodnoevropskih drža
vah. Sedanje življenjske razmere 
španskih delavcev pa so vse prej 
kot ugodne.

Upoštevaje sedanji položaj je neki 
španski gospodarstvenik v delu 
»Cena svobode1' izračunal stroške

socialnega posodabljanja oziroma 
ceno »pravičnejše in enakopravnejše 
družbe". Po njegovih ugotovitvah bi 
morali nameniti 395.000 milijonov 
pezet (100 pezet je kakih 30 din) za 
brezplačen pouk na šolah vseh sto
penj, vključno z univerzo; 80 mili
jard pezet za pokojnine starejšim od 
65 let, 179 milijard pezet za pokoj
nine gospodinjam, 79 milijard pezet 
za zagotovitev minimalnega družin
skega dohodka in 62 milijard pezet 
za brezplačne zdravstvene storitve.

Vse te potrebe zahtevajo stroške, 
ki bi močno presegah španski držav
ni proračun za leto 1976, katerega 
ocenjujejo na 785 milijard pezet.

Ni dvoma, da si Španija niti v 
primeru, da bi izbrala pot de
mokratičnega razvoja, ne bo 
mogla kratkoročno privoščiti 
tako zahtevnih izdatkov za so
cialno preobrazbo. Delavstvo si 
bo v prvi fazi vsekakor prizade
valo izboriti najosnovnejše za
hteve in pravice, tako na primer 
pravico do stavkanja in pravico 
do soudeležbe pri upravljanju 
podjetij. Kopja se bodo lomila 
zlasti ob zahtevi, da bi sindika
tom omogočili svobodo delova
nja, kot tudi ob različnih sta
liščih glede tega, ali naj bi refor
mirana Španija imela enotne 
sindikate, ali pa naj bi se odlo
čila za sindikalni pluralizem. Za 
slednjega se zavzemajo tako so
cialisti kot tudi katoliki.

Nedvomno ni lahko napovedati, 
kateri bodo jutrišnji sobesedniki 
španskih podjetnikov na tarifnih in 
drugih pogajanjih, o katerih za zdaj 
še ni ne duha ne sluha. Dejstvo je, 
da so zadnje volitve znotraj uradnih

sindikatov, na katerih so lahko kan
didirali tudi že člani »delavskih ko
misij11, (ilegalne organizacije pod 
vplivom komunistov), pokazale, da 
imajo vodje uradnih sindikatov svoj 
vpliv še v sindikatih srednjih in 
majhnih podjetij, in to zvečine na 
podeželju, medtem ko so »delavske 
komisije11 in USO, organizacija pod 
vplivom levo usmerjenih katolikov, 
požele uspehe v velikih podjetjih 
najpomembnejših španskih mest. 
Mimo tega je znano, da imata UGT, 
ki je pod vplivom socialistov in 
STV, sindikalna organizacija baskov
skih nacionalistov, močno oporišče 
v industrijski coni Bilbaa. Šibka pa 
je CNT, sindikalna konfederacija, ki 
jo nadzorujejo anarho-sindikalisti.

N. Ž.

GEORGES MARCHAIS
generalni sekretar KP Francije

Oči francoskih komunistov so zdaj uprte v 
22. partijski kongres, ki bo v začetku prihod
njega meseca. Veliko zanimanje zanj kaže tudi 
preostala francoska javnost, kajti vpliv komu
nistične partije se veča in celotna francoska 
levica postaja čedalje pomembnejši dejavnik v 
političnem in drugem življenju te zahodno
evropske države. Zadnje poteze francoskih ko
munistov pod vodstvom Georgesa Marchaisa 
kažejo, da bo bližnji kongres naravnal partijo 
v novo smer in jo bolj približal širokim delav
skim in ljudskim množicam/-

Generalni sekretar KPF Georges Marchais, 
rojen 1920. leta, je prišel na čelo francoske 
partije leta 1973, dejavno pa jo je vodil že tri 
leta prej, ko je bil namestnik obolelega vodi
telja Valdecka Rocheta. Po poklicu kovinar, 
sin delavskih staršev, je Marchais razmeroma 
uspešno povedel KPF po novi poti. Otresel se 
je stalinistične dediščine, ki je v vodstvu zavi
rala prodor naprednejših in bolj samostojnih 
idej in v zadnjem času, kot kaže, uredil tudi 
odnose s komunistično partijo Sovjetske 
zveze, tako, da mu francoska javnost ne more 
več očitati „sklepe“ navezanosti na Moskvo.

V francoski KP se pod Marchaisovim vod
stvom utrjuje spoznanje, da bodo komunisti 
lahko uspešno krenili proti zastavljenemu cilju

— socializmu — le, če ne bodo uporabljali za 
francoske razmere neprimernih tujih vzorov, 
če bodo izbrali takšno pot v socializem, ki bo 
ustrezala možnostim francoske družbe, ki je 
zdaj kapitalistična.

Takšna prizadevanja se jasno zrcalijo v do
kumentu, ki ga je KPF objavila pred bližnjim 
kongresom. V njem odločno poudarjajo na
rodno naravo in neodvisnost partije. Georges 
Marchais in drugi člani politbiroja pa hkrati 
zatrjujejo, da ima KPF vso pravico, da sama 
določa svoj program in dejavnost, pri tem pa 
se bo v svojem boju opirala tudi na vse druge 
napredne sile francoske družbe in sodelovala z 
njimi. VLADO BARABAŠ

ZMAGA SINDIKATOV V ITALIJI

_ Pirelli ne bo odpuščal
Strah pred delavskim gnevom in še druge izkušnje narekovale odločitev, da se velja pogajati 
s sindikati in skupaj z njimi tudi poiskati rešitev

Gospodarska recesija je tudi v Italiji zajela več gospodarskih in še, 
zlasti industrijskih dejavnosti ter je prizadela predvsem velika pod
jetja, v katerih je inflacija stroškov najobčutnejša.

Med najbolj prizadetimi industrijskimi sektorji je poleg avtomo
bilske industrije in njenih spremljevalnih oziroma kooperantskih 
dejavnosti, kot so metalurgija in kovinsko-predelovalna ter gumar
ska industrija, 
vlaken in snovi.

tudi tekstilna industrija in industrija sintetičnih

Številni delavci iz omenjenih in 
nekaterih drugih industrijskih sek
torjev so zaposleni z omejenim de
lovnim časom, tako da del njihovega 
zaslužka pokrivajo tako imenovane 
»integracijske blagajne". Ta oblika 
delne oziroma prikrite brezposelno
sti je v Italiji že močno razširjena, 
vse pogostnejši pa so tudi pritiski 
delodajalcev, ki poskušajo poslabša
nje tržne konjunkture in z njim po
vezano prilagajanje strukturnim 
spremembam v proizvodnji premo
stiti z odpuščanjem delavcev.

Tako je tudi znani italijanski pro

izvajalec avtomobilske pnevmatike 
in drugih gumijevih proizvodov Pi
relli pred časom napovedal, da bo 
zaradi zmanjšanega obsega naročil, 
povezanega predvsem s krizo avto
mobilske industrije, primoran odpu
stiti okrog 1.400 delavcev. Odločen 
odpor sindikatov in grožnje delav
cev, da bodo — podobno kot pred 
nedavnim delavci iz avtomobilskega 
obrata Innocenti-Austin — zasedli 
tovarno, so pripomogli, da je vod
stvo tvrdke Pirelli privolilo v pogaja
nja, ki se jih je poleg predstavnikov 
družbe in sindikatov udeležil tudi 
minister za delo Toros.

Rezultat omenjenih pogajanj je, 
da Pirelli ne bo odpustil 1380 delav
cev, kot je bil napovedal, temveč da 
bo v skladu z doseženim sporazu
mom predčasno upokojil kakih 600 
delavcev.

Zadnja ovira, ki jo bo treba v 
zvezi s tem premostiti, je odpor ne
katerih prizadetih delavcev, ki no
čejo oditi predčasno v pokoj. Zato 
so sindikati predlagali, vodstvo pod
jetja pa se je strinjalo, da predčasna 
upokojitev ne bi veljala za vse, ki 
izpolnjujejo pogoje, marveč da bi 
10 % tistih delavcev, ki se še ne ma
rajo upokojiti, omogočili aktivno 
delo do časa, ko bi dosegli normalne 
pogoje za upokojitev. Če pa bo šte
vilo tistih, ki se upirajo upokojitvi 
preseglo omenjenih 10%, bi pred- 

'časno upokojitev izvedli obvezno in 
po merilih, ki bi jih določili vodstvo 
podjetja in sindikati.

Kot določa sporazum, bodo de
lavci, ki so bili na seznamu za od
pust, prejemali nadomestilo zasluž

ka od »integracijske blagajne11 do 
31. marca 1976, medtem ko bo 600 
delavcev iz torinskega obrata 
»Superga11 to nadomestilo preje
malo še dlje, namreč do 30. junija 
1976.

Razen tega naj bi do 31. marca 
1976 podjetje in sindikati na mini
strstvu za delo pripravih dokončni 
načrt za prestrukturiranje in razvoj, 
katerega osnutek je predložil Pirelli. 
Dotlej Pirelli brez soglasja sindi
katov ne bo uveljavljal nobenih pre
mestitev ali strukturnih sprememb 
proizvodnih naprav.

Sporazum nadalje predvideva, da 
se bo do konca marca 1976 prene
halo omejevanje delovnika v vseh 
obratih podjetja Pirelli ter da bo za 
preostalih devet mesecev v veljavi 
neokrnjen delovni čas. V drugi polo
vici marca bosta, naposled, obe stra
ni proučili možnost ponovne zapo
slitve tistih delavcev, za katere še ne 
bi bilo kruha v njihovem lokalnem 
obratu. N_ ž_

STROKOVNJAK OPOZARJA NA PRAVICE IN DOLŽNOSTI

(IME)VARNO NASE DELO
piše: LEOPOLD POGAČNIK

V SR Sloveniji se je v letu 1974 poškodoval pri delu vsak pet
najsti delavec. Po številu nesreč in poškodb je Slovenija na vrhu 
Jugoslovanske lestvice. Evidentiranih je bilo 48.315 nesreč pri delu, 
k temu pa je treba prišteti še pol milijona nezgod, pri katerih sicer 
ni bilo poškodb, nastala pa je velika materialna škoda. Smrtnih 
nesreč je bilo 60. Poškodovani ne morejo delati, zato je bilo izgub
ljenih skoraj milijon delovnih dni. Nesreče pri delu pa so vse težje 
in vsak poškodovani delavec izostane z dela poprečno po 20 dni.

To pa še ni vse! Strokovnjaki ugotavljajo, da je bilo med skupaj
706.000 v tem letu obolelimi delavci vsaj 130.000 takih, katerih 
obolenja so bila v zvezi z delom, ki ga opravljajo. Teh 130.000 
delavcev je izostalo z dela kar 16 milijonov delovnih dni. Skupno 
Smo torej zaradi nesreč pri delu in posledic slabega in neustreznega 
varstva pri delu samo v Sloveniji v letu 1974 izgubili kar 17 milijo
nov delovnih dni.

Podatkov za leto 1975 sicer še ni. Bili pa bi lahko veseli, če bodo 
ugodnejši, kot so bili leto poprej.

Se dvoje ugotovitev strokovnjakov:
- vsako leto dobimo poprečno po 2500 novih invalidov vse 

kategorij invalidnosti, ki so postali invalidi v zvezi z delom!
Po izračunih skupnosti socialnega zavarovanja v SR Sloveniji b 

znašala v naslednjih petih letih stopnja rasti števila invalidnih pr 
nterov vseh treh kategorij 4,7 %. To pomeni, da bo v Sloveni 
Jntreje naraščalo upokojevanje invalidov.kot pa upokojevanje dt 
avcev na podlagi polne delovne oziroma starostne dobe!

Kako obvladati omenjeno stanje?
Načrt srednjeročnega razvoja varstva pri delu od 1975 do 1980. 

leta je: »Izpopolniti in dograditi sistem varstva do tiste stopnje, da 
se bo število nesreč, nezgod, obolenj in odsotnosti z dela znižalo na 
10 % višine nesreč v letu 1974.“

Na kaj se je treba opreti pri uresničevanju srednjeročnega raz
voja varstva?

Le povezanost sil omogoča vsestransko urejanje varstva v učin
kovit sistem. Gre za tako medsebojno povezanost vseh delovnih 
organizacij, zdravstva, šolstva, strokovnih institucij, interesnih 
skupnosti in vseh drugih, ki bo zagotovila, da bomo vse tisto, kar 
imamo in kar zmoremo, zares učinkovito izkoristili. Le tako bomo 
dosegli, da bosta strokovnost in zavzetost strokovnjakov za varno 
delo povsod tudi pravilno ovrednotena. Na ta način bomo zago
tovili tudi večje zanimanje znanstvenikov za to področje ter nji
hovo večstransko obravnavanje delovnih razmer.

Analize, ki so jih opravili v sindikatih, kažejo, da interesne skup
nosti v preteklosti sploh niso razpravljale o varstvu pri delu, če pa 
že so, je bila ta razprava omejena predvsem na finančne odnose. 
Odtod tudi ugotov tev: vse tisto, kar dajemo za potrebe vseh vrst 
zdravstvenega varstva, ne daje pričakovanih in možnih učinkov.

Povedano še drugače: vsi skupaj si moramo prizadevati za takšno 
vzdušje, ki bo bolj ,,naklonjeno“ tudi problematiki varnega dela. 
Nalogo in dolžnost sindikatov kot najširše organizacije delavcev 
vsekakor pomeni tudi prizadevanje, da bi temeljne in druge organi
zacije združenega dela vprašanja varstva pri delu in varnega dela 
sploh pojmovale in izvajale kot sestavni del svoje poslovne politike.

sprašujete ,r^t§g0varjam0

Sindikalna lista za leto 1976 je že bila sprejeta, v našem 
kolektivu pa še vedno dobivamo bone za prehrano le v vredno
sti 100 din mesečno. Na vprašanje, kdaj bomo pri nas uvelja
vili novo sindikalno listo, mi nista znala odgovoriti ne predsed
nik sindikata ne predsednik delavskega sveta. Zato pa je sekre
tar podjetja rekel, da moramo počakati m razlago, ki jo pri
pravljajo »nekje" v republiških sindikatih. Tako še vedno ne 
vem, kam naj bi se obrnil, da bi dobil odgovor. Mi lahko 
^tujete vi? Š. C. - Maribor

Prepričani, da vas bolj zanima odgovor kot nasvet, na ka
tera vrata naj bi še potrkali, smo se v vašem imenu obrnili na 
pravi naslov, na odbor sindikatov Slovenije za samoupravno 
sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov. V. d. 
predsednika odbora EMIL ŠUŠTAR je povedal:

.^Dobivamo vse več vprašanj, kaj storiti, da bi TOZD lahko 
tudi v prihodnje izplačevale regres za prehrano v obliki bonov, 
kot pa vprašanj, kako sindikalno listo uresničiti v vsej njeni 
vsebini. Vprašanje je torej širše in bi tako nanj tudi odgovoril. 
Sindikalna lista 1976 se začne uveljavljati z dnem in na način, 
ko in kakor se o tem sporazumejo udeleženci ustreznega spo
razuma. To pomeni, daje treba spremeniti veljavne sporazume 
o razporejanju dohodka in sredstev za osebne dohodke. Nikjer 
pa ni rečeno, da bodo udeleženci posameznega sporazuma 
tudi praktično uveljavili najvišje možne zneske, ampak bodo 
upoštevali razmere, potrebe in možnosti. Na vprašanje pa bi 
pojasnil, da se v sindikatih zavzemamo, da bi vsak delavec 
dobil topli obrok med delom. Zato boni za prehrano pome
nijo le izjemno rešitev. Odločitev o tem sprejme pristojni 
občinski svet ZSS, potem ko je dobil mnenje RO ustreznega 
sindikata.".
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PESTRO IN MNOŽIČNO
Uspešno sodelovanje s temeljno telesnokulturno skupnostjo

Pred dnevi je bil v Ptuju slovesen zaključek sindikalnih športnih 
iger za leto 1975. Igre so bile tretje po vrsti in obenem najbolj 
množične doslej. Udeležilo se jih je 32 sindikalnih organizacij, leto 
dni poprej osem manj, in kar je še bolj razveseljivo: v ptujski občini 
ni več večjega kolektiva, ki bi stal ob strani. Zato postajajo igre iz 
leta v leto bolj množične in s tem za vse sodelujoče tudi bolj 
zanimive.

„Naš program dela je zelo pe
ster ..nam pripovedne Edi 
Hojnik, predsednik komisije za 
šport in rekreacijo pri občin
skem sindikalnem svetu v Ptuju, 
ki dela v omenjeni komisiji že 
peto leto. „Za našo dejavnost je 
pravzaprav najbolj značilno, da 
potekajo srečanja skozi vse 
leto, da smo aktivni tako poleti 
kot pozimi. V mrzlih zimskih 
mesecih se seveda bolj zadržu
jemo v zaprtih prostorih, poleti 
pa na planem, na svežem zraku. 
Moški merijo svoje moči že v 
desetih športnih panogah, žen
ske v šestih, imamo pa tudi ka
tegorijo starejših moških, ki 
tekmujejo v namiznem tenisu in 
v mini golfu. In vse kaže, da 
bomo v prihodnje svoj program 
še razširili. V kratkem bomo 
namreč imeli nov olimpijski 
plavalni bazen, ki nam bo omo
gočil še bolj pestro dejav
nost . ..“

„Pa drugače, kako je z ob
jekti? Kje vas najbolj žu
li? “.. . vprašamo sogovornika.

„Dejstvo je, da smo glede ob
jektov veliko veliko na boljem, 
kot smo bili pred leti. Seveda 
nam še marsikaj manjka, vendar 
kljub temu delamo, dobro dela
mo in to je najvažnejše. Kje nas 
najbolj žuli? Ja ... zelo radi bi 
prišli do novega kegljišča. Štiri- 
stezno kegljišče v hotelu je 
namreč že zelo zelo dotrajano, 
naše drugo kegljišče pa ima le 
dve stezi, kar je za Ptuj seveda 
veliko premalo. Sicer pa moram 
poudariti, da zelo dobro sodelu
jemo z našo telesnokulturno 
skupnostjo. Na voljo so nam vsi 
objekti in sedaj tudi nova šport
na dvorana .Mladika1, kjer so ob 
sobotah in nedeljah najrazlič
nejša tekmovanja. Novi objekt 
uporabljamo brezplačno ...“

KAKO DO POTREBNIH 
KADROV?

Tako kot drugod pa tudi v 
ptujskih delovnih organizacijah

primanjkuje ljudi, ki bi se stro
kovno ukvarjali z organizacijo 
rekreacije zaposlenih. Nobena 
delovna organizacija nima po
klicnega organizatorja športne
ga življenja, vsi, ki delajo na

storiti še veliko za vzgojo ka
drov. Z golim ljubiteljstvom ne 
gre več. Te čase smo pre- 
rash ..

Minule sindikalne športne 
igre so pokazale, da je v delov
nih organizacijah vse več zani
manja za aktivno rekreacijo, da 
pa, kot temu pravimo, „re- 
zerve“ še niso izkoriščene. Z 
boljšo organizacijo, z večjim 
številom animatorjev in z več 
truda se bo delo v prihodnje se
veda še bolje obrestovalo.

Na trim tekmovanju reprezentanc sedmih bratskih občin so se 
športniki pomerih v najrazličnejših spretnostih.

tem področju, opravljajo svoje 
obsežno delo povsem amater
sko. Pravijo sicer, da se TGA 
Kidričevo in AGIS zanimata za 
organizatorja rekreacije, če se 
bo iz ,/animanja“ kaj rodilo, 
bomo pa seveda šele videli...

,.Kadrov nimamo! Zato 
bomo tudi na pomlad organizi
rali v sodelovanju s temeljno te
lesnokulturno skupnostjo semi
nar za animatorje rekrea
cije ...“, razlaga Edi Hojnik. 
..Računamo, da se bo pozneje 
nekaj naših ljudi udeležilo tudi 
tečaja za organizatorje rekrea
cije, ki ga organizirajo republi
ški sindikati. Poleg tega imamo 
na ljubljanski visoki šoli za te
lesno kulturo štipendista, ki bo 
po končanem študiju delal na 
področju organizacije rekrea
cije. Skratka, tudi glede kadrov 
se nam obetajo nekoliko boljši 
časi. Seveda pa bomo morali

„Glede na dosežene rezultate 
v minulih treh letih smo optimi
sti ...“ razmišlja Jože Kavče- 
vič, sekretar občinskega sindi
kalnega sveta v Ptuju, ki skrbi 
za delo športne komisije. „Zelo 
dobro sodelujemo z našo te
meljno telesnokulturno skup
nostjo, s katero smo organizirali 
že nekaj množičnih športnih 
akcij. Trim kolesarjenja se je 
udeležilo kar 837 ljudi, med nji
mi tudi 90-letni Lovrenc Metli
čan Na srečanju pobratenih ob
čin je nastopilo blizu 1000 
športnikov, itd., itd. Zavedamo 
se, da imamo pravzaprav skup
ne cilje, skupne naloge in, da 
bomo pri srojem delu uspeli le, 
če bomo delali z roko v roki, če 
bomo sodelovali na vseh pod
ročjih. Kot sem dejal, nam do
sedanji rezultati vlivajo upanje 
in obenem potrjujejo, da smo se

pravilno lotili zastavljenih na
log . .

SIGMA,
KMETIJSKI KOMBINAT, 

TAP...

In kateri športniki so se na 
minulih sindikalnih športnih 
igrah najbolje uvrstili?

V moški konkurenci so si 
razdelili prva tri mesta SIGMA 
Ptuj (629 točk), Kmetijski 
kombinat (618) in TAP Ptuj 
(598 točk). Slede: 4. TGA Ki
dričevo (555,5), 5. Mercator 
(270), 6. JLA (213), 7. Opekar
na Žabjak (182), 8. Haloški bi
ser (178), 9. Elektrokovinar 
Ptuj (162), 10. Petovia Ptuj 
(162)t 11. Perutnina Ptuj (154), 
12- Šolski kovinarski center 
(148), 13. Podjetje Olga Meglič 
(147), 14. Tiskarna (137), 15. 
Gradnje Ptuj (134), itd.

Tudi v ženski konkurenci 
končni vrstni red ni kdo ve 
kako drugačen: Prva tri mesta 
so si namreč razdelile športnice 
podjetja TAP (306), SIGME 
(282) in Kmetijskega kombi
nata (278), to je delovnih orga
nizacij, ki so se najbolje odrezale 
tudi v obeh moških konkuren
cah. Slede: 4. TVI Majšperk 
(157), 5. Petovia Ptuj (120), 6. 
Občina (109), 7. Elektrokovi
nar (104), 8. Opekarna (65), 9. 
Haloški biser (60), 10. TGA Ki
dričevo (60), 11. Zdravstvo 
(60) in 12. Merkur (50).

A. UL.

TROJNO SLAVJE 
JUDO KLUBA IMPOL

slitvi in vadbi skorajda ni
majo, so dosegli največ, kar 
lahko ekipa v določenem 
okolju doseže. Pred nedav
nim so namreč osvojili jugo
slovanski judo pokal in s 
tem dokazali, da so najbolj 
homogena in delovna ekipa 
v Jugoslaviji. To ugotovitev 
pa so potrdih še v nedeljo 
21. decembra, ko so si v 
Dubrovniku - zagotovih 
naslov državnega ekipnega 
prvaka za leto 1975. O 
osvojitvi najvišjega naslova v 
zvezni judo ligi so odločah 
zadnji dnevi minulega leta v 
Sarajevu in Dubrovniku. 
Prav tukaj smo bili priča 
tudi največjim preseneče
njem minulega prvenstva. V 
Sarajevu je ekipa Slavije iz 
Novega Sada, najresnejši 
kandidat za osvojitev dru
gega mesta na letošnjem 
prvenstvu, klonila najprej 
proti Železničarju iz Sara
jeva, nato pa je morala 
priznati še premoč ljubljan
ske Olimpije. Ekipa JK 
Olimpija si je tako zagoto
vila večje možnosti, da na 
drugem mestu zamenja Sla
vijo. Brez presenečenj pa ni 
ostalo tudi v Dubrovniku, 
kjer je letošnji državni prvak 
JK IMPOL iz Slovenske 
Bistrice okusil grenkobo 
poraza, ki pa ga seveda ni 
strla. V srečanju drugega 
kola je namreč IMPOL brez 
težav odpravil ekipo doma
čina Dubrovnik s 7:3; Tako 
si je JK IMPOL iz Slovenske 
Bistrice že zagotovil letošnji 
naslov državnega ekipnega 
prvaka Jugoslavije. Med 
člani JK IMPOL so bdi za 
dosežene uspehe najzasluž
nejši v lahki kategoriji Vid
majer in Topolčnik, v drugih 
pa Rebernak, Leskovar, Dra
gič in Gorenjak.

Leto 1975 pomeni za 
Judo klub IMPOL iz Sloven
ske Bistrice trojni jubdej in 
15 let uspešnega dela na 
področju športa in v bistri
ški občini. Delovni kolektiv 
IMPOLA, katerega ime nosi 
klub od svoje ustanovitve, 
proslavlja tudi 150-letnico 
delovanja.

JK IMPOL letos slavi 
15-letnico uspešnega delo
vanja, že pred 14 leti pa se je 
pridružil najboljšim sloven
skim judo klubom. Blizu 8 
let so se fantje pod vod
stvom trenerja Pliberška 
borih za najvišji naslov v 
republiki, z njegovo osvo
jitvijo pa so prešli med naj
uspešnejše ekipe v Jugosla
viji, kjer so že takoj na 
začetku pokazah, da mislijo 
tudi na najvišja mesta v tej 
športni panogi. Samo misliti 
pa ni bdo dovolj, saj je bilo 
potrebno prehti veliko 
znoja. Marsikatera prosta 
ura pa je bda za mlade 
Bistričane najbolj utrujajoča 
prav na blazinah telovadnice 
TVD Partizan Slovenska 
Bistrica, kjer vadijo in tudi 
tekmujejo.

Uspehi niso izostajah pa 
tudi števdo ljubiteljev juda 
je bdo vse večje. Tako lahko 
daanes ugotavljajo, da imajo 
prav v Slovenski Bistrici naj
več in tudi najbolj vroče 
ljubitelje in organizatorje v 
judo športu.

Kljub temu, da so se vsa 
leta, odkar tekmujejo v 
zvezni judo ligi, uvrščali 
fantje IMPOLA med naj
uspešnejše ekipe pa tudi 
med posameznike v jugoslo
vanskem merilu, so zabele- 
ždi športniki IMPOLA naj
večji uspeh prav v svojem 
jubilejnem letu. Z vztrajnim 
delom in samoodpovedova- 
njem, ko je šlo za proste 
urice, ki jih ob redni zapo- V. HORVAT

V Novi Gorici si lahko privoščijo razvedrilo na planem tudi pozimi. Foto: A. Ul.

NOVICE
MARIBOR

V hali C mariborskega sejmišča je 
bilo v organizaciji komisije za šport 
pri občinskem svetu ZSS Maribor 
sindikalno prvenstvo Maribora v na
miznem tenisu za posameznike in 
posameznice.

Na tekmovanju je nastopilo več 
kot 60 udeležencev. V finalnem 
delu so se v moški konkurenci po
merili Boris Zidar, Valter Pristovnik, 
Erih Švare in Maks Jamšek. V moški 
konkurenci je zmagal B. Zidar, v 
ženski ra dr. Aleksandra Turner. 
Žal na tem prvenstvu ni nastopilo 
nekaj favoriziranih tekmovalcev kot 
so Rudi Štern, Edvard Duh, dr. Jan
ko Pisanec itd.

Rezultati finalnega dela - moški: 
Jamšek : Švare 0:2, Pristovnik : 
Jamšek 2:0, Jamšek : Zidar 1:2, 
Švare : Pristovnik 2:1, Zidar : Švare 
2:1, Pristovnik : Zidar 0:2.

Vrstni red: 1. Zidar (Cevovod), 2. 
Švare (TSN), 3. Pristovnik (Obrt
nik), 4. Jamšek (Cevovod), 5. Stro- 
mayer (Carina), 6. Cimerlait (Me
talna).

Rezultati finalnega dela - žen
ske: Krjukov : Lončar 0:2, Zupan : 
Krjukov 0:2, Turner : Krjukov 2:1,

Lončar : Zupan 2:0, Turner : Lon
čar 2:1, Zupan : Turner 0:2;

Vrstni red: 1. dr. Turner (ZD Ma
ribor), 2. Lončar (Zavarovalnica), 3. 
Krjukov (Zavarovalnica M.), 4. Zu
pan (TAM), 5. Bračko (TAM), 6. 
Pristovnik (ZD Maribor).

D. ZAGORAC

MUTA
Podjetje Lesna Slovenj Gradec 

oziroma njen obrat za gostinstvo in 
turizem ima poleg drugih na nepo
srednem koroškem območju 12 
zimsko-športnih objektov. Delovnim 
organizacijam so letos ponudili 
10-odstotni popust za nakupe se
zonskih smučarskih vozovnic. V 
podjetju „Gorenje“ Muta, kjer je 
precej ljubiteljev smučanja, seje sin
dikat odločil podpreti rekreativno 
dejavnost. Vsakemu sodelavcu, ki 
bo kupil sezonsko karto, bodo pri
spevali 300 dinatjev iz sindikalne 
blagajne. -

Poleg tega se športna komisija pri 
..Gorenju" Muta zavzema tudi za 
nakup druge opreme za športnike, 
razmišljajo pa tudi o organizaciji te
čajev, ki bi bili namenjeni predvsem 
začetnikom. kw

LJUBLJANA
Zaradi vsesplošnih restrikcij je 

tudi Planinska zveza Slovenije zašla

v že kar kritičen položaj. Tako ni 
denarja za planinske postojanke - 
druga za drugo gredo ,,iz rok" pla
nincev, ki so jih bili zgradili zvečine 
z udarniškim delom. Ni denarja za 
poslovanje PZS - primorani so bili 
ukiniti vse strokovne službe, „Pla- 
ninski vestnik" pa je letos imel že 
300.000 dinarjev izgube.

Pri vsem tem se planinci sprašu
jejo, zakaj še nismo razjasnili proble
mov v zvezi s financiranjem množič
nega športa in šolskih športnih dru
štev. Zadnje čase poteka splošna 
akcija o kategorizaciji vrhunskih in 
kakovostnih športov. In kje je pla

ninstvo, ki je vendar najbolj množi
čen slovenski šport, šport, v kate
rem so prav vsi člani aktivni? Glav
ni odbor PZS sodi, da bi se pri tem 
življenjsko pomembnem vprašanju 
morala prvenstveno vključiti tudi 
SZDL, svoje pa bi morali povedati 
tudi organi za splošni ljudski odpor, 
zdravstvo, vzgojo itd.

KOČEVJE
Kočevski šahisti minulo sezono 

niso zadovoljili. V tekmovanju I. re
publiške lige so bili komaj sedmi,

Začela se je sezona sindikalnih športnih srečanj na sne
gu. Snežna odeja je sicer zelo skromna, toda za prave 
ljubitelje smučanja je snega vseeno dovolj...

čeprav so po tradiciji osvajali vedno 
visoka mesta. In kaj je vzrok za ne
koliko slabše rezultate?

V prvi vrsti nedvomno manjši iz
bor igralcev, ker so nekateri člani 
odšli v Ribnico in v Novo mesto. 
Tako je mladi Marko Ofak nastopal 
na članskih deskah, največ preglavic 
pa je bilo z ženskim parom, ki ni bil 
vedno popoln, tako da so izgubili 
veliko točk. Štefan Cimet, ki je na
stopal na prvi deski, je dosegel tudi 
najboljši rezultat. Zbral je kar 8,5' 
točke od 10 možnih. Dobro je igral 
tudi Stane Podkoritnik, drugi pa so 
bolj ali manj razočarali

Poleg nastopa na vsakoletnih tur
nirjih si bodo v šahovskem klubu 
prizadevali čim bolje izpeljati letoš
nje tekmovanje na delavskih šport
nih igrah v šahu, na katerih bi prvič 
nastopali na 4 deskah, prihodnje 
leto pa na šestih, kar bi praktično 
pomenilo večjo množičnost.

Z. FAJDIGA

KOČEVJE

Končano je tekmovanje občinske 
lige v kegljanju. Nastopalo je pet 
ekip. Najuspešnejši so bili tekmo
valci Invalida II (mlajši invalidi) s 
11869 podrtimi keglji. Za osvojeno 
prvo mesto so prejeli prehodni po
kal. Dolga vasje bila druga, medtem 
ko so kegljači Kočevske reke z 
11.512 podrtimi keglji zasedli tretje 
mesto. Sicer pa je bilo tekmovanje

dobro organizirano, za kar gre po
hvala marljivim kegljaškim delavcem 
v Kočevju.

Končni vrstni red: Invalid 11 
11.869, Dolga vas 11.545, Kočevska 
reka 11.512, Mozelj 11.324,Invdlid 
I 11.148 in Livold 10.554 kegljev.

Z. FAJDIGA

VELENJE

. Hokejski klub ..Gorenje" iz Vele
nja je zmagal v obeh tekmah sloven
ske lige. Prvo kolo je igral v Maribo
ru proti ..Stavbarju" in zmagal z re
zultatom 12:0. V drugem kolu seje ( 
srečal s hokejskim klubom iz Ptuja 
ter ga premagal z rezultatom 8:2. 
Drugo tekmo so odigrali na velenj
skem kotalkališču.

..Stavbar", „Ptuj“ in ..Gorenje" 
igrajo v svoji skupini slovenske lige, 
v drugi skupini pa so klubi iz Tržiča, v 
Bleda in Prevoj. Zmagovalca iz obeh ' 
skupin bosta igrala kvalifikacije za 
vstop v I. B zvezno ligo. Sodeč po 
dosedanji igri, je ..Gorenje" v svoji 
skupini edini resni kandidat za prvo 
mesto in s tem tudi za vstop v višjo 
ligo.

Mladina v Velenju kaže veliko za
nimanja tako za rekreativno drsanj® 
kot tudi za tekmovalni šport. Žal pa 
še vedno ni umetnega drsališča. 
Tako so morali letos na vadbo tudi s 
Maribor in Celje. Zadnji torek so va
dili kar na zamrznjenem velenjskem 1 
jezeru. H j, |



iz zgodovine delavskega gibanja

delavsko gibanje in socializem (1.)

Sanje o svobodi,
enakosti
to,

_______in bratstvu
V prvih bojih je proletariat nastopal brez dolgoročnega programa in 
brez teorije — O cem so razmišljali utopični socialisti? — Sad bolj or
ganiziranih prizadevanj v Angliji leta 1847 — Zakon o deseturnem de
lavniku

Delavsko gibanje je družbeni 
Pojav zadnjih 150 let v zgodo- 

industrijske civilizacije. 
Nastalo je s prodorom industrij- 
ske revolucije, ki je ustvarila 
Moderno industrijo, moderno 
kapitalistično družbo, v kateri 
so je izoblikoval klasični delav
ski razred. Delavsko gibanje je 
°d svojega nastanka skušalo tri 
velike politične zahteve velike 
francodte meščanske revolucije 
~ svobodo, enakost, bratstvo 
(ki so se omejene samo na poli
tično sfero pokazale za neza
dostne in neustrezne člove
škemu antropološkemu bistvu 
m humanističnemu idealu), 
Prenesti na družbeno in eko
nomsko strukturo. Hotelo je s 
spremembo kapitalističnih 
gospodarskih in družbenih 
odnosov rešiti delavsko vpraša
nje in še več, vprašanje razredne 
razklanosti družbe.

S pojmom „delavsko giba- 
nj.e“ nekateri večkrat izenaču- 
jejo pojem socialistično gibanje 
dn socializem. Toda reči je 
ooba, da čeprav v večini prime- 
ro'' organizacije delavskega 
gibanja predstavljajo sestavni 
det socialističnega gibanja, ta 
ava pojma nista identična.

setih letih 19. stoletja, v Fran
ciji lyonske vstaje 1831 in 1834 
ter v Nemčiji upor šlezijskih 
tkalcev 1844 je bilo spoznanje 
o potrebi združevanja in organi
ziranja v delavske organizacije. 
Prve takšne organizacije eko
nomskega značaja so nastale 
med delavstvom v Angliji, ki je 
bila tudi industrijsko najbolj 
napredna dežela na: svetu. Tako 
se začenja proces formiranja 
delavskega razreda iz nezaved
nega razreda po sebi v zavedni 
razred zase (Marc).

SANJE O DRUŽBI 
BLAGOSTANJA IN SREČE
Poleg spontanega delavskega 

gibanja in brez povezave z njim 
so se pojavili v tem času tudi 
različni intelektualci, ki so se 
teoretično ukvarjali s proble
mom reforme tedanje družbe. 
Razvijali so svoje utopične kon
cepte socializma. V delavskem 
gibanju še niso videli tiste 
progresivne sile, ki bi preobra
zila družbo.

Najvažnejši med njimi so: 
Francoza Saint-Simon in Char
les Fourier ter Anglež Robert 
Owen.

Pojem socializma je naj
večkrat ožji od pojma delavsko 
gibanje. Kajti nekatere organi
zacije delavskega gibanja niso 
oziroma ne morejo biti del 
socialističnega gibanja, ker si ne 
Prizadevajo za odpravo kapitali
stičnih -družbenih odnosov 
(tipičen primer pred drugo 
svetovno vojno različni krščan- 
^i in meščansko liberalni 
delavski sindikati, danes pa 
predvsem sindikati v ZDA).

V današnjem svetu je delav
sko gibanje nosilec ideje socia
lizma in tudi sama teorija znan
stvenega socializma, marksizma 
~ je zgrajena na temelju, da 
lahko le delavsko gibanje ures-

, niči socializem — torej višji 
humanistični ideal.

Delavsko gibanje se je razvi
jalo skozi več faz, v katerih je 
oblikovalo svoje programe, 
Programe socializma.

DELAVCI
SO RAZBIJALI STROJE

V prvem obdobju boja delav- 
?ev proti kapitalizmu, proti 
kapitalističnemu načinu proiz- 
vodnje, še ne moremo govoriti 
° Pravem delavskem gibanju. 
Oblika delavskega boja ima 
spontan, neorganiziran, raz
redno nezaveden značaj. De-

, ktvci razbijajo nove stroje, kijih 
krivijo za poslabšanje svojega 
Položaja (ludizem). Le počasi 
so se naučili razlikovati stroje 
°d njihove kapitalistične upo- 
rabe ter preusmerili svoje 
napade od materialnih sredstev 

* na njihovo obliko družbenega 
okoriščanje. V teh prvih bojih 
v prvi polovici 19. stoletja je 
delavstvo nastopalo brez nekega 
dolgoročnega programa, brez 
neke teorije. Najvažnejši rezul
tat teh bojev v Angliji v dvaj

SAINT-SIMON (1760- 
1825) je zahteval razumno 
organizacijo družbe, v kateri 
bosta vodstvo in oblast pripa
dala najboljšim in industriji. 
Politika bi prenehala biti vla
danje nad ljudmi in bi postala 
sposobnost upravljanja nad 
proizvodnjo in industrijo. 
Saint-Simon ni videl elementar
nega nasprotja med industrijci- 
kapitalisti in delavci, ampak je 
zahteval, da se oboji kot indu
strijski razred povežejo v raz
rednem boju proti aristokraciji 
in fevdalni državi. Gradil je na 
viziji industrijskega razvoja in 
nove družbene morale, ki bo 
utemeljena v novem krščanstvu. 
Reformo družbe si je obetal od 
bogatih industrijcev, ki bodo 
sprejeli novo moralo in zgradili 
družbo razuma, blagostanja in 
sreče.

CHARLES FOURIER 
(1772—1837) je ugotovil, da 
kapitalističen način gospodarje
nja sam po svoji naravi rodi 
nepremostljive nasprolja. V 
njem se siromaštvo rojeva iz 
izobilja, skoncentriranega v 
rokah manjšine. Kapitalistčen 
način umetno ustvarja vse večje 
potrebe in potrošnjo zaradi 
osnovnega motiva — motiva 
profita. Zato je odklanjal indu
strijsko kapitalistično podjetje 
in predlagal ustanavljanje pro
dukcijskih zadrug - falang, ki 
bi bile avtarkične skupnosti.

ROBERT OWEN (1771- 
1858) je razvil svoj sistem borze 
dela, ki naj bi omogočila me
njavo blaga po vrednosti delov
nih ur, opravljenih v proizvod
nih zadrugah. Owen je hotel 
postaviti 'to novo ekonomsko 
družbo poleg obstoječe kapi
talistične ureditve in jo pola
goma uveljaviti — nasproti njej. 
Z združevanjem delavcev v 
proizvodne zadruge bi kapitali

stičnim podjetjem odtegnili 
delovno silo ter uvedli 
socialistično družbo. Owen 
nikakor ni mislil v duhu razred
nega boja in je upal, da bo k 
zadružnemu sistemu pridobil 
tudi podjetnike, ker je verjel, da 
imajo proizvodno industrijski 
razredi skupne interese proti 
veleposestnikom in državnemu 
aparatu. Zavzemal se je za 
splošno družbenopolitehnično 
vzgojo, za refonuo osnov 
meščanske družbe, kot so 
privatna lastnina in cerkev.

Pomen utopičnega socia
lizma je v kritiki eksploatator- 
skih kapitalističnih družbenih 
odnosov pri prebujanju kritične 
revolucionarne zavesti eksploa- 
tiranih in v mnogih novih teh 
plodnih idejah in v predvideva1 
nju stvarnih poti družbenega 
razvoja. Pomanjkljivost in 
slabost utopičnih socialistov pa 
je bila v tem, da se niso oprli na 
objektivnega nosilca družbe
nega progresa, na delavski 
razred, in da niso spoznali nje
govega pomena. Marc in Engels 
sta kritično prevzela več po
membnih idej utopičnih sociali
stov.

PRVO
POLITIČNO GIBANJE 

PROLETARIATA

V Angliji so delavci že v tri
desetih letih 19. stoletja spo
znali, da njihovo omejevanje 
samo na ekonomske akcije ne 
more privesti do odločilnega 
zboljšanja njihovega položaja. 
Potrebna je tudi politična 
akcija. Voditelji londonske 
delavske zveze so izdelali poli
tični program, v katerem so 
zahtevali splošno in enako vo
lilno pravico za vse moške,,torej 
spremeniti Anglijo v demokra
tično deželo. Za te svoje 
zahteve, za karto, so zbirali 
podpise in jih predložili parla
mentu (odtod ime čartisti). 
Parlament je tri takšne peticije 
izlet 1838, 1842 in 1847 odbil 
in v gibanju je nastopila kriza. 
V vodstvu je prišlo do razcepa 
na stranko moralne sile, ki se je 
zavzemala za sodelovanje z libe
ralno demokratično buržoazijo 
in na stranko fizične sile, ki je 
videla odločilno sredstvo boja v 
množičnih stavkah. Kljub temu 
da je parlament odbil tudi 
tretjo peticijo, je iz strahu pred 
rastočim gibanjem sprejel 
precej socialnih ukrepov, ki so 
izboljšali delavski položaj — naj
pomembnejši je zakon o deset
urnem delavniku, leta 1847. Po 
ponesrečenih demonstracijah 
aprila 1848 in po porazu revo
lucije na kontinentu je čarti- 
stično gibanje, ki je bilo prvo 
politično gibanje proletariata, 
razpadlo. Delavstvu je prineslo 
zelo veliko, žal pa ni uspelo 
zgraditi močne delavske poli
tične stranke.

PRIHODNJIČ:
Nastanek marksizma, revolucija 
1948 in I. internacionala
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- VIDIŠ, SINKO, VSE ŽIVLJENJE SEM SE MUČIL S TEMI DIVJAKI, 
ZDAJ PA LE GLEJ, KAKO JIH BOŠ KROTIL !

- LJUBI DEDEK MRAZ, NIC MI NI TREBA PRINESTI, 
LE MALO INFLACIJE MI ODNESI . ..!
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NOVOST V MARIBORSKI OBČINI,^ PRVI POTUJOČI VRTEC

Ideja o potujočem vrtcu seje pokazala dobra — Starši in otroci navdušenj pa tudi organizatorji

„Naša Suzana je vsak pone
deljek prva pokonci in ves dan 
sprašuje samo, koliko je ura“, je 
pripovedovala Cvetka Kramber
ger iz Pernice pri Mariboru. 
,JComaj čaka, da pride vrtec. Še 
jesti noče opoldne.11

Otroških vrtcev oziroma 
vzgojnovarstvenih zavodov nam 
še veliko manjka. Tako tudi v 
mariborski občini, kjer je od
22.000 otrok vključenih v orga
nizirano varstvo le dobrih 20 
odstotkov. Še posebej pa se je 
zdelo skoraj nerazrešljivo vpra
šanje, kako organizirati varstvo 
v manjših krajih oziroma vaseh, 
kjer predšolskih otrok ni toliko, 
da bi se izplačalo — tudi za 
daljšo prihodnost — misliti na 
gradnjo vzgojnovarstvenih zavo
dov.

V mariborski občini so po
iskali rešitev v avtobusu, ki so 
ga opremili kot vrtec. Ta sedaj 
od 22. novembra lani potuje 
vsak dan iz vasi do vasi, kjer se 
ustavlja za dobri dve uri in spre
jema otroke, stare od štiri do 
pet let. Vsak teden enkrat pride 
v kraj in povsod ga sprejme gru
ča otrok, ki komaj čaka nanj, 
čeprav so hodili od doma tudi 
uro in več.

Tudi v Pernici je bilo tako.

Že pol ure pred prihodom avto
busa je gruča otrok z mamicami 
ali dedki čakala pred zadružnim 
domom, kjer ' se po navadi 
ustavlja avtobus.

„Že gre!“, se je nenadoma 
zaslišalo. Oči malčkov so se za
iskrile v veselem pričakovanju. 
Le Andrejček se je plašno stis
nil k mamici. Tudi zajokal je, 
ko so se drugi veselo gnetli pri 
vratih avtobusa, popleskanega z 
zajčki, vevericami, ptički, roži
cami.

,,Plašen je še,“ je kot opravi
čilo povedala Andrejčkova ma
mica. „Toda samo na začetku. 
Kasneje pa ves navdušen pripo
veduje, kako je bilo lepo.11

„Tudi Suzana govori in pri
poveduje še dva dni potem, kaj 
je slišala v vrtcu. In pesmice po
navlja pa pravljice mi pripove- . 
duje,11 je še povedala Cvetka 
Kramberger.

„Naš Tonček je bil nekam 
plašen in ravno zato ga je mati 
dala v vrtec,11 je povedala njego
va sestra Zvonka, ki sicer hodi v 
sedmi razred in svojega bratca 
počaka, da gresta skupaj do
mov. To pa je skoraj uro hoda.

,,Malo naporno je, saj moram 
poznati kar 236 otrok iz 12

skupin,11 je med delom z otroki 
razlagala vzgojiteljica Greta 
Pongračič. ,,Ze petindvdvajset 
let sem vzgojiteljica in moram 
reči, da so ti otroci zelo uboglji
vi in me delo z njimi veseli.11

„Tovarišica, lulat!“,je preki
nil najin razgovor mali Dani in 
šofer Ivan Horvat je bil takoj 
pri roki, da je Dariija pospremil 
v bližnji zadružni dom. „Poleg 
tega, da vozim, imam, kot vi
dite, tudi druge obveznosti,11 je 
mimogrede povedal šofer, ko je 
takoj nato moral na podoben 
izlet tudi z Robijem.

Tri šolske ure so minile, kot 
bi pihnil. Kar nekam žalostno 
so se poslavljali malčki od tova
rišice, igrač in slikanic, Id jih je 
vozil s seboj njihov avtobus.

,,Približno 600 tisoč dinarjev 
smo dali za ta avtobus,11 je po
vedala Dragica Dobrajc, sekre

tar skupnosti otroškega varstva 
občine Maribor. ,,Namenjen je 
predvsem krajem, kjer ni mož
nosti za gradnjo vrtca. Sprva 
nas je bilo malce strah, kakšen 
bo odziv, zdaj pa ugotavljamo, 
da bi potrebovali najmanj še en 
avtobus. Bomo videli! Morda 
prihodnje leto. Sredstva so 
vprašanje. Res je, da nam pri
manjkuje prostorov predvsem v 
mestu, vendar mislimo tudi na 
podeželje. Z novim vrtcem na 
kolesih skušamo reševati pred
vsem vzgojo predšolskih otrok, 
ne pa varstva.11

Izkušnje s potujočim vrtcem 
so torej razveseljive. Mimogre
de, starši ne plačajo nikakršne
ga prispevka za svoje otroke, ki 
so v tem vrtcu deležni prve ko
lektivne vzgoje. Zato: ali ne bi 
tudi v drugih občinah posne
mali Mariborčanov?

A. AGNlC

Podjetje za ptt promet Ljubljana pošilja anketo občanom 
oziroma gospodinjstvom, organizacijam združenega de
la in drugim na območju podjetja (občine: Cerknica, 
Domžale, Grosuplje, Kamnik, Kočevje, Litija, Ljubljana-Be- 
žigrgd, Ljubljana-Center, Ljubljana-Moste-Polje, Ljublja- 
na-Šiška, Ljubljana-Vič-Rudnik, Logatec, Ribnica in 
Vrhnika). . „

Anketa ima naslednja vprašanja:

- Ali ste že telefonski naročnik?
- Ali ste že vložili prijavo, če želite postati telefonski naročnik?
- Koliko telefonskih priključkov (še) želite?
- Kdaj želite telefonski priključek - leto?
- Ali ste že telex naročnik?
- Kdaj želite postati telex naročnik - leto?

Podjetje želi z rezultati ankete izpopolniti razvojni načrt o telefonskih 
in telegrafskih zmogljivostih, ki ga ima pripravljenega do leta 
1985. Zato je potrebno, da na anketo odgovorijo vsi, ki bodo do
bili dopisnico, ker bo le tedaj možno uspešno uporabiti podatke 
anketiranja.

Za sodelovanje se bo Podjetje za ptt promet Ljubljana anketi
rancem oddolžilo s tremi praktičnimi darili.

SMUKOVA
INOVACIJA

Tovariš Smuk se je ..pripeljal11 
v interesno področje svojega 
stalnega omizja „Pod tremi ko
stanji11. Bil je na višini svojega 
ugleda: glava visoko dvignjena, 
srajca brezhibno bela, kravata 
pikčasta ... Le v očeh so mu 
prijatelji opazili nekaj novega, 
kakor bi šlo za otožnost, hrepe-

fc oz eri/a
nenje ali pa nenadno slabovid
nost.

„Kaj, si se življenjsko za
treskal? 11

Kmalu se je pokazalo, da 
Smuk še vedno ne namerava 
„poceni prodati11 svoje samske 
neodvisnosti in da je do spre
membe v njegovih očeh prišlo 
zaradi pomembne izkušnje, ki si 
jo je pridobil ob prelomu sto
letja v zadnje četrtletje. Skratka, 
ostal je brez pomembnega delov
nega mesta, na katerem se je 
uspešno'sončil v letu 1975.

„Fantje, speljali so me na 
led!11

„Daj, no! Saj si vendar repub- 
liško priznan drsalec .. .“

„Morda ... Hvala za kompli
ment, vendar - na ledu nova- 
torstva sem se znašel na vseh šti
rih. Poslušajte ... Kakor veste, 
sem se pred dobrim letom

usmilil nekega zavoženega pod
jetja. Obljubil sem jim, da jim 
bom organizacijo skupnih služb 
tako preflintal, da se bo vse ble
ščalo. Saj se vam niti ne sanja, 
kakšne zmedene razmere sem 
dobil v roke! Dobro, dobil sem 
specialno plačo, specialna po
oblastila . .. Najprej sem jim na
trosil nekaj košev rožic, tako, za 
dvig morale . .. Razumete, fante 
sem moral peljati najprej skozi 
šok spoštovanja, nakar sem jih 
lahko kot ovčke zapeljal na širne 
travnike delovnega navdušenja 
Mašinerija je stekla kakor elek
tronska ura. Še več! Povem vam, 
daje moje novatorsko prizadeva
nje rodilo take rezultate, da mi 
niti s prstom ni bilo treba več 
migniti!

Si mislite, kakšna služba? Vse 
teče, vse se razvija, ti pa kakor v 
blaženi nirvani. ..

Potem sem dobil odpoved. 
Obrazložitev: Tovariš Smuk,
vaše delovno mesto očitno ni 
več potrebno. Hočemo biti 
samo dosledni z razcionaliza- 
cijo ....“ -

..Prekleto, in kaj boš zdaj? 11
„Novator ne bom več, to je 

očitno! No, na voljo imam nekaj 
vabljivih ponudb - k sreči pri 
nas ne manjka zavoženih pod
jetij! - vendar bom odslej „dajal 
na tržišče11 samo še novatorske 
polizdelke ... Osel gre pač samo 
enkrat na led ...“ Jig
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Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije, izdaja ČZP 
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. 
List urejajo: ANDRE1 AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni urednik in 
direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, MARJAN HORVAT, 
RAFAEL LINDIČ (tehnični urednik), BORIS RUGELJ, BOJAN SAMARIN

(odgovorni urednik), JANEZ SEVER, IGO TRATNIK, IVO V1RNIK in 
JANEZ VOUC
Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni 
predal 313/VI; naročninski oddelek tel: 310-033, int. 278, uredništvo, 
tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033; komerciala: Ljubljana, Tav

čarjeva 5, tel.: 312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-601-1180?' 
devizni račun pri Ljubljanski banki št. 501-620-7-121100. Posamezn8 
številka stane 3,00 din, letna naročnina je 150,00 din. Rokopisov 
vračamo. Poštnina plačana v gotovini. Tiska »Ljudska pravica«, Ljub' 
Ijana.


